
ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΨΗΦΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ
POLITICAL

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOEMBΡIOY 2024ΑΡ. ΦΥΛΛΟΥ: 1.041 www.political.gr

#VIRAL

ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

H κρίση 
του κομματικού

φαινομένου

EDITORIAL

Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

ΣΕΛ. 2

Οι δημοσκοπήσεις
του φθινοπώρου

Γράφουν

π. ΗΛΙΑΣ ΜΑΚΟΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ Σ. ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ
Η σύγχυση του καταναλωτικού
κοινού φέρνει αρνητικά 
αποτελέσματα

ΗΛIAΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
Black Friday: 
Μια διεθνής υποκρισία

ΣΕΛ. 21-23

Μια ανθρώπινη ιστορία 
και οι προκλήσεις…

Politically Incorrect 

ΣΕΛ. 6

«Έκλεισε» το Open ο Μαρινάκης - 
Η αδυναμία του 
κοντού εκδότη 
στις εταιρείες 

security, η βιασύνη 
της Λαζαράκου 

και ο ιδρώτας 
του Μαξίμου

ΣΕΛ. 31

ΤΑ «ΜΑΤΙΑ» ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ

Πού θα τοποθετηθούν 1.388 κάμερες στους δρόμους

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟ 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΙΕΤΡΗΣ

ΞΕΣΠΑΣΜΑ ΑΔΩΝΙ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΥ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΓΙΑ ΦΑΛΗΡΙΚΟ ΟΡΜΟ

Οι ύποπτες 
διασυνδέσεις και 
η θητεία του στον 

ΠΑΣ Κόρινθος

Τα τρία λάθη που έφεραν
έξι χειροπέδες 

ΣΕΛ. 17

ΣΕΛ. 25

ΛΗΣΤΕΙΑ ΧΡΗΜΑΤΑΠΟΣΤΟΛΗΣ
ΣΤΟ ΛΑΥΡΙΟ

«Εξυπηρετείς
όλους τους 
εχθρούς της
Ελλάδας»

«Μετατρέπουμε τα
σχέδια σε εργοτάξια»

Πράξη το όραμα Χαρδαλιά 
για το παραλιακό μέτωπο

ΣΕΛ. 7 ΣΕΛ. 12

ΤΟ 4ο ΚOΜΜΑ
ΤΩΝ... ΑΣΤEΓΩΝ

Πόσες ΚΟ μπορούν να σχηματίσουν οι 23 ανεξάρτητοι

ΒΑΒΕΛ Η ΒΟΥΛΗ

ΣΕΛ. 4-5



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL 2 ΚΥΡΙΟ ΑΡΘΡΟ

Δ
ιαβάζοντας κάποιος το πρωτοφανές φαινόμενο
στα χρονικά της Μεταπολίτευσης με τις δεκάδες
ανεξαρτητοποιήσεις βουλευτών θα μπορούσε σε

πρώτο χρόνο να εκτιμήσει ότι ενδεχομένως αποτελούν μια
δυνητική δεξαμενή για τη διαμόρφωση και νέων κοινοβου-
λευτικών ομάδων. Όμως υπάρχει και μια άλλη οπτική ακό-
μα πιο σημαντική. Είναι η πρώτη φορά που η ψήφος του ελ-
ληνικού λαού έρχεται σε αντίθεση με τους σχηματισμούς
των κοινοβουλευτικών ομάδων.

Δεν αναφέρομαι μόνο στο ζήτημα της παράδοσης των
εδρών, καθότι αυτό το έχουν αναλύσει πολλαπλώς κορυ-
φαίοι συνταγματολόγοι και δυστυχώς, μέχρι σήμερα δί-
νουν διαφορετικές απαντήσεις και εκτιμήσεις ο καθένας.
Οι διαδοχικές διασπάσεις του ΣΥΡΙΖΑ μέχρι σήμερα, που

είχαν ως αποτέλεσμα κύματα ανεξαρτητοποιήσεων, μετα-
βάλλουν άρδην το τοπίο εντός της Βουλής που προέκυψε
από τις εκλογές του 2023. Οι περισσότερες ανεξαρτητοποι-
ήσεις αναλογικά με τον αριθμό των εκλεγμένων βουλευτών
καταγράφονται από την κοινοβουλευτική ομάδα των Σπαρ-
τιατών και από την Πλεύση Ελευθερίας, αλλά και από τις
διαγραφές στη ΝΔ και μία από το ΠΑΣΟΚ.

Το πολιτικό τοπίο μεταβλήθηκε σε μια κινούμενη άμμο, η
οποία θυμίζει σαφέστατα Βαβέλ υπό την έννοια της ανο-
μοιογένειας των ανεξάρτητων βουλευτών. Το παζλ βέβαια
της κινητικότητας είναι πιο «ζεστό» στον ευρύτερο χώρο
της Κεντροαριστεράς αν και πολυπαραγοντικό. Είναι πολύ
νωρίς να προβλέψει κάποιος προς τα πού θα κινηθούν οι
αριστεροί ανεξάρτητοι και αν μπορούν να προκύψουν νέοι

σχηματισμοί ή μαζικές μετακινήσεις σε ήδη υπάρχοντα
κόμματα. Πολλά θα εξαρτηθούν από την ανασύνταξη του
ΣΥΡΙΖΑ μετά την εκλογή του Σωκράτη Φάμελλου, ενώ στον
χώρο της αποκαλούμενης ακροδεξιάς το τοπίο είναι ακόμα
πιο θολό, ειδικά για τους προερχόμενους από το κόμμα των
Σπαρτιατών. Σε κάθε περίπτωση, η εικόνα που παρουσιάζει
η σημερινή Βουλή πρέπει να μας προβληματίζει, κυρίως
διότι η μπαχαλοποίηση και η πολυδιάσπαση ερμηνεύονται
αρνητικά από το σύνολο του εκλογικού σώματος και ενι-
σχύουν περισσότερο την αποστροφή των πολιτών προς
τους κομματικούς σχηματισμούς. Η ακτινογραφία της Βου-
λής χάνει το κύρος της και φαντάζει παιδική χαρά και η
απάντηση των ψηφοφόρων δεν θα αργήσει να έρθει.
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«P»

H κρίση του κομματικού φαινομένου

Η πολιτική Βαβέλ 
των ανεξάρτητων μειώνει 
το κύρος της Βουλής και

στέλνει αρνητικά μηνύματα
στο εκλογικό σώμα
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Το τέταρτο κόμμα των ανεξάρτητων
E

να πρωτοφανές σε όλη τη μεταπολιτευτική ιστο-

ρία της χώρας σκηνικό διαγράφεται πλέον στην

πολιτική σκηνή, καθώς μετά και την ανεξαρτη-

τοποίηση του Γιάννη Σαρακιώτη και του Ευάγγελου

Αποστολάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ, τέταρτο «κόμμα» στα

έδρανα του Κοινοβουλίου είναι πλέον αυτό που συνθέ-

τουν οι ανεξάρτητοι βουλευτές! Είναι εν-

δεικτικό ότι στη δεξαμενή των άνευ «στέ-

γης» ανήκουν πλέον 23 βουλευτές, δύο

παραπάνω, δηλαδή, από όσους απαρτί-

ζουν τη συμπαγή Κοινοβουλευτική Ομά-

δα του ΚΚΕ (21).

Υπενθυμίζεται ότι η αρχή στις ανακα-

τατάξεις είχε γίνει με τη διάσπαση της

ΚΟ των Σπαρτιατών, προτού οι πρόσφα-

τες σαρωτικές ανακατατάξεις στον ΣΥΡΙΖΑ με την απο-

χώρηση της ομάδας Κασσελάκη και την απώλεια του

ρόλου της αξιωματικής αντιπολίτευσης εκτοξεύσουν

τον αριθμό πάνω από το όριο των είκοσι βουλευτών. 

Πλέον, τα αριθμητικά δεδομένα στις κοινοβουλευτι-

κές πτέρυγες έχουν ως εξής: Νέα Δημοκρατία 155

έδρες, ΠΑΣΟΚ 31, ΣΥΡΙΖΑ 27, ΚΚΕ 21, Ελληνική Λύση 11,

Νέα Αριστερά 11, Νίκη 10, Πλεύση Ελευθερίας 6, Σπαρ-

τιάτες 5 και ανεξάρτητοι βουλευτές 23 έδρες. 

Συγκεκριμένα, μετά από διαγραφή ή προσωπική από-

φαση ανεξάρτητοι είναι οι Γιώργος Ασπιώτης, Λευτέρης

Αυγενάκης, Αλέξανδρος Αυλωνίτης, Διονύσης Βαλτογιάν-

νης, Μιχάλης Γαυγιωτάκης, Γιάννης Δημητροκάλλης, Αθη-

νά Λινού, Χαράλαμπος Κατσιβαρδάς, Κυριακή Μάλαμα,

Γιώργος Μανούσος, Μπουρχάν Μπαράν, Αρετή Παπαϊ-

ωάννου, Πέτρος Παππάς, Γιώτα Πούλου, Μάριος Σαλμάς,

Αντώνης Σαμαράς, Παύλος Σαράκης, Γιάννης Σαρακιώτης,

Θεοδώρα Τζάκρη, Κωνσταντίνος Φλώρος, Μιχάλης Χουρ-

δάκης, Ραλλία Χρηστίδου, Ευάγγελος Αποστολάκης.

Με τις υπάρχουσες αριθμητικές συγκυρίες επιτρέπε-

ται στους ανεξάρτητους να συνθέσουν μέχρι και δύο ΚΟ,

καθώς απαιτούνται δέκα μέλη για κάθε νέα.

Είναι η πρώτη φορά μετά την εποχή των μνημονίων,

κατά την οποία είχαν καταγραφεί περισσότερες από 50

βουλευτικές μετακινήσεις, που στην τρέχουσα σύνθεση

της Βουλής καταγράφονται 34 βουλευτές (23 ανεξάρτη-

τοι και 11 της Νέας Αριστεράς) που δεν εκπροσωπούν τα

κόμματα με τα οποία εκλέχτηκαν τον Ιούνιο του 2023.

Δηλαδή, υπάρχει μια διαφοροποίηση σε σχέση με τα

επίσημα αποτελέσματα κατά 11%!

Πόσες Κοινοβουλευτικές Ομάδες
μπορούν να σχηματίσουν 

οι 23 «μοναχικοί» βουλευτές; Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

ΤΙ ΘΑ ΒΓΑΛΕΙ Η ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ… ΑΣΤΕΓΩΝ

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Οι υφιστάμενες ισορροπίες 
Τ

α χαρακτηριστικά του νέου πολιτικού σκηνικού, όπως αυτό δια-
μορφώθηκε μέσω εσωκομματικών εξελίξεων το χρονικό διάστημα
από τις ευρωεκλογές έως σήμερα, αποτυπώνονται στην προχθεσι-

νή, πανελλαδική έρευνα της εταιρείας Pulse, η οποία κατέγραψε σταθερό
προβάδισμα της Νέας Δημοκρατίας, παγίωση του ΠΑΣΟΚ στη δεύτερη θέ-
ση και τον παράγοντα Κασσελάκη να αποτελεί δυνάμει σημαντικό πρόβλη-
μα για τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ουσιαστικά, η εν λόγω έρευνα, όπως και αυτές που σύμφωνα με ασφα-
λείς πληροφορίες βρίσκονται σε εξέλιξη αυτή την περίοδο, επιβεβαι-
ώνουν ότι εσχάτως αναβιώνει ο δικομματισμός που επί σειρά ετών χαρα-
κτήριζε τις πολιτικές ισορροπίες, χωρίς πάντως να έχει τα χαρακτηριστικά
παλαιότερων εποχών, αφού το ΠΑΣΟΚ, αν και περιήλθε στη θέση της
αξιωματικής αντιπολίτευσης χωρίς «να ιδρώσει τη φανέλα», έχει ακόμα
απόσταση να διανύσει, ώστε να αποκτήσει κυβερνησιμότητα. Ενδιαφέρον
παρουσιάζει και το γεγονός ότι το φαινόμενο του πολυκερματισμού των
πολιτικών δυνάμεων δείχνει να έχει δυναμική. 

Προβάδισμα 10 μονάδων
Ειδικότερα, η ΝΔ διατηρεί προβάδισμα 10 μονάδων στην πρόθεση ψή-

φου και 12,5 στην εκτίμηση με την αναγωγή των αναποφάσιστων, φτάνον-
τας μια ανάσα από το 30% και συγκεκριμένα στο 29,5%. Στο 17% καταγράφε-
ται το ΠΑΣΟΚ, ενώ τέταρτος με μονοψήφιο είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, μαζί με την Ελ-
ληνική Λύση με 6,5% έκαστο και ακολουθούν: Φωνή Λογικής και Κίνημα
Δημοκρατίας από 4%, Πλεύση Ελευθερίας 3,5%, Νίκη 3%, ΜέΡΑ25 2,5% και
με μόλις 2% η Νέα Αριστερά και 1,5% οι Σπαρτιάτες.

Η διαγραφή του Αντ. Σαμαρά 
Η έρευνα διενεργήθηκε για τον ΣΚΑΪ σε δείγμα 1.129 ατόμων το τριήμε-

ρο 24-26 Νοεμβρίου, γεγονός το οποίο επέτρεψε να γίνει μία πρώτη κατα-
γραφή του απόηχου της διαγραφής του Αντώνη Σαμαρά από τη ΝΔ. Και τα
ευρήματα έχουν ενδιαφέρον, αφού το 42% των ερωτηθέντων την κρίνει θε-
τική, με το ποσοστό μάλιστα να εκτοξεύεται στο 76% όταν οι απαντήσεις δί-
νονται από τους ψηφοφόρους της ΝΔ.

Η έκπτωση Κασσελάκη
Ως προς την πρωτοφανή στα χρονικά, συμβολική πλην μείζονος πολιτι-

κής σημασίας, έκπτωση του ΣΥΡΙΖΑ από τη θέση της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης, εξαιτίας της νέας διάσπασης και μαζικής αποχώρησης βουλευ-
τών του, το 50% των ερωτηθέντων δήλωσε πως η εν λόγω εξέλιξη το αφήνει
αδιάφορο, με τον έναν στους τέσσερις πάντως να δηλώνει ικανοποίηση. 

Μόνο το 17% του συνόλου των ερωτηθέντων απάντησε πως στενοχω-
ριέται από την απώλεια του τίτλου της αξιωματικής αντιπολίτευσης για
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ανάλογα υψηλό είναι και το ποσοστό (49%) των πολιτών που θεωρούν ότι
οι ευκαιρίες ανάκαμψης του ΣΥΡΙΖΑ «έχουν τελειώσει», με μόνο το 26% να
δηλώνει πως η πρόσφατη εκλογή του Σωκράτη Φάμελλου ως νέου αρχη-
γού στην Κουμουνδούρου συνιστά και «την τελευταία ευκαιρία του ΣΥΡΙΖΑ
για να επανακάμψει».

Ο Στέφανος και το νέο κόμμα 
Ως προς το αν ήταν ορθή ή όχι η απόφαση του Στέφανου Κασσελάκη να

προχωρήσει στην ίδρυση νέου κόμματος, πάντως, οι πολίτες εμφανίζονται
διχασμένοι: το 38% των ερωτηθέντων συμφωνεί με την κίνηση Κασσελά-
κη, ενώ το 35% δηλώνει πως διαφωνεί. Σε κάθε περίπτωση, η συντριπτικά
μεγάλη πλειοψηφία (75%) αναφέρει πως λίγο έως ελάχιστα πιθανό είναι να
ψηφίσει το νεοϊδρυθέν Κίνημα Δημοκρατίας του κ. Κασσελάκη. 
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟ:
«Έκλεισε» το Open
ο Μαρινάκης

Τελικά, μετά από πολλές συζητήσεις και δια-
πραγματεύσεις του Ιβάν Σαββίδη με επιχειρη-
ματίες (οι οποίες ναυάγησαν), το deal για την πώ-
ληση του Open «κλείδωσε» και προχωρά με τον
Βαγγέλη Μαρινάκη. Οι δυο άνδρες έδωσαν τα χέρια σύμ-
φωνα με αποκλειστικές πληροφορίες και ο τηλεοπτικός σταθ-
μός φαίνεται να περνάει στα χέρια του Β. Μαρινάκη (εκτός συγ-
κλονιστικού απροόπτου).

Ο κοντός εκδότης-
δημοσιογράφος έχει αδυναμία 
και στις εταιρείες security 

Αυτός ο άνθρωπος είναι μια κινητή kinder έκπληξη. Αναφέρο-

μαι στον κοντό εκδότη-δημοσιογράφο ο οποίος, όπως σας έχω

γράψει, έχει αδυναμία στα συσσίτια, στον χώρο των κατασκευών

και των ξενοδόχων. Αυτός που το όνομά του παραπέμπει στη ρε-

τσίνα Κουρτάκη. Ένα περίεργο πράγμα, όποια πέτρα κι αν ση-

κώσεις θα τον βρεις από κάτω. Τώρα μου είπαν ότι έχει κι άλλη

αδυναμία, στις εταιρείες security! Ποιος ξέρει, μπορεί κάτι να

φοβάται ο κοντός εκδότης-δημοσιογράφος. Όχι απλά άβυσσος

η ψυχή του ανθρώπου, αλλά… ωκεανός!

Τα τηλέφωνα του «Κλουζό» 
σε υπουργούς και 

υφυπουργούς
Σας έχω φρέσκα νέα από

τον «επιθεωρητή Κλουζό»,

Γιώργο Μυλωνάκη. Εκτός

από κομματικά στελέχη της

ΝΔ, στα οποία τηλεφωνούσε με

ύφος χιλίων καρδιναλίων για να επι-

βάλει εμπάργκο στην εκδήλωση για τα τέσσερα χρόνια

της «Political» στο Ζάππειο, μας ενημέρωσαν υπουρ-

γοί και υφυπουργοί ότι ο κύριος υφυπουργός τούς τη-

λεφωνούσε και τους έλεγε με εντολή άνωθεν, «δεν θέ-

λουμε να πάτε στην εκδήλωση». Προνοητικός ο Γιώρ-

γος, γιατί οι αίθουσες του Ζαππείου ήταν γεμάτες και

αν ερχόντουσαν κι άλλοι υπουργοί κι υφυπουργοί, δεν

θα χωρούσαν.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΧΡΙΜΑΝΗΣ 
Ο περιφερειάρχης της ντροπής 

και οι «Ράδιο Αρβύλα»
Εκτός από την «Political», με τον τιτανοτεράστιο Αλέξανδρο Καχριμάνη άρχισαν να

ασχολούνται και οι σατιρικές εκπομπές της τηλεόρασης. Ενημερώθηκα ότι οι «Ράδιο
Αρβύλα» ξεκίνησαν με κάτι ελαφρύ… αλλά όπως μαθαίνω σκοπεύουν να τον κάνουν σί-

ριαλ όπως ο «Άγνωστος Πόλεμος» (οι παλιοί ξέρουν τι λέω). «Πιάστηκε», λοιπόν, ο Αλέξαν-
δρος Καχριμάνης, ηχητικά στην Περιφερειακή Οικονομική Επιτροπή, να υπεραμύνεται της απόφασής του
να προσλάβει «εξειδικευμένο εξωτερικό συνεργάτη» όπως τον περιέγραψε για να κλείνει τις πόρτες, τα

παράθυρα, τα φώτα και τα κλιματιστικά με συνολικές απολαβές 37 χιλιάδες ευρώ για δύο χρόνια,
σε διάλογο που είχε με περιφερειακή σύμβουλο. Η συνομιλήτρια έξαλλη του απαντά, «37 χιλιάρι-

κα τον χρόνο να κοιτάει αν είναι ανοιχτά τα παράθυρα; Να έρθω εγώ να σας τα κάνω». Μετά από
αυτό έγινε το «έλα να δεις και να ακούσεις» με τους «Ράδιο Αρβύλα» να φτιάχνουν αντίστοιχο

βίντεο με νέο διάλογο μεταξύ του περιφερειάρχη Ηπείρου και της συνομιλήτριάς του, ο οποί-
ος διάλογος θα μπορούσε να είναι πραγματικός. Πάντως υλικό έχουν για να βγάζουν έναν

χρόνο εκπομπές με τα έργα και τις ημέρες του βλαχομπαρόκ αυτοδιοικητικού.
Μόνο τις έρευνες της «Political» να πάρουν, θα κάνουν ολόκληρο ντοκιμαντέρ με

τίτλο: «Ο περιφερειάρχης της ντροπής».

H βιασύνη της Λαζαράκου 
και ο ιδρώτας στο Μαξίμου

Προβληματισμός, μαθαίνω, επικρατεί στο Μαξίμου για
τη σπουδή που επιδεικνύει η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς

να θέσει σε προτεραιότητα την έγκριση του ενημερωτικού
δελτίου της Alter Ego για την εισαγωγή της στο Χρηματιστήριο

στις 4 Δεκεμβρίου. Με ρυθμούς που θυμίζουν την ταχύτητα του Καρλ Λούις, σε
αντίθεση με την έως σήμερα πρακτική, η πρόεδρος της επιτροπής Βασιλική
Λαζαράκου έχει επιδοθεί σε ένα σπριντ προκειμένου να λάβει έγκριση το ενη-
μερωτικό δελτίο της Alter Ego για την εισαγωγή στο Χρηματιστήριο μέχρι τις 4
Δεκεμβρίου. Αυτό που προκαλεί εντύπωση είναι ότι λόγω της συγκέντρωσης
όλων των δυνάμεων της επιτροπής για την υλοποίηση αυτού του στόχου, μεγά-
λες εταιρείες έχουν περάσει σε δεύτερη μοίρα, με αποτέλεσμα να αναμένουν
για μήνες την ολοκλήρωση κρίσιμων διαδικασιών σε σημαντικά τους πρότζεκτ.
Θα μου πείτε, γιατί τέτοια βιασύνη; Διότι όπως έμαθα 5 Δεκεμβρίου λήγει η θη-
τεία τεσσάρων μελών του ΔΣ της επιτροπής, γεγονός που θα δημιουργήσει κε-
νό στη λειτουργία της. Εάν η έγκριση δεν δοθεί έγκαιρα, η εξέταση της σχετι-
κής αίτησης θα μετατεθεί για το επόμενο έτος, επιβαρύνοντας τη διαδικασία με
επιπλέον απαιτήσεις, όπως τα οικονομικά αποτελέσματα του 2024. Εξ ου και η
στοχοπροσήλωση της κυρίας Λαζαράκου να πέσουν οι υπογραφές εδώ και
τώρα. Τα πουλάκια όμως που κελαηδάνε γλυκά και τραγουδούν μαγεμένα
πρόλαβαν και ενημέρωσαν το Μέγαρο Μαξίμου, το οποίο παρακολουθεί στενά
τις εξελίξεις. Τα ίδια ωδικά πτηνά με ενημέρωσαν ότι η υπόθεση φαίνεται να
έχει πολλές διαστάσεις που αναμένεται να ξεκαθαρίσουν το προσεχές διάστη-
μα, με πολλά ερωτήματα να παραμένουν αναπάντητα προσώρας και με πολ-
λούς στο Μαξίμου να ιδρώνουν… Οι επόμενες ημέρες αναμένονται με ιδιαίτε-
ρο ενδιαφέρον.

Ο Αντώνης  ο… ανεξάρτητος

Το ότι έχει ανοίξει «πόλεμος» μεταξύ των
αφεντικών της Αlter Ego και του ΣΚΑΪ είναι γνω-
στό. Να θες όμως να χτυπήσεις τον ίδιο τον Αλα-
φούζο και να «βαράς» τους δημοσιογράφους του
ΣΚΑΪ δεν το λες και συναδελφικό… Το διευθυντι-
κό στέλεχος της Alter Ego Media Αντώνης Καρα-
κούσης έκανε μια ανάρτηση (καθ’ υπόδειξη προ-
φανώς) γράφοντας: «Βλέπω στο κανάλι του Φα-
λήρου τους συναδέλφους δημοσιογράφους της
πρωινής ζώνης να λειτουργούν ως απολογητές
και προπαγανδιστές της κυβερνητικής πολιτι-
κής… Ασυγκράτητοι, χωρίς ίχνος αυτοσεβασμού
της θέσης και της ευθύνης του ρόλου τους, απέ-
ναντι στους πολίτες και την ενημέρωση…». Κύριε
Καρακούση, ο Αλαφούζος είναι το αφεντικό του
ΣΚΑΪ, όχι τα παιδιά που κάνουν εκπομπές. Το λέω
σε περίπτωση που φοβάστε να ψελλίσετε το όνο-
μά του. Είναι αυτός που σας έδινε ψωμί τη δεκαε-
τία του ’90 για 13 συναπτά έτη στην «Καθημερινή»!
Το ξεχάσατε προφανώς… 

Έργα και ημέρες 
του γίγαντα προέδρου
Γιώργου Παπαμανώλη-
Ντόζα στο ΒΕΠ

Όσα φτάνουν στα αυτιά μας είναι τουλά-

χιστον εξοργιστικά για το πώς διοικείται το

Βιοτεχνικό Επιμελητήριο Πειραιά (ΒΕΠ)

και για την απαξία στην οποία έχει περιπέ-

σει. Ίντριγκες, διαπλοκή,

διαγραφές, Σόδομα

και Γόμορρα… Το

ιστορικό ΒΕΠ

έχει απαξιωθεί κι

έχει χάσει το κύ-

ρος του. Πιο πάτος

όπως μου μεταφέρουν

δεν υπάρχει… Όλοι στον Πειραιά μιλούν

για ένα επιμελητήριο-σφραγίδα, ένα προ-

σωπικό μαγαζάκι του Γιώργου Παπαμα-

νώλη-Ντόζα που υπηρετεί και εξυπηρετεί

άλλους σκοπούς. Όλα «καταπίνονται», χά-

νονται ή τα οικειοποιούνται λίγοι και εκλε-

κτοί. Στα χέρια μας έχουμε δεκάδες κα-

ταγγελίες που θα έρθουν στο φως της δη-

μοσιότητας τις επόμενες μέρες. Ουδέν

κρυπτόν υπό τον ήλιον! 
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Δεν λέω, καλές οι αγκαλιές και τα φιλιά του εξαφα-

νισμένου πρώην… Έχετε όμως υπόψη ότι η επανεμ-

φάνιση Αλέξη Τσίπρα στον ΣΥΡΙΖΑ κάνει κακό στην

Κουμουνδούρου και στη νέα προσπάθεια ανασύντα-

ξης. Αν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ να γυρίσει πίσω σε παλιά υλι-

κά, με συγχωρείτε αλλά δεν βλέπω άσπρη μέρα. 

Το μήνυμα Μητσοτάκη για 
τα απογευματινά χειρουργεία 

Στην έναρξη των απογευματινών χειρουργείων
αναφέρθηκε με ανάρτησή του ο πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης. Όπως είπε, πρόκειται για
ακόμη μία δέσμευση της κυβέρνησης που γίνεται
πράξη, ξεκαθαρίζοντας ότι κυβερνητικός στόχος
είναι η σύγκλιση με την Ευρώπη ως προς τον χρό-
νο αναμονής. Θυμίζω απλά πως πρόκειται για
ακόμη ένα μέτρο που είχε εξαγγείλει και το υλο-
ποιεί.

Το πρώτο χτύπημα 
από Διαμαντοπούλου

Την ώρα που στο ΠΑΣΟΚ προσπαθούν να επανα-
φέρουν το κόμμα σε λαϊκές βάσεις, έρχεται αίφνης
η Άννα Διαμαντοπούλου και πετάει τη βόμβα υπέρ
του σχεδίου Πισσαρίδη! Η
κα Διαμαντοπούλου τάχθη-
κε υπέρ του σχεδίου Πισσα-
ρίδη, το οποίο η Αριστερά το
χαρακτηρίζει οδοστρωτήρα
για συνταξιούχους, εργαζό-
μενους και μικρές επιχειρή-
σεις. Είπε, μεταξύ άλλων,
στο Attica TV: «Το σχέδιο
Πισσαρίδη έχει θετικά
πράγματα. Ο Πισσαρίδης είναι ένας κορυφαίος
Νομπελίστας, έχω συνεργαστεί πολλές φορές μαζί
του και πολλά στοιχεία στο σχέδιό του είναι σοβα-
ρά. Η κυβέρνηση δεν υλοποίησε το σχέδιο Πισσα-
ρίδη, το άφησε στη γωνία αφού το παρουσίασε.
Επομένως δεν έχω καμία πρόθεση να δαιμονοποι-
ήσω το σχέδιο Πισσαρίδη». Για ΠΑΣΟΚ πολύ νεο-
φιλελέ είναι η Άννα… την ώρα που ο Ανδρουλάκης
προσπαθεί να χτίσει γέφυρες με τους κοινωνικούς
εταίρους. Καλά θα πάει κι αυτό!

Ποιος
υπουργός

απεχθάνεται 
την υφυπουργό του;

Ξέρετε ότι μου αρέσει να σας βάζω...
δύσκολα. Για τους γνώστες μπορεί να εί-
ναι και εύκολα. Ποιος υπουργός, από
τους δυνατούς της καλύτερης κυβέρνη-
σης της Μεταπολίτευσης, που έχει υπη-
ρετήσει και από άλλες θέσεις ευθύνης,
απεχθάνεται την υφυπουργό του; Δηλα-
δή σε σημείο που κάνει και απαξιωτι-
κούς χαρακτηρισμούς στα πολιτικά πη-
γαδάκια. Για τις κάμερες και τους... τύ-
πους τα πάνε εξαιρετικά. Αλλά μαθαίνω
πως έχει μία ανακατωσούρα ο υπουρ-
γός, κάθε φορά που την ακούει ή τη βλέ-
πει. Εδώ σας θέλω. Για να είμαστε δί-
καιοι όμως, εκείνη δεν τον ενοχλεί στο
υπουργικό του έργο και σέβεται την ιε-
ραρχία.

Ο Κασσελάκης
ερωτεύτηκε 
το ΠΑΣΟΚ

Σας το έγραψα και χθες, ότι ο Κασσε-
λάκης ρίχνει δίχτυα στη Χαριλάου Τρι-
κούπη. Έκανε και δεύτερο «φλερτ» στο

ΠΑΣΟΚ. Απο-
κάλυψε πως
έχει πολύ καλή
σχέση με τον
Νίκο Ανδρου-
λάκη και με
πολλά από τα
νέα στελέχη
που έχει ανα-
δείξει. «Είδα
τον πόλεμο που
δέχθηκε ο Νί-
κος Ανδρουλά-

κης, καθώς και την πιο ανοιχτή προσέγ-
γιση που ακολούθησε μέσα στην εκλο-
γική του διαδικασία, γι’ αυτό τον σέβο-
μαι», πρόσθεσε. Εδώ υπάρχει ένας έρω-
τας μεγάλος (πολιτικός μην παρεξηγη-
θώ), όπως έλεγε και ο Μάκαρος ο Χρι-
στοδουλόπουλος!

Γιατί το ΠΑΣΟΚ δεν θα έχει ποτέ
μπόνους πρώτου κόμματος

Πολλοί το άκουσαν, λίγοι το κατάλαβαν. Ο Νίκος Ανδρουλάκης
σε συνέντευξή του στην ΕΡΤ είπε κάτι που πέρασε στα ψιλά…
Άφησε να εννοηθεί ότι το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ δεν μπορεί να εκμεταλ-
λευθεί το μπόνους που αναλογεί στο πρώτο κόμμα με βάση τον
υπάρχοντα εκλογικό νόμο, σε ένα υποθετικό σενάριο που έρθει
πρώτο. Γιατί; Διότι το κόμμα αποτελεί συνασπισμό κομμάτων, με
τη συμμετοχή του ΚΙΔΗΣΟ (Γ. Παπανδρέου) κ.λπ. Επίσης μην ξε-
χνάμε ότι το ΠΑΣΟΚ έχει δύο ΑΦΜ (αυτό δεν το είπε ο κ. Ανδρου-
λάκης, το προσθέτω εγώ). Μέγα μπλέξιμο δηλαδή.

Σ
το «μένος Βελόπουλου εναντίον κάποιων εφοπλιστών που παραβιά-
ζουν το εμπάργκο κατά της Ρωσίας» αναφέρθηκε ο υπουργός Υγείας
λέγοντας: «Δεν το ξέρω αυτό που λέτε και δεν γνωρίζω αν έχει συμβεί.

Το ελληνικό κράτος στηρίχθηκε στην Επανάσταση του 1821, η οποία έγινε από
τους Έλληνες πλοιοκτήτες της εποχής, που είχαν σπάσει το εμπάργκο του
ηπειρωτικού αποκλεισμού κατά τους ναπολεόντειους πολέμους». Και μετά
άρχισε το πολυβόλο εναντίον του Βελόπουλου: «Εσείς, ο τουρκοφάγος Βελό-
πουλος, δεν γνωρίζετε ότι η Σαουδική Αραβία είναι μεγάλος εχθρός της
Τουρκίας; Δεν γνωρίζετε ότι η αποστολή των Πάτριοτ, για την υπεράσπιση του
Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας από τις επιθέσεις από την Υεμένη και τους
Χούθι, αποτελεί το θεμέλιο της στρατηγικής συμμαχίας Ελλάδας - Σαουδικής
Αραβίας, πράγμα για το οποίο ο πρόεδρος Ερντογάν είναι σφόδρα λυπημέ-
νος, και έφτασε μέχρι το Βασίλειο για να ζητήσει συγγνώμη από τους Σαου-
δάραβες, αφού το έκανε η ελληνική κυβέρνηση; Και τι θέλετε τώρα; Να κάνε-
τε το χατίρι του προέδρου Ερντογάν και να χαλάσουμε τις σχέσεις μας με τη
Σαουδική Αραβία, από τις πιο σημαντικές πράξεις της εξωτερικής πολιτικής
που έχουμε κάνει τα τελευταία χρόνια; […] Στα γεωπολιτικά δεν είσαστε πολύ
δυνατός. Η ομιλία σας παίρνει κάτω από τη βάση. Η ομιλία σας εξυπηρέτησε
όλους τους εχθρούς της Ελλάδος. Τον έναν πίσω από τον άλλον. Λυπούμαι
πολύ γι’ αυτό», τόνισε ο κ. Γεωργιάδης προσθέτοντας: «Δίνοντας τα ονόματα
αυτών των ανθρώπων εδώ για να τους πλήξεις παγκοσμίως, είναι σφόδρα αν-
τιπατριωτική πράξη αν δεν το ξέρεις. Σχεδόν προδοτική».

Η επανεμφάνιση 
Τσίπρα 

στην Κουμουνδούρου

Ξέσπασμα Άδωνι εναντίον Βελόπουλου:

«Εξυπηρετείς όλους
τους εχθρούς 
της Ελλάδος»
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Το καρφί
Κατρίνη για 
τις απευθείας
αναθέσεις!
Ο

Μιχάλης Κατρίνης πέταξε ένα μεγάλο καρφί για
την κυβέρνηση, το οποίο, θυμηθείτε με, η ΝΔ θα
το πληρώσει ακριβά κάποια στιγμή… Σε πρόσφα-

το post ο βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Μιχάλης Κατρίνης ανα-
φέρει ότι «το 75%
των δημόσιων συμ-
βάσεων το διάστη-
μα Ιανουαρίου-Σε-
πτεμβρίου 2024
έγινε με απευθείας
ανάθεση. Από τις
169.928 συμβά-
σεις, οι 127.703
ήταν απευθείας
αναθέσεις. Μάλι-
στα, το 38,5% των
απευθείας αναθέ-
σεων έγινε για αγο-
ρά υπηρεσιών».
«Όλα αυτά», προ-
σθέτει, «στη χώρα
που στερείται υποδομών και που δεν έχουν αποκαταστα-
θεί ακόμα ζημιές από καιρικά φαινόμενα (πχ, Daniel). Τα
συμπεράσματα δικά σας».

Αυτό το γαϊτανάκι των απευθείας αναθέσεων θα οδη-
γήσει σε κάποιο μεγάλο μπαμ κάποια στιγμή και θα τρέ-
χουν και δεν θα φτάνουν στην κυβέρνηση. Αλλά μόνος
μου τα λέω, μόνος μου τ’ ακούω… 

Πόσο ακόμα θα δέχεται
να τον εργαλειοποιούν; 
Αυτό είναι ένα ερώτημα για τον πρώην πρωθυ-
πουργό Αντώνη Σαμαρά, ο οποίος δέχεται να γίνε-
ται αντικείμενο εκμετάλλευσης ο ειλικρινής πα-
τριωτισμός του (δεν τον αμφισβητώ) από διάφο-
ρους σκιτζήδες κονδυλοφόρους της άκρας Δεξιάς
και της Αριστεράς οι οποίοι γράφουν ότι έχει έγ-
γραφα-φωτιά που δείχνουν ότι η κυβέρνηση έχει
μυστική ατζέντα με τους Τούρκους και έχει προ-
χωρήσει σε επικίνδυνες υποχωρήσεις στα εθνικά
θέματα. Πρόεδρε Αντώνη, σταμάτα τους τώρα που
είναι νωρίς. Σε εκθέτουν ανεπανόρθωτα κι αυτοί
πουλάνε μαϊμού πατριωτισμό.

Ποιος τους τρέλανε 
όλους στη Βουλή; 
«Τρέλανε την πυξίδα» στη
Βουλή. Με μια ευχή άναψε
φωτιές σε τρία κόμματα. Ο
λόγος για τον μουσουλμάνο
βουλευτή της Νέας Αριστεράς
Οζγκιούρ Φερχάτ, που ευχή-
θηκε καλή αρχή στον Σωκράτη
Φάμελλο. Στο κόμμα του αμέ-
σως άρχισαν να κοιτάζονται μεταξύ τους, μήπως ο
βουλευτής τους ανοίξει την κερκόπορτα της επι-
στροφής στον ΣΥΡΙΖΑ, όπου μόλις είχαν απολέσει
τον Σαρακιώτη έσκασαν κάτι ψιλοχαμόγελα, ενώ
στο ΠΑΣΟΚ κοιτούσαν με μισό μάτι μην τυχόν και
πιάσουν τόπο τα ραντεβού του Φάμελλου και ξα-
ναρχίσουν τις μετακομίσεις στη Βουλή. Όταν ρω-
τήθηκε πάντως ο κ. Φάμελλος, απέφυγε να πει
κάτι περισσότερο, λέγοντας με ένα μειδίαμα ικα-
νοποίησης ότι «είναι πολύ τιμητικό».

Η ρελάνς του Γεωργιάδη 

Χθες πρωί πρωί, το ΠΑΣΟΚ έτρεξε να καταθέ-
σει τροπολογία για την ένταξη των νοσηλευτών
και των πληρωμάτων του ΕΚΑΒ στα βαρέα και αν-
θυγιεινά. Ως εδώ καλά. Εκείνο που επιδίωκε
όμως στην ουσία ήταν να εκθέσει τον Άδωνι Γε-
ωργιάδη. Έλα όμως που ο Άδωνις τους περίμενε
στη γωνία καθότι έμπειρος και παλιά καραβάνα.
Όχι μόνο δεν την έκανε δεκτή αλλά έκανε ρελάνς
αποκαλύπτοντας ότι έχει ξεκινήσει τις ενέργει-
ες, προκειμένου οι άνθρωποι αυτοί, που δίνουν
καθημερινά έναν τιτάνιο αγώνα, να ενταχθούν σε
αυτό το καθεστώς, υπογραμμίζοντας ότι αυτό
πρέπει να γίνει σωστά και όχι στο πόδι. Εννοών-
τας προφανώς ότι η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ ήταν
του ποδαριού…
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War room έχει κάνει την
Κατεχάκη ο Χρυσοχοΐδης
Μπορεί το πρόγραμμα του Μιχάλη Χρυσοχοΐδη
να είναι ιδιαίτερα βαρύ, όμως δεν αμελεί ανά
τακτά χρονικά δια-
στήματα να «υποδέ-
χεται» στο γραφείο
του στην Κατεχάκη
τούς διοικητές υπη-
ρεσιών για οδηγίες
και ενημέρωση. Την
περασμένη Τετάρτη
μάλιστα, στο γρα-
φείο του είχε ευρεία
σύσκεψη με διοικη-
τές διευθύνσεων και
αξιωματικούς και η συζήτηση επικεντρώθηκε
σε δράσεις για τη καταπολέμηση της ενδοοικο-
γενειακής βίας. Ένα θέμα που ο υπουργός έχει
ψηλά στις προτεραιότητές του.

Μίλησε τελικά ο ναύαρχος 
με τον… μεγάλο 

Μετά τη σιγή ασυρμάτου, ο ναύαρχος
Αποστολάκης μίλησε τελικά με τον…
μεγάλο για να δει πώς θα πορευτεί στην
πολιτική του καριέρα και ανεξαρτητο-
ποιήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ένας είναι ο
«μεγάλος», ο Αλέξης Τσίπρας. Δεν ξέ-
ρω κάποιον άλλο εγώ. Ό,τι πει το big
boss, ο φυσικός ηγέτης…

Τι περιμένει ο Μπένι; 
Σας έχω κι ένα νέο το οποίο θα σας

συγκλονίσει. Ο Ευάγγελος Βενιζέλος,
μαθαίνω, δεν περιμένει να τον προτεί-
νει για Πρόεδρο της Δημοκρατίας ο
Νίκος Ανδρουλάκης. Ζει, μου λένε οι
κακές γλώσσες, για να τον προτείνει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Θα περιμένει
βέβαια πολλά χρόνια για κάτι τέτοιο… 

Η περίπτωση Κοτζιά 
Μισό λεπτό να πάρουμε τα πράγματα από την αρχή. Αν ο Νίκος Κο-

τζιάς «μετακινηθεί» προς ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα πά-
ει ως συριζαίος, άρα δεν μιλάμε για μεταγρα-
φή. Θα πάει ως επικεφαλής της κίνησης
«Πράττω». Συνεργαζόμενος, δηλαδή. Άλλω-
στε ο πρώην υπουργός Εξωτερικών είναι μια
ιδιόμορφη πολιτική προσωπικότητα και δεν
μπαίνει εύκολα σε σκληρά κομματικά κα-
λούπια. Όταν κάτι δεν του αρέσει, παίρνει το
καπελάκι του και φεύγει. Για αυτό δεν θέλει
και κομματικές ταυτότητες.

Θα τους βάλει σε τάξη η Ζωή
Γύρω γύρω το πάει με τις συνεργασίες στον

ευρύτερο χώρο της Κεντροαριστεράς η Ζωή
Κωνσταντοπούλου και θα πρέπει να της ανα-
γνωρίσουμε ότι σε κάθε κοινή πρωτοβουλία
που έχει ληφθεί μέχρι τώρα η συμβολή της
ήταν καθοριστική. Χθες το πήγε ακόμη ένα βή-
μα πιο πέρα ζητώντας από βήματος Βουλής
από όλα τα κόμματα της αντιπολίτευσης να
συνδράμουν στη δημιουργία ενός Συμβουλίου
Αντιπολίτευσης, προκειμένου να έχουν κοινή στάση τόσο σε νομοθετι-
κές πρωτοβουλίες όσο και απέναντι στην κυβέρνηση.
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Πόσους ψάχνει ακόμα 
ο Κασσελάκης 
για το κόμμα του; 

Σε μια δήλωση
που έκρυβε όλο το
«ζουμί» προχώ-
ρησε προ διημέ-
ρου ο Στέφανος
Κ α σ σ ε λ ά κ η ς .
Όπως είπε σε συ-
νέντευξή του, στό-
χος του αυτή τη
στιγμή δεν είναι η
δημιουργία ΚΟ
του Κινήματος Δη-
μοκρατίας αλλά
μια Κοινοβουλευτική Ομάδα ανεξάρτητων δημο-
κρατικών βουλευτών. Τι ήθελε να πει με δικά του
λόγια ο πρώην αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ; Ότι δεν βλέ-
πει να μπορεί να συγκροτήσει Κοινοβουλευτική
Ομάδα αποκλειστικά με βουλευτές που θα απο-
χωρήσουν από τον ΣΥΡΙΖΑ. Που σημαίνει ότι θα
του χρειαστούν μίνιμουμ δυο και μάξιμουμ τέσ-
σερις βουλευτές που θα προέρχονται από τους
νυν ανεξάρτητους ή από άλλα κόμματα. Δυο εφό-
σον προσχωρήσουν στο κόμμα Κασσελάκη ο
Ευάγγελος Αποστολάκης και η Ράνια Θρασκιά,
και τέσσερις αν δεν το πράξουν.

Η «καυτή πατάτα» 
στον Φάμελλο

Ούτε ψύλλος στον κόρ-
φο του νεοεκλεγέντος
προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ Σω-
κράτη Φάμελλου, ο οποί-
ος, πέραν όλων των άλλων,
έχει στα χέρια του και την
«καυτή πατάτα» των κομ-
ματικών ΜΜΕ την οποία δεν δημιούργησε ο
ίδιος βεβαίως. Οι εργαζόμενοι είναι απλήρωτοι
για μήνες, η μισθοδοσία τους ξεπερνά τα 3 εκα-
τομμύρια ευρώ τον χρόνο, επί συνόλου 4 εκα-
τομμυρίων της κρατικής επιχορήγησης. Και
σχέδια εξυγίανσης δεν υπάρχουν… Μακάρι να
τα βάλει σε μια σειρά και να γίνουν βιώσιμα.

Δύσκολες ώρες 
για την Τζούφη της Νέας
Αριστεράς 

Ο σύζυγος της Μερόπης Τζούφη, Βαγγέλης
Μακάριος, πέθανε την Τετάρτη. Τη θλιβερή είδη-
ση γνωστοποίησε η ίδια η
βουλευτής της Νέας Αρι-
στεράς με ανάρτησή της στα
μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης. «Μετά από μια γενναία
μάχη απέναντι σε πολύ επι-
θετικούς καρκίνους, στά-
θηκε όρθιος και παλικάρι
μέχρι το τέλος. Μας αφήνει
με την προτροπή να συνεχίσουμε τον αγώνα για
τις ιδέες της Αριστεράς και τις ανάγκες των πολ-
λών ανθρώπων που υποφέρουν», έγραψε η ίδια
στα social media.

Το εξαιρετικό κλίμα που επικράτησε κατά την επί-
σκεψη του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
στην Κύπρο και τις διεργασίες με τον Κύπριο πρό-
εδρο Νίκο Χριστοδουλίδη είναι η καλύτερη απάντη-
ση στους υπαινιγμούς του πρώην πρωθυπουργού
Αντώνη Σαμαρά, σχολίαζε χθες υψηλόβαθμη κυ-
βερνητική πηγή, προσθέτοντας ότι δεν έμεινε σε
κανέναν αμφιβολία ότι Αθήνα και Λευκωσία κινούν-
ται απολύτως εκ παραλλήλου.

ΠΑΣΟΚ: «Παίζουν ρέστα» στη μάχη του Κέντρου

Διαψεύδονται 
οι Κασσάνδρες

Στη μάχη για την ενίσχυση της σχέ-

σης του κόμματος με την κοινωνία και

την προσέγγιση ενός πιο ιδιαίτερου

και δη σκεπτόμενου κοινού, η Χαριλά-

ου Τρικούπη ενεργοποιεί και το Ινστι-

τούτο για τη Σοσιαλδημοκρατία-InSo-

cial. Την Τρίτη 3 Δεκεμβρίου 2024, σε

συνεργασία με το Friedrich Ebert S-

tiftung-FES Αθήνας, διοργανώνει εκ-

δήλωση για την παρουσίαση έρευνας

και συζήτηση με θέμα «Νεανική Βία &

Παραβατικότητα: Οι αντιλήψεις της

ελληνικής κοινωνίας στην καταγραφή

και αντιμετώπιση του φαινομένου -

Από την καταστολή στην πρόληψη». Η

εκδήλωση θα πραγματοποιηθεί στις

18.00, στον πολυχώρο Έβδομος, στην

πλατεία Συντάγματος (Καραγιώργη

Σερβίας 4). Θα μιλήσουν η διευθύν-

τρια γραφείου FES Αθήνας Regine

Schubert και ο Νίκος Χριστοδουλά-

κης, επικεφαλής του InSocial. Στη συ-

νέχεια, θα παρουσιαστεί η έρευνα της

Prorata με τίτλο «Στάσεις και Αντιλή-

ψεις για την Παιδική/Εφηβική Βία και

Παραβατικότητα». Θα ακολουθήσει

συζήτηση με καθηγητές πανεπιστημί-

ου και ειδικούς. Η εκδήλωση θα συν-

τονιστεί από τον Ηλία Κικίλια, διευ-

θυντή Ερευνών του ΕΚΚΕ και γενικό

διευθυντή του ΙΝΣΕΤΕ. Θα ακολουθή-

σουν παρεμβάσεις από εκπροσώπους

νεανικών φορέων.

Τι είδε ο Κινέζος με τον Σενετάκη; 
Λ

άτρης της κρητικής κουζίνας φαίνεται να
ήταν από παλιά ο πρόεδρος της Μόνιμης
Επιτροπής του Εθνικού Λαϊκού Κογκρέσου

της Κίνας Ζάο Λέτζι και αξιοποιώντας την ιδιότητά
του εξέφρασε την επιθυμία να επισκεφτεί την Κρή-
τη εθιμοτυπικά. Οι συνεννοήσεις με το γραφείο του
προέδρου της Βουλής έγιναν και το πρόγραμμα κα-
νονίστηκε. Ο Κινέζος αξιωματούχος έφτασε μετά
βαΐων και κλάδων στο αεροδρόμιο του Ηρακλείου,
όπου τον υποδέχθηκε ο βουλευτής ΝΔ Ηρακλείου
Μάξιμος Σενετάκης, εκπροσωπώντας τη Βουλή
των Ελλήνων. Ο πρώην υφυπουργός Ανάπτυξης
συνόδεψε τον κ. Λέτζι σε ένα εκτενές πρόγραμμα
επισκέψεων, το οποίο, εκτός από τα καθιερωμένα,
δηλαδή τον αρχαιολογικό χώρο της Κνωσού και το
Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου, περιελάμβανε
και επίσκεψη στο ελαιοτριβείο Πολιτάκη στα Πεζά.
Εκεί, ο Κινέζος αξιωματούχος είδε από κοντά πώς
μαζεύουν τις ελιές και πώς μετά γίνεται η επεξερ-
γασία για να βγει το εξαιρετικό παρθένο ελαιόλαδο.
Κατά την ξενάγησή του στην Κνωσό και μετά στο
μουσείο, διαπιστώθηκε η απεριόριστη εκτίμησή
του για τον μινωικό πολιτισμό, γεγονός που υπο-
χρέωσε τον κ. Σενετάκη να εκφράσει τη χαρά του
που «η αξία της πολιτισμικής μας κληρονομιάς
αναγνωρίζεται από σημαντικούς ανθρώπους και
που το πανανθρώπινο μήνυμά της φτάνει στα πέρα-
τα της Γης, συγκινώντας και εμπνέοντας». 
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Ο 
ίδιος ο Γιάννης

Σαρακιώτης

κούνησε το

μαντίλι στον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά

λέει ότι δεν πάει πουθενά.

Για Ταύρο μεριά το

αποκλείω… Τον βλέπω να

ψάχνει για πράσινη

γραβάτα και να οδεύει

προς Χαριλάου Τρικούπη

50… Με μπλε γραβάτα δεν

κάνουμε δουλίτσα… 

Γιάννη, βρες 
μια πράσινη γραβάτα 

Γιάννη, βρες 
μια πράσινη γραβάτα 
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Σ ήμερα ξεκίνησα να γράψω για (ακόμη μία) δημοσκόπηση που βγήκε
στη δημοσιότητα και μετά θυμήθηκα ότι πρέπει να έχω γράψει του-
λάχιστον πέντε τέτοια κείμενα το τελευταίο δίμηνο. Κάτι τους έχει

πιάσει όλους τώρα και κάνουν δημοσκοπήσεις. Πρωί, μεσημέρι, βράδυ, σαν
αντιβίωση. 

Βήχει ο Μητσοτάκης; Δημοσκόπηση. Ξυπνάει ο Ανδρουλάκης; Δημοσκό-
πηση. Φεύγει κάποιος από τον ΣΥΡΙΖΑ; Δημοσκόπηση. Αυτό το τελευταίο εί-
ναι και επικίνδυνο, δε, διότι δεν τους προλαβαίνεις αυτούς που φεύγουν από
τον ΣΥΡΙΖΑ, με μια δημοσκόπηση στο χέρι πρέπει να είσαι διαρκώς. 

Η «επιστήμη της εκτίμησης»
Βασικά, οι δημοσκοπήσεις αυτές μάς λένε πάνω κάτω τα ίδια πράγματα,

διότι τι διαφορετικό μπορούν να πουν από την Παρασκευή έως τη Δευτέρα;
Να γίνανε οι Έλληνες πλούσιοι, ας πούμε, μέσα σε ένα Σαββατοκύριακο, ή
πολύ ευχαριστημένοι από τη ζωή
τους, αποκλείεται. Να έστριψε
μαζικά το εκλογικό σώμα δεξιά,
αριστερά ή προς οπουδήποτε,
επίσης αποκλείεται, είμαστε λί-
γο φτερό στον άνεμο ως λαός,
αλλά όχι και τόσο πολύ. Συνε-
πώς; 

Οι δημοσκοπήσεις είναι ένα
εξαιρετικά χρήσιμο εργαλείο,
επιστήμη ολόκληρη. Τόσο η με-
θοδολογία τους όσο και η ανά-
γνωση των συμπερασμάτων τους
δεν είναι απλό και εύκολο πράγ-
μα, χρειάζεται εμπειρία, γνώ-
σεις και κριτικό πνεύμα. Από την
άλλη, δεν είναι και φυσική, που
κάνεις το πείραμα και το αποτέ-
λεσμα δεν επιδέχεται αμφισβή-
τησης. Είναι μια ρευστή επιστή-
μη, με μεγάλα περιθώρια λά-
θους. 

Δείτε, ας πούμε, τι πάθανε οι
Αμερικάνοι δημοσκόποι, για να
μη λέμε μόνο για τους δικούς
μας. Εκεί που προβλέπανε ότι ο Τραμπ με τη Χάρις θα μαλλιοτραβιόν-
τουσαν στο νήμα, ο Τραμπ σάρωσε διά περιπάτου και τώρα τραβάνε τα
δικά τους μαλλιά. Εντάξει, εξηγήσεις δίνονται πάντα: Η πρόστυχη η
Οκλαχόμα που ψήφισε έτσι και η άτιμη η Πενσιλβάνια που ψήφισε γι-
ουβέτσι, αλλά τέτοιες αποκλίσεις δεν δικαιολογούνται επειδή ο Τομ
από τη βορειοανατολική Αϊόβα άρμεξε στραβά το γελάδι του το πρωί
των εκλογών και πήγε και το ’ριξε στον Τραμπ από γινάτι. 

Κάτι, προφανώς, δεν πήγε καθόλου καλά στη γενικότερη «ανάγνω-
ση» του εκλογικού σώματος. Εκεί κι αν έγιναν, στο μεταξύ, δημοσκο-
πήσεις. Επτακόσιες την ημέρα. Μόνο εγώ δεν πήγα, να κάνω τη δική μου. Και
έπεσαν όλες, μα όλες, έξω. 

Μια πάρα πολύ διάσημη δημοσκόπος στις ΗΠΑ, η Αν Σέλζερ, επονομαζό-
μενη και βασίλισσα των δημοσκοπήσεων, έπεσε έξω κατά 16 ολόκληρες μο-
νάδες στην πολιτεία της, την Αϊόβα, και ακολούθως παραιτήθηκε. «Η δημο-

σκόπηση είναι μια επιστήμη εκτίμησης και η επιστήμη έχει τον τρόπο να τα-
πεινώνει περιοδικά τον επιστήμονα», είπε. 

Ο διάβολος κρύβεται στις λεπτομέρειες
Εκτός από επιστήμη εκτίμησης, η δημοσκόπηση είναι και μια επιστήμη

επηρεασμού της κοινής γνώμης. Και όχι με τον τρόπο που φαντάζεται απα-
ραίτητα κανείς. Εάν οι δημοσκόποι έδιναν χαμηλότερα ποσοστά στους Δημο-
κρατικούς, ίσως οι ψηφοφόροι τους να συσπειρώνονταν περισσότερο. Αυτό,
όμως, είναι δίκοπο μαχαίρι. Εξίσου πιθανό είναι και να πήγαιναν λιγότεροι να
ψηφίσουν, για μια μάχη που θα θεωρούσαν εκ των προτέρων χαμένη.

Γι’ αυτό, έχει τεράστια σημασία το πώς «διαβάζει» κανείς τις δημοσκοπή-
σεις και κυρίως στις λεπτομέρειές τους. Δεν είναι απλώς «βγαίνω στον δρό-
μο και ρωτάω 100 νοματαίους τι θα ψηφίσουν». Αυτό δεν είναι δημοσκόπηση,
είναι μπακαλική. Παίζουν ρόλο τα πάντα. Ο τρόπος που τίθενται τα ερωτήμα-

τα, σε ποιους τίθενται, πόσο χα-
ρακτηριστικό είναι το δείγμα
και, φυσικά, οι δευτερεύουσες
ερωτήσεις που τίθενται στους
ερωτώμενους και εξηγούν αυτά
που απάντησαν στις πρωτεύου-
σες. Εκεί, βασικά, είναι και όλο
το ζουμί. 

Τα νοιάζουν τα κόμματα και την
κυβέρνηση οι δημοσκοπήσεις;
Πολύ καλή ερώτηση. Σε έναν
βαθμό ναι, διότι δίνουν τον γενι-
κό παλμό. Πιο πολύ τους νοι-
άζουν, διότι θα έρθουμε μετά
εμείς και θα σας ταράξουμε στις
αναλύσεις. Και θα βγάλουμε το
«ζουμί». Το να καταγράφει, εν
μέσω της θητείας της, δημοσκο-
πική πτώση μια κυβέρνηση, για
παράδειγμα, είναι το πιο φυσιο-
λογικό πράγμα στον κόσμο. Το
αντίθετο νομίζω δεν έχει γίνει
ποτέ παγκοσμίως, να βγει κάποι-
ος με 40% και σε δύο χρόνια να
έχει 60%. Μόνο ο Πούτιν, ίσως. 

Το ζήτημα είναι γιατί καταγράφει πτώση, κι αυτό σπανίως συμβαίνει
επειδή απλά βαριόμαστε να βλέπουμε τους ίδιους υπουργούς και θέ-
λουμε άλλους. Κάποιοι λόγοι υπάρχουν. Τους λόγους τους ξέρουμε
όλοι, και η κυβέρνηση και ο κόσμος που απαντάει και εμείς που γρά-
φουμε, αλλά δεν είναι πολύ ευχάριστο να σου τους θυμίζει κανείς
διαρκώς. Το αυτό ισχύει και για τους άλλους. Βλέπει κάποιος τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ να καταποντίζεται, σου λέει, άσ’ τους αυτούς, καλά σαράντα. Ή το
ΠΑΣΟΚ ν’ ανεβαίνει και του ξαναγεννάται το ενδιαφέρον του γι’ αυτό.
Δεν είναι απλό πράγμα το μυαλό του ψηφοφόρου, μη νομίζετε. 

Τέλος πάντων, για τη δημοσκόπηση που λέγαμε στην αρχή, μια από τα ίδια
μάς είπε, χαμηλά αλλά πρώτη η κυβέρνηση, τσούκου τσούκου ψιλοτσιμπάει
το ΠΑΣΟΚ, κι όλοι οι άλλοι παλεύουν στα αχαρτογράφητα νερά του 6,5% με 2%. 

Ενδιαφέρον έχει, ναι. Αλλά έχουμε και πάρα πολύ δρόμο μπροστά μας μέ-
χρι τη στιγμή που όλα αυτά θα έχουν κάποιο πραγματικό νόημα. 

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Οι δημοσκοπήσεις
του φθινοπώρου



ττης Κάλιας Αλεξανδρίδου

E
να ακόμη κομμάτι του παζλ για τη μετα-
μόρφωση του παραλιακού μετώπου της
Αττικής συμπληρώνεται με το έργο ανά-

πλασης του Φαληρικού Όρμου. Στην εκδήλωση
της Περιφέρειας Αττικής έδωσε το «παρών» ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος μίλησε για το
έργο που θα δώσει ανάσα στην Αττική και στους
κατοίκους της περιοχής.

Ο πρωθυπουργός ευχαρίστησε όσους εργά-
στηκαν για να διασφαλιστεί η ευρωπαϊκή χρημα-
τοδότηση του έργου, κάνοντας ιδιαίτερη αναφορά
όχι μόνο στον Νίκο Χαρδαλιά, αλλά και στον Νίκο
Παπαθανάση. Αναφέρθηκε, μάλιστα, στη δυσπι-
στία των πολιτών, σημειώνοντας ότι κάθε φορά
που η κυβέρνηση παρουσιάζει ένα εμβληματικό
έργο οι πολίτες το αντιμετωπίζουν με σκεπτικι-
σμό, γεγονός που απέδωσε στο ότι εδώ και δε-
καετίες βλέπουν πολιτικούς να παρουσιάζουν φι-
λόδοξα σχέδια για το παραλιακό μέτωπο χωρίς
αυτά να υλοποιούνται. «Σε αυτούς τους συμπολί-
τες μας θα ζητήσω να μας εμπιστευτούν όπως
μας εμπιστεύτηκαν οι πολίτες της Θεσσαλονί-
κης», τόνισε ο πρωθυπουργός, καθώς αύριο εγ-
καινιάζεται το μετρό στη Θεσσαλονίκη. «Έχουμε
αποδείξει ότι μετατρέπουμε τα σχέδια σε εργοτά-
ξια. Αυτό το έργο σε έναν βαθμό έχει και τη δική
μου προσωπική σφραγίδα, καθώς έχω ασχολη-
θεί με το ξεμπλοκάρισμά του σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο και δεν ήταν εύκολο να γίνει πράξη. Εντός
του 2025 προσβλέπουμε στη συμβασιοποίηση
του έργου και με το καλό μέσα στο 2028, προφα-
νώς πριν από τις επόμενες περιφερειακές εκλο-
γές να είμαστε όλοι μαζί να κάνουμε τα εγκαίνια
αυτού του εμβληματικού έργου για την Αττική»,
υπογράμμισε.

Άνοιγμα στη θάλασσα 
Με τα ακραία φαινόμενα να καραδοκούν εξαι-

τίας της κλιματικής κρίσης, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης έκανε ιδιαίτερη αναφορά στην κλιματική πα-
ράμετρο που πρέπει, όπως είπε, να διαθέτει κάθε
αστικός σχεδιασμός, διαθέτοντας σύγχρονες
υποδομές, επισημαίνοντας την ανάγκη στο πάρκο
του Φαληρικού Όρμου να δοθεί έμφαση στο δί-
κτυο αποστράγγισης. «Το ξέρουμε καλά ότι
ακραία φαινόμενα θα συμβαίνουν όλο και πιο συ-

χνά, οπότε το πάρκο κατασκευάζεται με ένα άψο-
γο σύστημα αποστράγγισης και θύλακες πρασί-
νου που θα αλλάξουν το μικροκλίμα της περιο-
χής», σημείωσε ο πρωθυπουργός και πρόσθεσε
ότι «η επίτροπος Φερέιρα χαρακτήρισε την ανά-
πλαση ως ένα δείγμα του νέου ευρωπαϊκού Μπά-
ουχαους που ενώνει αρμονικά τον άνθρωπο με τη
φύση». 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεσμεύτηκε για την
τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων για την ολοκλή-
ρωση των εργασιών και τόνισε ότι η πόλη, που εί-
χε το παράδοξο να μην κοιτά προς τη θάλασσα, θα
αλλάξει. 

Μάλιστα, έδωσε τη διάσταση της σύνδεσης του
νέου πάρκου με τον χώρο του Ιδρύματος Νιάρ-
χος, μιλώντας για έναν «μοναδικό προορισμό»,
που θα δημιουργεί έναν παράκτιο περίπατο, μαζί
με το τραμ, τη σύνδεση με τον Πειραιά, μέχρι τη

Βούλα και το Σούνιο, που θα είναι ανοιχτός, προ-
σιτός και προσβάσιμος σε όλους. 

Έτοιμο το 2028 το πάρκο
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης χαρακτήρισε το έργο

«ένα μεγάλο παράθυρο της πρωτεύουσας στη θά-
λασσα», με την ιδιαιτερότητα ενός καταπράσινου
μητροπολιτικού πάρκου με χώρους αναψυχής
και πολιτισμού και σύγχρονες υποδομές, που θα
μπορούν να φιλοξενούν δράσεις πολιτισμού και
αθλητισμού, κάνοντας λόγο για ένα πάρκο μονα-
δικό όχι μόνο για την Αττική αλλά και για ολόκλη-
ρη τη Μεσόγειο, που θα προσφέρει διέξοδο ψυ-
χαγωγίας και άθλησης, αλλάζοντας την εικόνα
ενός απαξιωμένου χώρου.

Ο συνολικός προϋπολογισμός του έργου ανέρ-
χεται σε 370 εκατομμύρια ευρώ, χρηματοδοτείται
από πόρους του Ταμείου Συνοχής και προβλέπει

την ανάπλαση παραθαλάσσιου πάρκου 541
στρεμμάτων κατά μήκος του Φαληρικού Όρμου.
Το πρότυπο πάρκο του Φαληρικού Όρμου εντάσ-
σεται στο Νέο Ευρωπαϊκό Μπάουχαους και περι-
λαμβάνει πνεύμονα πρασίνου, στον οποίο θα δια-
σφαλίζεται η πρόσβαση όλων των Αθηναίων.

Η ολοκλήρωση του Μητροπολιτικού Πάρκου,
που αποτελεί το μεγαλύτερο έργο αστικής ανά-
πλασης που έχει υλοποιηθεί ποτέ στην Περιφέ-
ρεια Αττικής, τοποθετείται στο τέλος του 2028.

Προσωπικό στοίχημα Χαρδαλιά
Ο περιφερειάρχης Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς το

έχει χαρακτηρίσει προσωπικό του στοίχημα, κα-
θώς, όπως έχει πει, βρισκόταν στα πρόθυρα της
απένταξης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μετά
από αρκετά χρόνια παλινωδιών. Ο Νίκος Χαρδα-
λιάς μίλησε για «μέρα δικαίωσης για την Αττική»,
αποκαλύπτοντας ότι το μητροπολιτικό πάρκο θα
ονομάζεται «Αέναον», καθώς θα αποτυπώνει το
συνεχές και το αδιάκοπο.

Όπως είπε, το πάρκο θα είναι ανοιχτό, με δωρε-
άν πρόσβαση για όλους, θα προσφέρεται δε και
για πολιτιστικές και αθλητικές εκδηλώσεις, κα-
θώς και ήπιες εμπορικές χρήσεις. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε ένα αρχικό
ποσό 93 εκατ. ευρώ από το Ταμείο Συνοχής για τη
στήριξη της ανάπλασης του πάρκου, που θα απο-
τελεί ένα εμβληματικό έργο του Νέου Ευρωπαϊ-
κού Μπάουχαους. Ο καινοτόμος σχεδιασμός, η
εμπνευσμένη αισθητική, η εκτεταμένη δενδρο-
φύτευση, η πλούσια αποκατάσταση του φυσικού
στοιχείου όχι μόνο θα προωθήσουν τη βιοποικι-
λότητα αλλά θα προσφέρουν στην πόλη και έναν
πνεύμονα πρασίνου. Στο πάρκο θα έχουν πρό-
σβαση οι Αθηναίοι και οι Αθηναίες όλων των ηλι-
κιών. Το πάρκο θα ανοίγει με τη σύνδεσή του με
τις βιώσιμες δημόσιες συγκοινωνίες, παρέχον-
τας ένα ήρεμο φυσικό καταφύγιο για τα 4 εκατομ-
μύρια επισκέπτες που αναμένονται κάθε χρόνο.
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ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΓΙΑ ΦΑΛΗΡΙΚΟ ΟΡΜΟ

«Μετατρέπουμε τα
σχέδια σε εργοτάξια»

Ανοίγει ένα μεγάλο παράθυρο 
της πρωτεύουσας 
και της Αττικής στη θάλασσα,
ανέφερε ο πρωθυπουργός



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ13

Σ
την τηλεόραση του ΣΚΑΪ και στο

«Σήμερα», με τους Δημήτρη Οικο-

νόμου και Άκη Παυλόπουλο, βρέ-

θηκε καλεσμένος το πρωί της Πέμπτης ο

υπουργός Δικαιοσύνης Γιώργος Φλωρί-

δης, ο οποίος μίλησε και για τη συνέντευ-

ξη του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-

τάκη στον Alpha. «Υπάρχει η ελληνική

κοινωνία με τα προβλήματά της και αυτά

είναι πολύ συγκεκριμένα, καθώς οριοθε-

τούνται κάθε φορά και αναδεικνύονται

κάθε φορά που γίνονται οι μετρήσεις.

Όσοι είμαστε στη γειτονιά και στο καφε-

νείο, δεν χρειαζόμαστε καμία μέτρηση,

καταλαβαίνουμε εκεί ότι ο κόσμος έχει

πολύ συγκεκριμένα προβλήματα», σχο-

λίασε αρχικά ο κ. Φλωρίδης, προσθέτον-

τας ότι «η κυβέρνηση προσπαθεί να αντι-

μετωπίσει τα προβλήματα αυτά, ώστε να

ανακουφίζει τον κόσμο και να τον βοηθή-

σει να καλυτερέψει τη ζωή του, αυτός εί-

ναι ο προορισμός της κάθε κυβέρνησης».

«Ξαφνικά λοιπόν, ενώ έχουμε αυτό το

κοινωνικό και οικονομικό περιβάλλον και

την προσπάθεια της κυβέρνησης με χίλια

βάσανα αλλά με αρκετές επιτυχίες να αν-

ταποκριθεί στα προβλήματα του κόσμου,

επιχειρείται εδώ και καιρό να δημιουργη-

θεί μια τεχνητή κρίση, με υπόβαθρο που

δεν υπάρχει. Ποιο ήταν αυτό το υπόβα-

θρο; Ότι η χώρα και η κυβέρνηση εμφανί-

ζεται υποχωρητική όσον αφορά την προ-

άσπιση των εθνικών θεμάτων, και προ-

σπαθούσαμε όλοι να καταλάβουμε από

πού προκύπτει αυτό. Εγώ δεν μπορώ να

γνωρίζω τις διαθέσεις αυτού που τα προ-

καλεί όλα αυτά».

«Οι απέναντι ξέρουν τι θα
πάθουν αν μας χτυπήσουν»

Παράλληλα, ο υπουργός αναφέρθηκε

και στο πόσο πολύ έχει ασφαλιστεί εξο-

πλιστικά η χώρα σε σχέση με τα προηγού-

μενα χρόνια, πράγμα που έχει οδηγήσει

σε αναβάθμιση στο πεδίο της εθνικής

άμυνας, ενώ το σύνολο των δυνάμεων ανά

πάσα στιγμή είναι έτοιμο για πόλεμο. «Εν-

τωμεταξύ, η κυβέρνηση έχει αλλάξει και

το εθνικό δόγμα. Αν μας χτυπήσουν δηλα-

δή κάπου, δεν θα πάμε μόνο εκεί, αλλά θα

έχουμε από πριν διαλέξει δέκα στόχους

που, όταν μας χτυπήσουν κάπου, θα χτυ-

πήσουμε άλλους δέκα κι ό,τι θέλει ας γί-

νει. Αυτό το ξέρουν απέναντι. Μας δοκίμα-

σαν λοιπόν δύο μήνες στην Ανατολική Με-

σόγειο, είδαν ότι δεν κάνουμε βήμα πίσω,

τα μάζεψαν και φύγανε. Όπως και στον

Έβρο, δεν υπήρξε ούτε ένα δευτερόλεπτο

που η κυβέρνηση να μην έδειξε αποφασι-

στικότητα. Απέναντι μπορούν να λένε ό,τι

θέλουν, εμείς έχουμε μόνο ένα θέμα να

συζητήσουμε, υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ».

Απαντώντας σε ερώτηση για το αν ορθώς

διεγράφη ο πρώην πρωθυπουργός Αντώ-

νης Σαμαράς από τη ΝΔ, ο ίδιος επεσήμα-

νε ότι δεν θα μπορούσε ποτέ να συμμετά-

σχει ως υπουργός σε μια κυβέρνηση προ-

δοτών, «άρα λοιπόν ο Μητσοτάκης αυτό

που έκανε στην πραγματικότητα προστά-

τεψε κι εμένα, την αξιοπρέπειά μου ως

υπουργού, τους υπουργούς του, τους βου-

λευτές του, τον κόσμο που στηρίζει την πα-

ράταξη και βέβαια όλους τους Έλληνες».

«Ανακτήθηκαν οι καταθέσεις
που χάσαμε επί ΣΥΡΙΖΑ»

Τέλος, αναφορικά με τις αιτιάσεις ότι η

κυβέρνηση «χάνει στην καθημερινότητα»,

ο κ. Φλωρίδης σημείωσε πως υπάρχουν

στοιχεία που δείχνουν ότι η οικονομία εί-

ναι εντάξει. 

«Το πρώτο είναι ότι έχουν αυξηθεί οι

καταθέσεις κατά 50 δισεκατομμύρια ευ-

ρώ, δηλαδή ό,τι καταθέσεις χάσαμε όταν ο

ΣΥΡΙΖΑ πήγε να μας τινάξει τα πέταλα,

έχουν ανακτηθεί, με τα 3/4 των καταθέσε-

ων να αφορούν νοικοκυριά. Δεύτερον, η

κατανάλωση έχει ενισχυθεί. Τρίτον, έχου-

με καλές αξιολογήσεις απ’ έξω κι από αυ-

τό εξαρτάται με τι επιτόκια θα δανειζόμα-

στε. Τι σχέση έχει αυτό με τον κόσμο; Από

την τελευταία αναβάθμιση που πήραμε

επενδυτική βαθμίδα, έχουμε λάβει 800

εκατομμύρια ευρώ από τη μείωση των

επιτοκίων, τα οποία τα ρίχνουμε στην κα-

θημερινότητα».

ΓΙΩΡΓΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ:

«Δεν θα μπορούσα 
ποτέ να συμμετέχω
ως υπουργός σε μια

κυβέρνηση προδοτών»

Όλα όσα είπε ο υπουργός Δικαιοσύνης σε τηλεοπτική του συνέντευξη
για τη διαγραφή Σαμαρά, για τη μάχη της κυβέρνησης 

με την καθημερινότητα, για την υφαλοκρηπίδα και την ΑΟΖ
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Σ
ε σκληρό μπρα ντε φερ, τόσο με τον
Άδωνι Γεωργιάδη με φόντο την
Υγεία όσο και με τον Μάκη Βορίδη

για την οικονομία και τη μείωση του ΦΠΑ,
εξελίχθηκε στη Βουλή η αντιπαράθεση του
Νίκου Ανδρουλάκη, με αιχμή την τροπολο-
γία του ΠΑΣΟΚ για την ένταση των νοση-
λευτών στα βαρέα και ανθυγιεινά. Τα πυρά
της κυβέρνησης προς τον νέο πρόεδρο της
αξιωματικής αντιπολίτευσης ήταν σε δύο
μέτωπα, καθώς φαίνεται ότι υπάρχει συν-
τονισμένη κίνηση από το κυβερνητικό επι-
τελείο να μην αφήνει τίποτα να πέσει κάτω
από όσα λέει ο Ν. Ανδρουλάκης.

«Η πρόταση του ΠΑΣΟΚ
στοχεύει στον λαϊκισμό»

«Η νομοθέτηση δεν μπορεί να γίνεται στο
πόδι» ήταν η απάντηση του Ά. Γεωργιάδη
στην τροπολογία Ανδρουλάκη, σημειώνον-
τας ότι τα αιτήματα των νοσηλευτών είναι
απολύτως δίκαια και δεσμευόμενος ότι ο
ίδιος θα νομοθετήσει όταν το επιτρέψουν
τα δημοσιονομικά. «Έχω ήδη πει, πριν από
εσάς, το έχω ανακοινώσει στην ΠΟΕΔΗΝ,
σε δύο συναντήσεις μου, ότι για τους νοση-
λευτές θα εξομοιωθεί το καθεστώς τους
και θα μπουν τα βαρέα και ανθυγιεινά. Η
νομοθέτηση όμως δεν γίνεται στο πόδι. Γί-
νεται όπως πρέπει να είναι. Περνάει από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, έχουν με-
τρήσει ακριβώς πόσο μας κοστίζει, ποιους
αφορά, αλλά ναι, δεσμευόμαστε ότι αυτό
θα γίνει, και το έχουμε πει. Γιατί όντως οι
νοσηλευτές έχουν αδικηθεί και δεν θέλω
κανένας να αισθάνεται αδικημένος από το
σύστημα», είπε ο Ά. Γεωργιάδης. Επιτέθη-
κε δε στον Νίκο Ανδρουλάκη ότι αν αυτή η
πρόταση υλοποιηθεί πρόχειρα, θα πρέπει
να κοπεί κάποια άλλη δαπάνη από τον κρα-
τικό Προϋπολογισμό. «Δεν είστε έτοιμος
να κυβερνήσετε εάν δεν έχετε απάντηση.
Το δημοσιονομικό σύμφωνο σταθερότητας
η χώρα πρέπει να το τηρήσει», είπε ο
υπουργός Υγείας.

Μιλώντας για τη συνολική πρόταση του
ΠΑΣΟΚ, που περιλάμβανε από την προ-
ηγούμενη εβδομάδα το σύνολο του υγει-
ονομικού προσωπικού στη ρύθμιση, ο κ.
Γεωργιάδης έκανε λόγο για λαϊκιστική,
επικίνδυνη τροπολογία για το ΕΣΥ. «Είχαμε
διαφωνία. Είπατε ότι λέω ψέματα και ότι
δεν θα φύγει κανένας από το ΕΣΥ και ότι η
τροπολογία σας θα εφαρμοζότανε μετά
από 12 χρόνια. Την επόμενη μέρα, η γραμ-
ματέας Πολιτικού Σχεδιασμού του ΠΑΣΟΚ,
η κα Διαμαντοπούλου, είπε ότι δεν είναι
7.500 που θα φύγουν αλλά μόνο 2.000. Εί-
πε και ότι δεν θα έπρεπε η τροπολογία του
ΠΑΣΟΚ να είναι για όλο το ΕΣΥ αλλά μόνο
για κάποιους νοσηλευτές. Πράγματι, σε

αυτό είπα ότι είναι ένα λογικό αίτημα. Χαί-
ρομαι που μετά από μία εβδομάδα ο κ. Αν-
δρουλάκης προσχωρεί στην άποψη Γεωρ-
γιάδη και Διαμαντοπούλου. Είναι μια τάση
προς τη λογική, μετά από τις 22 φορές που
καταθέσατε τη λάθος τροπολογία».

Σε κάθε περίπτωση, σχολίασε επί-
σης ο κ. Γεωργιάδης, απευθυνόμε-
νος στον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, «από
τα 100.000 άτομα που θέλατε να βά-
λετε στα βαρέα, το έχετε περιορίσει
σε λίγες χιλιάδες. Είναι μια πρόοδος
του ΠΑΣΟΚ, από το λαϊκιστικό προς
τη σοβαρότητα. Ευχαριστώ την κα
Διαμαντοπούλου για την όποια πινε-
λιά σοβαρότητας έβαλε στο ΠΑΣΟΚ, με αυ-
τή την παρέμβαση». Τέλος, ο Υπουργός
Υγείας κάλεσε τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να
τον συνοδεύσει σε πέντε νοσοκομεία όπου
ξεκινά το πρόγραμμα των δωρεάν απογευ-
ματινών χειρουργείων, θυμίζοντας ότι το
κόμμα του δεν στήριξε τη συγκεκριμένη
ρύθμιση.

Βορίδης: Έχουμε
μειώσει 50 φόρους

Στη συζήτηση παρενέβη και ο υπουργός

Επικρατείας, για να απαντήσει στην επανα-
φορά της πρότασης του ΠΑΣΟΚ για μείωση
του ΦΠΑ. «Ξαναγυρνάτε στον γνωστό λαϊ-
κισμό», είπε ο Μάκης Βορίδης απευθυνό-
μενος στο Νίκο Ανδρουλάκη για τις προτά-
σεις του για την οικονομία. «Αυτά που προ-

τείνετε πρέπει να συνοδεύονται από
αντίστοιχα ισοδύναμα, αλλιώς οδη-
γούμαστε εκ νέου σε εποπτεία και
επιτήρηση. Χαρακτήρισε δε απερί-
σκεπτες, αβασάνιστες και χωρίς με-
λέτη τις προτάσεις μόνο και μόνο για
να ακουστεί κάτι ευχάριστο στα αυ-
τιά των πολιτών, ενώ -όπως είπε-
την ίδια ώρα η κυβέρνηση μειώνει

τους φόρους. Ο υπουργός Επικρατείας κα-
τέθεσε στοιχεία από την Κεντρική Τράπεζα
της Ισπανίας και το ισπανικό Ινστιτούτο Κα-
ταναλωτών, που δείχνουν ότι η αντίστοιχη
μείωση του ΦΠΑ στην Ισπανία δεν έφερε
μείωση τιμών παρά μόνο μείωση εσόδων.
«Αξιωματική αντιπολίτευση είστε και έχετε
την πολυτέλεια να πείτε και μια κουβέντα
παραπάνω. Το καταλαβαίνω», σχολίασε ο
κ. Βορίδης για να προσθέσει ωστόσο ότι
στο μόνο πεδίο ασκούμενης πολιτικής -
στον Δήμο Αθηναίων- τα στελέχη του ΠΑ-

ΣΟΚ έσπευσαν να αυξήσουν τους φόρους
και όχι να τους μειώσουν. «Ο κ. Δούκας εί-
ναι ο εμπνευστής της αύξησης των δημοτι-
κών τελών. Εσείς που κόπτεστε -καλόπι-
στα- για το εισόδημα των πολιτών, έναν
έχετε που ασκεί πολιτική και αυτός αφαι-
ρεί από το εισόδημα των πολιτών».

Ανδρουλάκης για
φορολόγηση τραπεζών 

Με αφορμή την τροπολογία για την έντα-
ξη του νοσηλευτικού προσωπικού και του
προσωπικού του ΕΚΑΒ στα βαρέα και αν-
θυγιεινά, ο πρόεδρος του κόμματος κάλε-
σε την κυβέρνηση να την κάνει αποδεκτή.
«Κάντε ένα βήμα συναίνεσης, γιατί αυτή εί-
ναι ένα τανγκό που χορεύουν δυο», είπε ο
Νίκος Ανδρουλάκης, καλώντας τη ΝΔ να
ανταποκριθεί σε ένα δίκαιο αίτημα. Μάλι-
στα, ο Νίκος Ανδρουλάκης σχολίασε σκω-
πτικά παλιότερες δηλώσεις του Άδωνι Γε-
ωργιάδη, λέγοντας πως «εμείς το 2011
συμφωνούσαμε. Τότε χαρακτήριζε τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη λαϊκιστή και βαθύπλου-
το γόνο». Ακόμη ο κ Ανδρουλάκης προ-
ανήγγειλε ότι θα καταθέσει δύο νομοθετι-
κές προτάσεις για καθολικό «πάγωμα» της
golden visa σε κάθε δήμο, στον οποίο
έχουν αυξηθεί υπέρογκα τα ενοίκια, κα-
θώς και για τη φορολόγηση των υπερκερ-
δών των τραπεζών. 

Μπρα ντε φερ Γεωργιάδη - 
Ανδρουλάκη για το ΕΣΥ 

Άγρια κόντρα στη Βουλή για τα βαρέα και ανθυγιεινά 

Γράφει 
η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ

spapamixail@yahoo.gr



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ15

Τι είπαν Φάμελλος και Τσίπρας;
Σ

ε θερμό κλίμα συναντήθηκαν το πρωί της
Πέμπτης Σωκράτης Φάμελλος και Αλέ-
ξης Τσίπρας, σε μια συνάντηση που δεν

ανακοινώθηκε παρά μόνο μετά το πέρας της. Ο
πρώην πρωθυπουργός υποδέχθηκε στο προ-
σωπικό του πολιτικό γραφείο στη Λεωφόρο

Αμαλίας τον νέο πρόεδρο του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο Σωκράτης Φάμελλος
αποτέλεσε άλλωστε και την
επιλογή του πρώην προέδρου
του κόμματος, ο οποίος από
νωρίς φέρεται να είχε εκμυ-
στηρευθεί σε συνομιλητές του
ότι ο πρώην πρόεδρος της ΚΟ

του ΣΥΡΙΖΑ ήταν η ιδανική επιλογή, εφόσον
έβγαινε από τη μέση ο Στέφανος Κασσελάκης. 

Τα επόμενα βήματα 
Οι δύο άνδρες συζήτησαν για τα επόμενα

βήματα του κόμματος, το οποίο παλεύει να
ανασυγκροτηθεί με προοπτική τη σύγκλιση
των προοδευτικών δυνάμεων που στηρίζουν
αμφότεροι. Δεν πάει άλλωστε καιρός που, στην
εκδήλωση του Ινστιτούτου του, ο Αλέξης Τσί-
πρας αναφερόταν εμμέσως πλην σαφώς στην
αναγκαιότητα για έναν νέο φορέα, με τον Σω-
κράτη Φάμελλο, υποψήφιο πρόεδρο του ΣΥΡΙ-
ΖΑ ακόμα τότε, να χειροκροτά από το κοινό. 

Να τελειώσει με τα απόνερα της νέας διά-
σπασης του ΣΥΡΙΖΑ, ώστε να βάλει το κόμμα σε
τροχιά σταθερότητας, επιχειρεί την πρώτη του
εβδομάδα στον 7ο όροφο της Κουμουνδούρου
ο νέος πρόεδρος του κόμματος Σωκράτης Φά-
μελλος. Ο πρόεδρος τις τελευταίες ημέρες από
τη μια συνάντηση βγαίνει και στην επόμενη
μπαίνει, καθώς παλεύει να «κλείσει» τις πολ-
λές εκκρεμότητες. Κατ’ αρχάς δεν γνωρίζει
ακόμα ποια θα είναι η Κοινοβουλευτική του
Ομάδα. Το πρωί της Πέμπτης, όπως είχε προ-
αναγγελθεί, ο βουλευτής Φθιώτιδας Γιάννης
Σαρακιώτης –τον οποίο ο Σωκράτης Φάμελλος
είχε συναντήσει την Τρίτη– επισημοποίησε την
ανεξαρτητοποίησή του.

«Καλό του δρόμο!»
Μπορεί ο ίδιος να ισχυρίζεται ότι η απόφασή

του πάρθηκε γιατί «δεν μπορεί να υποκρίνεται
ότι όλα είναι καλά στον ΣΥΡΙΖΑ», όμως ρόλο
στην ανεξαρτητοποίησή του έχει παίξει και το
γεγονός ότι ο Απόστολος Γκλέτσος στις επόμε-
νες εκλογές θα ενταχθεί στο ψηφοδέλτιο
Φθιώτιδας του κόμματος, κάτι που θα μείωνε
τις πιθανότητες εκλογής του.

Πηγές της Κουμουνδούρου αντιδρώντας

στην ανεξαρτητοποίησή του ανέφεραν: «Καλό

του δρόμο! Ο λαός θα είναι αμείλικτος απέναντι

σε όσους παραβιάζουν τη βούλησή του». 

Πλώρη εκτός ΣΥΡΙΖΑ  ο Αποστολάκης
Ο βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ Ευάγ-

γελος Αποστολάκης ανακοίνωσε χθες την ανε-
ξαρτητοποίησή του από την Κοινοβουλευτική
Ομάδα, κρατώντας την έδρα ως ανεξάρτητος
βουλευτής. «Το 2023 αποδέχτηκα την πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ να είμαι υποψήφιος βουλευτής
Επικρατείας, επειδή θεώρησα ότι ήταν ένα
προοδευτικό κόμμα, το οποίο σεβόταν στην
πράξη τις δημοκρατικές παραδόσεις καθώς
και τις αρχές και αξίες της προοδευτικής παρά-
ταξης. Όσα συνέβησαν πρόσφατα διέψευσαν
τις προσδοκίες μου, καθώς οι δημοκρατικές
διαδικασίες καθυποτάχτηκαν σε πρακτικές
που παραπέμπουν σε στιγμές του παρελθόν-
τος, που όλοι θέλουμε να ξεχάσουμε. Έχοντας
υπηρετήσει την πατρίδα από υψηλές θέσεις
ευθύνης και γνωρίζοντας πολύ καλά τι σημαί-
νει “ευθύνη”, “συνείδηση” και “τιμή”, δεν μπο-
ρώ να βρίσκομαι σε ένα κόμμα που λειτουργεί
με αυτόν τον τρόπο. Είμαι άλλωστε βέβαιος ότι
η πλειοψηφία όσων το ψήφισαν συμμερίζονται
αυτήν τη στάση μου», δήλωσε μεταξύ άλλων ο
Ευάγγελος Αποστολάκης.

Από την άλλη, υπέρ του ΣΥΡΙΖΑ μοιάζει να
κρίνεται η υπόθεση του Γιώργου Γαβρήλου, ο
οποίος όχι μόνο στήριξε τον Στέφανο Κασσε-
λάκη, αλλά αμέσως μετά το Συνέδριο παραιτή-
θηκε και από κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος
του κόμματος, όμως ορίστηκε εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ στη συζήτηση του Προϋπολογισμού

στην αρμόδια επιτροπή της Βουλής, κάτι που
δείχνει προς την παραμονή του στο κόμμα.

Παραγωγικές ήταν, σύμφωνα με τους συ-
νεργάτες του Σωκράτη Φάμελλου, και οι συ-
ναντήσεις που είχε ο πρόεδρος και με τους αμ-
φιταλαντευόμενους Ράνια Θρασκιά και Βασίλη
Κόκκαλη, που φέρεται να βρίσκονται κοντά
στην παραμονή τους. Στον 7ο όροφο της Κου-
μουνδούρου, ο Σωκράτης Φάμελλος υποδέχ-
θηκε ακόμα τις προηγούμενες ημέρες: τον Νί-
κο Παππά, τον Διονύση Καλαματιανό, τον Χρή-
στο Γιαννούλη, τον Μίλτο Ζαμπάρα, τον Συμεών
Κεδίκογλου και τη Ρένα Δούρου αλλά και τον
Παύλο Πολάκη.

Μέσα στην εβδομάδα πιθανόν να υπάρξει η
πρώτη συνεδρίαση της Πολιτικής Γραμματείας
και την επόμενη η συνεδρίαση της Κοινοβου-
λευτικής Ομάδας, όπου θα οριστούν και οι νέοι
ρόλοι. Ο νέος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ είχε ακόμα
επαφές τόσο με τον διευθυντή του κόμματος
Χρήστο Μαυροκεφαλίδη, ο οποίος πιθανότατα
το επόμενο διάστημα θα... αποστρατευτεί τιμη-
τικά, όσο και με τον επικεφαλής των κομματι-
κών Μέσων Κωνσταντίνο Νικόλτσιο, καθώς
προέχει το σχέδιο για την εξυγίανση των οικο-
νομικών του κόμματος.

Ρίχνει «γέφυρες» με Κοτζιά 
και Τεμπονέρα

Ο Σωκράτης Φάμελλος από τις πρώτες ώρες
της εκλογής του έχει επικοινωνήσει με τον

Διονύση Τεμπονέρα, ο οποίος από το καλοκαί-
ρι είχε παραιτηθεί τόσο από την Πολιτική Γραμ-
ματεία όσο και από την Κεντρική Επιτροπή του
κόμματος. 

Η παραίτηση του Τεμπονέρα ήταν άμεσα
συνδεδεμένη με τον πόλεμο που δέχθηκε από
τον Στέφανο Κασσελάκη, ο οποίος τον είχε θέ-
σει απέναντί του, μέχρι που έδωσε εντολή για
την απόλυσή του από την Κοινοβουλευτική
Ομάδα του κόμματος, στην οποία παρείχε επι-
στημονική υποστήριξη με την ιδιότητα του ερ-
γατολόγου.

«Γέφυρες» όμως πέφτουν και με τον πρώην
υπουργό Εξωτερικών των κυβερνήσεων Τσί-
πρα και αρχιτέκτονα της Συμφωνίας των Πρε-
σπών, Νίκο Κοτζιά. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Σωκράτης Φά-
μελλος, με τη νέα του ιδιότητα του προέδρου
του ΣΥΡΙΖΑ, βρέθηκε το βράδυ της Πέμπτης
στην παρουσίαση του βιβλίου του Νίκου Κοτζιά
στο αμφιθέατρο «Αντώνης Τρίτσης» του Δήμου
Αθηναίων, «Μαρξ και διπλωματία: Θεωρία και
πρακτική για τις διεθνείς σχέσεις και την εξω-
τερική πολιτική». 

Ο τέως πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ τον Μάρτιο του
2024 υποστήριζε ότι ο Νίκος Κοτζιάς είναι
«σύμβουλός μου» και «παράδειγμα προς μί-
μηση». Λίγους μήνες αργότερα, ο Κοτζιάς απο-
φαινόταν πως «ο Κασσελάκης καλό παιδί είναι,
αριστερός δεν είναι», χαρακτηρίζοντας παράλ-
ληλα τους οπαδούς του «νεοχουλιγκάνους».

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com

Οι δύο άνδρες συζήτησαν για τα επόμενα βήματα του κόμματος, το οποίο παλεύει να ανασυγκροτηθεί 
με προοπτική τη σύγκλιση των προοδευτικών δυνάμεων
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Ν
α οριοθετήσει τον ζωτικό πολιτικό
του χώρο απέναντι στη ΝΔ και ταυ-
τόχρονα να αποκτήσει έναν πιο δυ-

ναμικό σφυγμό εντός και εκτός Βουλής επι-
χειρεί το ΠΑΣΟΚ. Έως τώρα, το μεγάλο μέ-
ρος της αντιπολιτευτικής στρατηγικής το
έχουν αναλάβει ο Νίκος Ανδρουλάκης και ο
Κώστας Τσουκαλάς, με στελέχη να λειτουρ-
γούν ως πολλαπλασιαστές των μηνυμάτων
που θέλουν να περάσουν. Είναι εμφανές ότι,
μετά τη συγκυριακή εξέλιξη που τους οδή-

γησε στην αξιωματική αντι-
πολίτευση, ψάχνουν πλέον
το σωστό πολιτικό μείγμα
που θα τους εντυπώνει στην
κοινή γνώμη ως τον αξιόπι-
στο εναλλακτικό πόλο. 

Ενδεικτική της στρατηγι-
κής που ακολουθούν είναι η
χθεσινή κίνηση στη Βουλή,

να καταθέσουν νέα τροπολογία για την
«Υπαγωγή του νοσηλευτικού προσωπικού
και των πληρωμάτων ασθενοφόρων του
ΕΚΑΒ στον Πίνακα Βαρέων και Ανθυγιεινών
Επαγγελμάτων» με περιορισμένο ορίζοντα
από την προηγούμενη, που είχε απορριφθεί.
Και αυτή η τροπολογία όμως δεν είχε καλύ-
τερη τύχη. Προφανώς και είχαν μικρές
προσδοκίες για την υποδοχή που θα είχε η
νομοθετική πρωτοβουλία τους και γι’ αυτό
εκείνο που επεδίωκαν ήταν να εκθέσουν τον
αρμόδιο υπουργό.

Αστοχία 
Ούτε αυτός ο στόχος επετεύχθη όμως, κα-

θώς ο κ. Γεωργιάδης ανακοίνωσε ότι σύντο-
μα θα έρθει σχετική ρύθμιση που θα ικανο-
ποιεί το δίκαιο αίτημα των νοσηλευτών.
Ωστόσο, ο κ. Ανδρουλάκης προανήγγειλε
ακόμη δύο πρωτοβουλίες που θα αναλάβει
το κόμμα του τις επόμενες μέρες και έχουν
κοινωνικό αντίκτυπο. Θα αφορούν το «πά-
γωμα» της Golden Visa και τη φορολογία στα
υπερκέρδη των τραπεζών.

Στο συγκρουσιακό περιβάλλον που έχει
δημιουργηθεί, στο ΠΑΣΟΚ αφενός δεν αφή-
νουν τίποτα αναπάντητο και εντείνουν καθη-
μερινά την πίεση προς τα κυβερνητικά τοι-
χώματα, αφετέρου είναι ακόμη πολύ νωρίς
για να γίνει μια πρώτη αποτίμηση των προ-
σπαθειών τους. 

Διπολικό σχήμα 
Ο Στρατός Φαναράς της Μetron Analysis,

κληθείς να σχολιάσει στην ΕΡΤ το δίπολο
ΠΑΣΟΚ - Νέας Δημοκρατίας που αναδύεται
και πάλι στην πολιτική σκηνή, ανέφερε με-
ταξύ άλλων ότι «είναι πολύ πιθανό να περά-
σουμε από τη φάση αυτή της κυριαρχίας του
ενός κόμματος, που ήταν η τελευταία φάση
στο κομματικό σύστημα με την κυριαρχία
της ΝΔ, πάλι σε ένα διπολικό σχήμα. Το δι-
πολικό σχήμα είναι ότι έχουμε δύο πόλους.

Έχουμε έναν αριστερό ή κεντροαριστερό και
έναν κεντροδεξιό. Αλλά το να γίνει το διπολι-
κό σχήμα και δικομματικό είναι ακόμα μια
υπόθεση ανοικτή. Δεν νομίζω ότι αυτή η
άνοδος του ΠΑΣΟΚ έχει αποκτήσει και δυ-
νατότητες αυτήν τη στιγμή κυβερνητικής
προοπτικής και άρα ισχυροποίησης του
κόμματος του ΠΑΣΟΚ, σε τέτοιον βαθμό που
να απειλεί την κυβερνητική σταθερότητα».

Στον απόηχο της νέας δημοσκόπησης της
Pulse, ο Κώστας Τσουκαλάς υπογράμμισε
τη σταθερή τροχιά ανόδου των ποσοστών
του κόμματος, τονίζοντας, ωστόσο, ότι «δεν
θεωρούμε πως είναι μία αυτοματοποιημένη
διαδικασία και πως οι πολίτες, κουρασμένοι
από ένα προϊόν, απευθείας θα επιλέξουν το
ΠΑΣΟΚ. Εμείς θα κάνουμε σκληρή δουλειά
και κοινοβουλευτικά και κομματικά και θα
επικοινωνήσουμε τις θέσεις μας. Δεν έχου-
με επιλέξει έναν εύκολο δρόμο, αλλά πάμε

πολύ συγκεκριμένα και με κοστολογημένο
πρόγραμμα». 

Συγκεκριμένος προγραμματικός λόγος 
Ενόσω το κλίμα μεταξύ των δύο κομμάτων

ηλεκτρίζεται καθημερινά όλο και πιο έντονα,
ο Νίκος Ανδρουλάκης μιλώντας στη ΕΡΤ το
απέδωσε στο ότι «τα στελέχη της Νέας Δημο-
κρατίας είχαν συνηθίσει αλλιώς και είχαν κα-
λομάθει. Τώρα όμως άλλαξαν τα πράγματα,
γιατί απέναντί τους έχουν ένα κόμμα με τεκ-
μηριωμένο και συγκεκριμένο προγραμματι-
κό λόγο και με αυτό θα συγκρίνονται και όχι
με το δόγμα «κλείστε τα μάτια σε όσα έχουμε
κάνει, γιατί θα έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ». Δεν υπάρχει
πια κανένας φόβος. Με το ΠΑΣΟΚ θα υπάρχει
μια ασφαλής, σοβαρή κυβερνητική επιλογή
στις επόμενες εθνικές εκλογές».

Αναφερόμενος στην επικείμενη συνάντη-
ση με τον πρωθυπουργό, σημείωσε ότι προ-

σέρχεται με τη βούληση να συζητήσουν τα
μείζονα θέματα της χώρας, όπως είναι η πο-
ρεία της οικονομίας, η ακρίβεια, το δημο-
γραφικό, η στεγαστική κρίση και το κράτος
δικαίου. Ως προς τις πολιτικές προτεραιότη-
τές του, ο κ. Ανδρουλάκης διευκρίνισε πως
«η προτεραιότητά μου είναι να ενισχυθεί η
Δημοκρατική Παράταξη, να μπει το ΠΑΣΟΚ
σε τροχιά νίκης απέναντι στη Νέα Δημοκρα-
τία. Θα κάνω ό,τι περνάει απ' το χέρι μου, θα
πάω σε όλη την Ελλάδα, θα μιλήσω με την
κοινωνία, θα είμαστε δίπλα στους πολίτες,
θα κάνουμε άψογο κοινοβουλευτικό έργο,
καθημερινά, για να μπορούμε να είμαστε
ένα κόμμα που και θα δει στα ίσια τη Νέα
Δημοκρατία και θα μπορεί να την κερδίσει.
Άλλη είναι η στρατηγική που έχει σε πρώτο
πλάνο τις συνεργασίες και άλλη η στρατηγι-
κή που έχει σε πρώτο πλάνο την αυτόνομη
πορεία. Είμαι θετικός σε συνεργασίες του
προσκηνίου, μέσα ή έξω από τη Βουλή, με
πρωτοβουλίες που θα πάρουμε εμείς ή και
τα υπόλοιπα κόμματα, είμαι ανοιχτός, αλλά η
κεντρική στρατηγική, για την οποία με επέ-
λεξε ο κόσμος του ΠΑΣΟΚ, είναι αυτή που
μόλις τώρα σας περιέγραψα».

ΠΑΣΟΚ 

Στρατηγική: «Τίποτα αναπάντητο» 

Στην αξιωματική αντιπολίτευση ψάχνουν πλέον το σωστό πολιτικό
μείγμα, που θα τους εντυπώνει στην κοινή γνώμη ως τον αξιόπιστο

εναλλακτικό πόλο

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 
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του ειδικού συνεργάτη

Σ
υνεχίζοντας τις αποκαλύ-

ψεις για τα έργα και τις

ημέρες της Pietris Εστία-

ση ΑΕ και του Γιώργου Πιέτρη θα

εστιάσουμε σε αυτό που τελικά

μάλλον ανέκδοτο είναι: στην ανα-

κοίνωση της υποψηφιότητάς του

στις επιμελητηριακές εκλογές με

την «Επιχειρηματική Δύναμη» και

υποψήφιο πρόεδρο τον Τάκη

Λουζιώτη.

Σημεία και τέρατα με θράσος
Μιλάμε για τον επιχειρηματία

που έφυγε νύχτα από το κυλικείο

της Βουλής, που είχε αναλάβει

ακόμη και την τροφοδοσία των

Υπουργικών Συμβουλίων του ΠΑ-

ΣΟΚ το 2010 και άφησε πίσω του

αμοιβές στους εργαζόμενους του

καφενείου της Βουλής που δεν

κατέβαλε ποτέ και ο οποίος συνε-

λήφθη για χρέη στο Δημόσιο.

Πέρα από τις συνεχείς καθυ-

στερήσεις πληρωμών και την αυ-

ταρχική συμπεριφορά του, όπως

καταγγέλλουν οι υπάλληλοι, υπέ-

πεσε σε αρκετές παραβάσεις με

αποκορύφωμα την ανασφάλιστη

εργασία πολλών υπαλλήλων και

τις αδικαιολόγητες απολύσεις,

τουλάχιστον όπως προκύπτει από

το πόρισμα της Επιθεώρησης Ερ-

γασίας που έκανε έλεγχο.

Ο επιχειρηματίας που «άφησε»

τον τότε πρόεδρο της Βουλής Φί-

λιππο Πετσάλνικο να προσπαθεί

να δώσει λύση στο πρόβλημα των εργαζομένων και τους

σερβιτόρους της Βουλής να μετρούν μήνες με απλήρω-

τες υπερωρίες, χωρίς ένσημα και πολλές φορές χωρίς

καν τον μισθό τους. 

Ο επιχειρηματίας για τον οποίο βγήκε η εξευτελιστική

ανακοίνωση της ΕΛΑΣ στην οποία αναφερόταν ότι «συ-

νελήφθη στην Κόρινθο, από αστυνομικούς του Τμήματος

Ασφαλείας Κορίνθου, ένας 49χρονος Έλληνας, επιχει-

ρηματίας-νόμιμος εκπρόσωπος αλυσίδας καταστημά-

των (αρτοποιείων-ζαχαροπλαστείων), για οφειλές προς

το Δημόσιο. Ειδικότερα, σε βάρος του 49χρονου έχουν

βεβαιωθεί χρέη προς το Δημόσιο ύψους 316.472,15 ευ-

ρώ». 

Ο 49χρονος τότε Πιέτρης που οδηγήθηκε στον εισαγ-

γελέα Πρωτοδικών Κορίνθου έπαιρνε μέχρι πρόσφατα

με άνεση διαγωνισμούς του Δημοσίου και μεταξύ αυτών 

είχε αναλάβει την τροφοδοσία (catering) των συνεδριά-

σεων του Υπουργικού Συμβουλίου! 

Ένας επιχειρηματίας με «φίλους» στην κυβέρνηση και

στον δημοσιογραφικό χώρο -όπως διατεινόταν-, υψηλές

γνωριμίες και ακριβά γούστα, αφού κυκλοφορούσε με

πολυτελή αυτοκίνητα μεταξύ των οποίων μια Ferrari και

ένα Hummer.

Είναι ο μόνος επιχειρηματίας που έχει καταφέρει να

έχει οίκημα -παράνομο όπως λένε οι γνωρίζοντες- στην

πλατεία της Κορίνθου, όταν οι κοινοί «θνητοί» δεν θα

μπορούσαν να βάλουν ούτε τάβλα για πάτωμα στο σημείο

εκείνο. Και μετά από όλα αυτά

βρήκε παράταξη να «τρυπώσει»

και να μπει ως υποψήφιος στις

επιμελητηριακές εκλογές!

Ο ίδιος στην ανακοίνωση της

υποψηφιότητάς του κάνει λόγο

για αίσθημα ευθύνης, που προ-

φανώς κάπου του είχε παραπέσει

πριν από 14 χρόνια όταν άφηνε

απλήρωτους τους εργαζόμενους

του και το ξαναβρήκε τώρα.

Και να μην ξεχνάμε επ’ ουδενί

ότι ο συγκεκριμένος επιχειρημα-

τίας ΕΡΕΥΝΑΤΑΙ ΑΚΟΜΑ από τον

Ευρωπαίο Εισαγγελέα και από

την OLAF για πιθανή κακοδιαχεί-

ριση ευρωπαϊκών πόρων. 

Το ποδόσφαιρο 
και τα «ύποπτα» κολλητιλίκια

Τον Φεβρουάριο που μας πέρα-

σε δολοφονείται γνωστός 59χρο-

νος επιχειρηματίας στη Μάνδρα

Αττικής, ο οποίος ήταν στενός συ-

νεργάτης και φίλος του Πιέτρη και

μάλιστα για μικρό διάστημα είχαν

συνυπάρξει στη διοίκηση του

ΠΑΣ Κόρινθος.

Τότε μάλιστα ο Πιέτρης, εκθει-

άζοντας τον κολλητό του, τον είχε

υποδεχτεί στην ομάδα αναφέρον-

τας ότι «ο ΠΑΣ Κόρινθος σήμερα

έκανε τη μεγαλύτερη μεταγραφή

της πρόσφατης ιστορίας του σε

διοικητικό επίπεδο!».

Οι δύο φίλοι συνεργάζονταν

στενά σε επαγγελματικό επίπεδο,

πράγμα που σημαίνει ότι ήξεραν

τι «δουλειές» έκαναν και οι δύο.

Η κατάληξη του ενός και τα μπερδέματα του άλλου

αφήνουν ερωτήματα και σκιές πάνω από τις επιχειρή-

σεις τους και κυρίως πάνω από τις επιχειρήσεις του Πιέ-

τρη, που θυμίζουμε ότι έχουν γίνει φύλλο και φτερό από

τις ευρωπαϊκές αρχές. 

Εκείνο πάντως που κάνει εντύπωση είναι και ο τρόπος

που έφυγε ο Πιέτρης από τη διοίκηση της ομάδας τον

Μάιο του 2024, δηλαδή πριν από έξι μήνες, αφήνοντας

αιχμές για «καψούρες και μαλλιοτραβήγματα» και για

μια «προσπάθεια που συνοδεύτηκε με την κατάθεση χι-

λιάδων ευρώ στο ταμείο της ομάδας».

Δηλαδή μια εταιρεία που έχει προβλήματα με Αρχές

Οικονομικού Ελέγχου… χώνει χρήμα σε μια ομάδα

ποδοσφαίρου. Οι κακοήθεις μπορεί να μιλήσουν για

ξέπλυμα. Εμείς περιμένουμε τα αποτελέσματα της

έρευνας.

Οι ύποπτες διασυνδέσεις 
και η θητεία του 

στον ΠΑΣ Κόρινθος

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΙΕΤΡΗΣ

Πού βρέθηκαν τα χρήματα 
που έσπρωχνε 

στην ομάδα λίγο 
πριν αποχωρήσει;
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Α
πό τα… ευχολόγια και τα όνειρα στην
εντυπωσιακή πραγματικότητα. Από τα
«ίσως» και τα «μακάρι» στη διαμόρ-

φωση και την υλοποίηση ενός φιλόδοξου
πλάνου για το μέλλον των Ενόπλων Δυνάμε-
ων, οι οποίες περνούν πλέον στη νέα εποχή
προσαρμοζόμενες στις απαιτήσεις των σύγ-
χρονων πεδίων. 

Ποιος θα περίμενε πριν από πέντε χρόνια,
όταν η χώρα μας μετά μια δεκαετία που δεν
αγόραζε ούτε… βίδα εξαιτίας της οικονομικής
κρίσης, πως σήμερα θα μιλούσαμε για από-
κτηση των κορυφαίων φρεγατών παγκοσμίως,
των Belh@rra, και των καλύτερων μαχητικών
στη Δύση, των πανίσχυρων Rafale, και των
υπερσύγχρονων F-35, ενώ θα προχωρούσαμε
και στον εκσυγχρονισμό των υφιστάμενων συ-
στημάτων, όπως τα F-16 Viper. 

Η πρόσφατη επίσκεψη του πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη στην 114 Πτέρυγα Μά-

χης στην Τανάγρα, στο πλαί-
σιο τηλεοπτικής του συνέν-
τευξης, αναδεικνύει τη σημα-
σία που αποδίδει η ελληνική
κυβέρνηση στην ενίσχυση
της αμυντικής ισχύος της χώ-
ρας. Η παρουσία του δίπλα
στα υπερσύγχρονα μαχητικά
αεροσκάφη Rafale υπογραμ-

μίζει το στρατηγικό όραμα για μια Ελλάδα
ισχυρή, με απόλυτη κυριαρχία στον εναέριο
και θαλάσσιο χώρο του Αιγαίου και της Ανα-
τολικής Μεσογείου.

Αεροπορική υπεροχή
Με μεθοδικές κινήσεις, σχέδιο και ξεκάθα-

ρη στόχευση, ο πρωθυπουργός και ο υπουρ-
γός Άμυνας, σε άριστη συνεργασία με τον πο-
λύπειρο αρχηγό ΓΕΕΘΑ, στρατηγό Δημήτριο
Χούπη και τους αρχηγούς των τριών Κλάδων,
κατάρτισαν και υλοποιούν ένα πλάνο που ενι-
σχύει κατακόρυφα την αποτρεπτική ισχύ των
Ενόπλων Δυνάμεων. Η Πολεμική Αεροπορία,
η οποία καλούνταν καθημερινά και επί δε-
καετίες να αντιμετωπίζει τις τουρκικές προ-
κλήσεις και τη θρασυδειλία τους στο Αιγαίο,
ενισχύθηκε με τα καλύτερα μαχητικά Δύσης,
με τον πρωθυπουργό να εκφράζει την ικανο-
ποίηση αλλά και την υπερηφάνεια του που το
πέρασμα της Πολεμικής Αεροπορίας στη νέα
εποχή φέρει την υπογραφή του. 

«Είναι ό,τι πιο σύγχρονο, έχει τεράστιες δυ-
νατότητες», τόνισε ο πρωθυπουργός αναφε-
ρόμενος στα Rafale, επισημαίνοντας την προ-
σπάθεια που έγινε, ώστε να αποκτηθούν τα-
χύτατα από τους Γάλλους. Ο πρωθυπουργός
συνομίλησε με τους ιπτάμενους στον χώρο
όπου προετοιμάζονται πριν από κάθε πτήση,
με τον επισμηναγό της 332 Μοίρας «Γεράκι»,
Παναγιώτη Τσουμάνη, να αναλύει στον πρω-
θυπουργό τις δυνατότητες και τα πλεονεκτή-
ματα των γαλλικών «ριπών», που ήρθαν στην
Ελλάδα «φορτωμένα» με τους στρατηγικούς

πυραύλους Scalp και Exocet. 
Τα Rafale ήδη έχουν ενταχθεί στον επιχει-

ρησιακό σχεδιασμό της αεροπορίας και είναι
χαρακτηριστικό ότι το διάστημα αυτό αερο-
σκάφη, ιπτάμενοι και μηχανικοί της 332 Μοί-
ρας εκπαιδεύονται στο λεγόμενο «Top Gun»
του ΝΑΤΟ στην Ισπανία. Ο πρωθυπουργός, λί-
γα μόλις μέτρα μακριά από το εργοστάσιο της
Ελληνικής Αεροπορικής Βιομηχανίας, δεν
παρέλειψε να αναφερθεί στην πρόοδο του
προγράμματος αναβάθμισης των 82 μαχητι-
κών F-16 Block52+, τα οποία εξελίσσονται
στην κατηγορία Viper, που σημαίνει ό,τι πιο
σύγχρονο παγκοσμίως σε F-16. Θυμίζουμε
πως 28 «οχιές» έχουν βγει ήδη από τα υπό-

στεγα της ΕΑΒ, με 13 εξ αυτών να έχουν εν-
ταχθεί στη δύναμη της 343 Μοίρας «Αστέρι»
στη Σούδα, ακόμη 13 στην 340 Μοίρα «Αλε-
πού», επίσης στην 115 Πτέρυγα Μάχης και δύο
να μπαίνουν στη φαρέτρα της 337 Μοίρας
«Φάντασμα» στη Λάρισα. 

Ο κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκε και στην έν-
ταξη της χώρας μας στο πρόγραμμα των F-35,
επιβεβαιώνοντας πως μέχρι το 2030 είκοσι
«αόρατα» μαχητικά θα έχουν βάλει το εθνόση-
μο στα φτερά και θα τροχοδρομούν στην 117
Πτέρυγα Μάχης στην Ανδραβίδα. 

Ενίσχυση και στη θάλασσα
Την… υπογραφή Μητσοτάκη φέρουν ωστό-

σο και οι φρεγάτες Belh@rra. Με τις ανάγκες
του Πολεμικού Ναυτικού να είναι τεράστιες, με
απαιτήσεις σε εθνικό και συμμαχικό επίπεδο, η
χώρα μας προχώρησε σε μια κομβική συμφω-
νία με τους Γάλλους της Naval Group, που ανα-
τρέπει τα δεδομένα στο Αιγαίο.  Ο γερασμένος
Στόλος της χώρας μας θα λάβει από τον επόμε-
νο χρόνο ισχυρή τονωτική ένεση, με τις καλύ-
τερες φρεγάτες παγκοσμίως να φτάνουν στον
ναύσταθμο Σαλαμίνας και να εντάσσονται στο
ένδοξο Πολεμικό μας Ναυτικό, που αναμένει
και νέες κινήσεις για την εξοπλιστική του ενί-
σχυση.  Ήδη στην κορυφή των προτεραιοτήτων
έχει τεθεί ο εκσυγχρονισμός των φρεγατών
ΜΕΚΟ κλάσης ΥΔΡΑ, ενώ θα πάρουν σειρά τα
υποβρύχια 214 κλάσης ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΗΣ. 

Ο θόλος 
Ο πρωθυπουργός επιβεβαίωσε πως προ-

χωρά ο σχεδιασμός για την ανάπτυξη ενός αν-
τιαεροπορικού θόλου που θα προστατεύει
πλήρως τον ελληνικό εναέριο χώρο.

Η δημιουργία θόλου αεράμυνας αποτελεί
πλέον κορυφαία προτεραιότητα για την πολιτι-
κή και στρατιωτική ηγεσία στη λεωφόρο Μεσο-
γείων. Με οδηγό τα διδάγματα από τα σύγχρονα
θέατρα επιχειρήσεων σε Ουκρανία και Μέση
Ανατολή, η Ελλάδα επενδύει στη θωράκιση του
ουρανού της, από τον Έβρο μέχρι την Κρήτη
και από το Καστελόριζο μέχρι τους Οθωνούς. 

Σύμφωνα με πληροφορίες, το πρόγραμμα
για τη δημιουργία εναέριας «ασπίδας» θα αγγί-
ξει τα δύο δισεκατομμύρια ευρώ και θα περι-
λαμβάνει τουλάχιστον τέσσερα συστήματα για
επιτήρηση, έλεγχο και αναχαίτιση κάθε εναέ-
ριας απειλής, είτε αυτή αφορά πυραυλική επί-
θεση, είτε εναέρια μέσα επανδρωμένα και μη.

Η ενίσχυση της αμυντικής ισχύος της Ελλά-
δας δεν αφορά μόνο την αντιμετώπιση των
τουρκικών προκλήσεων. Είναι μια στρατηγική
επιλογή που τοποθετεί τη χώρα στον πυρήνα
των γεωπολιτικών εξελίξεων στη Μεσόγειο. Η
Ελλάδα, με τη γεωγραφική της θέση, αποτελεί
πυλώνα σταθερότητας στην περιοχή. Η ενί-
σχυση των Ενόπλων Δυνάμεων λειτουργεί ως
πολλαπλασιαστής ισχύος, ενισχύοντας τον ρό-
λο της χώρας ως αξιόπιστου εταίρου και συμ-
μάχου στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αμυντική θωράκιση 
με υπογραφή
Μητσοτάκη 

Με σχέδιο και ξεκάθαρη στόχευση, ο πρωθυπουργός και ο υπουργός
Άμυνας, σε συνεργασία με τον αρχηγό ΓΕΕΘΑ, κατάρτισαν 

και υλοποιούν ένα πλάνο που ενισχύει κατακόρυφα 
την αποτρεπτική ισχύ των Ενόπλων Δυνάμεων

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com
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«Ούτε συζητήσεις
ούτε παραινέσεις

για την άσκηση 
της κυριαρχίας μας»
«Η

Ελλάδα δεν πρόκειται ποτέ
ούτε να συζητήσει ούτε να δε-
χτεί συμβουλές και παραινέ-

σεις σε ό,τι αφορά την άσκηση της κυριαρ-
χίας της», υπογράμμισε σε συνέντευξή του
ο υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Γεραπε-
τρίτης. «Η Ελλάδα θα παραμείνει προση-
λωμένη στο διεθνές δίκαιο», σημείωσε και
συμπλήρωσε ότι δεν πρόκειται να απεμπο-
λήσουμε κανένα μας δικαίωμα.

«Πρόθεση της Ελλάδας είναι εάν συμ-
φωνήσουμε να συζητήσουμε για την οριο-
θέτηση της ΑΟΖ, αλλά η συζήτηση αυτή
μπορεί να γίνει μόνον επί αυτού του
ζητήματος. Δεν υπάρχουν άλλα ζη-
τήματα τα οποία μπορεί να τεθούν
στο τραπέζι και να συνέχονται με
αυτό», τόνισε ο Γιώργος Γεραπετρί-
της.

Δεν υπήρξε καμία άδεια
Παράλληλα ο υπουργός Εξωτερικών

έδωσε απαντήσεις στα όσα ισχυρίζεται η
τουρκική πλευρά, ότι δηλαδή το ιταλικό
ερευνητικό πλοίο «Ievoli Relume» -που
πόντιζε καλώδια για την ηλεκτρική διασύν-
δεση Ελλάδας-Κύπρου, ενώ βρισκόταν εν-
τός οριοθετημένης με την Αίγυπτο ελληνι-
κής ΑΟΖ- ζήτησε άδεια από την Τουρκία
για να συνεχίσει το έργο του. «Το ιταλικό
πλοίο βγήκε σε διεθνή ύδατα που αφορούν
σε ελληνική υφαλοκρηπίδα. Υπήρχε μια
μακρόθεν παρεμπόδιση από τουρκικά
πλοία. Δεν ζήτησε και δεν ελήφθη καμία
άδεια. Δεν υπήρξε αναγνώριση κυριαρχι-
κών δικαιωμάτων της Τουρκίας. Συνέχισε
τις εργασίες του και ολοκλήρωσε τις έρευ-
νες», διευκρίνισε ο υπουργός Εξωτερικών,
απαντώντας στα όσα ισχυρίστηκε ο Τούρ-

κος υπουργός Άμυνας Γιασάρ Γκιουλέρ.
«Το συγκεκριμένο έργο θα συνεχιστεί κα-
νονικά σύμφωνα με τον προγραμματισμό
του», τόνισε ο υπουργός Εξωτερικών, ο
οποίος συμπλήρωσε ότι «παρά την παρεμ-
πόδιση και λόγω και των διαύλων επικοι-
νωνίας που έχουν αναπτυχθεί δεν εξελίχ-
θηκε σε θερμό επεισόδιο, ενώ συνεχίστη-
καν κανονικά οι εργασίες του ιταλικού
πλοίου και τα τουρκικά αποχώρησαν». 

Ενοχλημένη η Τουρκία 
Η Τουρκία εμφανίζεται ενοχλημένη και

από τις πρόσφατες πρωτοβουλίες
της Κυπριακής Δημοκρατίας για έν-
ταξη στο ΝΑΤΟ. Η εξέλιξη αυτή, που
ήρθε στο προσκήνιο μετά τη συνάν-
τηση του Προέδρου της Κυπριακής

Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη
με τον Αμερικανό ομόλογό του, πυ-
ροδότησε έντονες αντιδράσεις στην

Άγκυρα, με το τουρκικό υπουργείο Άμυνας
να διατυπώνει ξεκάθαρα τη θέση του. Ο εκ-
πρόσωπος του τουρκικού υπουργείου
Άμυνας, αρχιπλοίαρχος Ζεκί Ακτούρκ, στη
διάρκεια της εβδομαδιαίας ενημέρωσης
τύπου δήλωσε με σαφήνεια ότι η Τουρκία
δεν πρόκειται να δώσει τη συγκατάθεσή της
σε μια τέτοια ένταξη.

«Η Τουρκία, ως μέλος του ΝΑΤΟ, υπενθυ-
μίζει ότι οι αποφάσεις για τη διεύρυνση της
συμμαχίας λαμβάνονται ομόφωνα και υπο-
στηρίζει ότι οι διαδικασίες αυτές πρέπει να
διεξάγονται λαμβάνοντας υπόψη τις ανησυ-
χίες της εθνικής ασφάλειας κάθε χώρας»,
ανέφερε χαρακτηριστικά, αφήνοντας να εν-
νοηθεί τη χρήση βέτο από την πλευρά της
Τουρκίας. Η πρωτοβουλία της Κυπριακής
Δημοκρατίας χαρακτηρίστηκε από την Άγ-

κυρα ως μια κίνηση που υπονομεύει τις
υφιστάμενες ισορροπίες στο Κυπριακό.

«Στην παρούσα κατάσταση, η αίτηση της
Ελληνοκυπριακής Διοίκησης της Νότιας
Κύπρου για ένταξη στο ΝΑΤΟ αποτελεί
απαράδεκτη εξέλιξη για την Τουρκία. Η
πρωτοβουλία αυτή θα διαταράξει τις λε-

πτές ισορροπίες στο Κυπριακό και θα επη-
ρεάσει αρνητικά τις διαπραγματευτικές
διαδικασίες για την εξεύρεση λύσης», ανέ-
φερε ο εκπρόσωπος, λέγοντας ανοιχτά ότι
η Άγκυρα δεν θα διστάσει να αξιοποιήσει
τη θέση της στο ΝΑΤΟ για να μπλοκάρει τις
όποιες κινήσεις της Λευκωσίας.

«Η Ελλάδα θα παραμείνει προσηλωμένη στο διεθνές δίκαιο
και δεν πρόκειται να απεμπολήσουμε κανένα δικαίωμά μας», 

τόνισε ο υπουργός Εξωτερικών 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡIΤΗΣ
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Ε
ίναι γνωστή η ιστορία των εγκλημάτων των «Τσάμηδων»
στη Θεσπρωτία κατά την Κατοχή και η αμετάκλητη καταδί-
κη τους από τα έκτακτα στρατοδικεία. Όπως επίσης είναι

γνωστό ότι, υπό το βάρος όσων έκαναν, αποχώρησαν στην Αλβα-
νία, μαζί με τους Γερμανούς. 

Από αυτή την τραγική εποχή, ο φιλόλογος-συγγραφέας Χάρης Λεον-
τάρης περιγράφει ένα περιστατικό με ανθρώπινη διάσταση, που δίνει το
μήνυμα ότι οι «Τσάμηδες» και όσοι άλλοι ακραίοι και εθνικιστές στην
Αλβανία υποκινούν σήμερα διεκδικήσεις κατά της Θεσπρωτίας, είναι
εξωφρενικά εκτός ιστορικής και κοινωνικής πραγματικότητας, αφού οι
λαοί της Ελλάδας και της Αλβανίας στην πλειοψηφία τους δεν θέλουν
εντάσεις, αλλά συναδέλφωση. Επίσης προκύπτει ότι κάποιοι στην Αλ-
βανία καπηλεύονται και εκμεταλλεύονται συναισθήματα ανθρώπων,
για να εξυπηρετήσουν διάφορες σκοτεινές σκοπιμότητες.

Γράφει ο κ. Λεοντάρης:
«Αυτές τις μέρες είχα συνάντηση με έναν Αλβανό, λόγιο με ανοιχτό

μυαλό και με στέρεο φορτίο ιστορικής γνώσης πάνω σε όλα τα ζητήματα
που συνδέονται με τα ελληνοαλβανικά. Πάνω στην κουβέντα μου διη-
γήθηκε και το ακόλουθο περιστατικό, το οποίο θεωρώ ότι φωτίζει την

ανθρώπινη πλευρά Ελλήνων και “Τσάμηδων”.
Μετά το ’45 φεύγοντας από τους Φιλιάτες μια

“Τσάμισσα” άφησε στην Ελληνίδα γειτόνισσα
ένα σεντούκι με κειμήλια οικογενειακά. Της
ζήτησε να το κρατήσει και να το στείλει στην Αλ-
βανία, όταν ειρηνέψουν τα πράγματα. Της έδω-
σε το όνομά της και την παρακάλεσε να το στεί-
λει στους Αγίους Σαράντα. Πέρασαν πάνω από
πενήντα χρόνια και η Ελληνίδα, γιαγιά πια, βλέ-
ποντας να πλησιάζει ο θάνατος παρέδωσε το
σεντούκι στο παιδί της με την παράκληση κά-
ποια μέρα να ψάξει να βρει την “Τσάμισσα”
στους Αγίους Σαράντα.

Πριν από λίγο καιρό στα πλαίσια της ελληνοαλβανικής φιλίας το παιδί
από τους Φιλιάτες συναντά στους Αγίους Σαράντα αντιπρόσωπο Αλβανό
και μαθαίνει ότι η “Τσάμισσα” είχε πεθάνει, ενώ ζει στο Δυρράχιο ο γιος
της, μεγάλος επιχειρηματίας και ισχυρός οικονομικός παράγοντας.
Αμέσως ο Αλβανός τον βρίσκει στο τηλέφωνο και του ανακοινώνει το
“δώρο” που ήρθε από τους Φιλιάτες με αποδέκτη τη μάνα του!

Η τηλεφωνική επικοινωνία ανάμεσα στα παιδιά των δύο πεθαμένων
μανάδων ήταν συγκλονιστική, όπως μου διηγήθηκε ο φίλος μου Αλβα-
νός που παρακολουθούσε τη σκηνή. Στη συνέχεια ο γιος της “Τσάμισ-
σας” τους παρακάλεσε να μην πληρώσουν ούτε τους καφέδες και ούτε
το φαγητό τους στο διπλανό ξενοδοχείο. Ήθελε ο ίδιος να ανταποδώσει
τη μεγάλη χαρά που του προκάλεσε το σεντούκι της μάνας ύστερα από
εβδομήντα χρόνια».

Δυστυχώς, όμως, κάποιοι «Τσάμηδες» σήμερα, οι οποίοι θέλουν
να… υπηρετήσουν άνομες και σκοτεινές σκοπιμότητες, εγείρουν, με
προκλητικό τρόπο, ανύπαρκτα ζητήματα.

Να σημειωθεί ότι το Δικαστήριο της Χάγης έχει απορρίψει την προ-
σφυγή των «Τσάμηδων» κατά της Ελλάδας, με το αιτιολογικό ότι τα ζη-
τήματα που έθεταν εκτυλίχθηκαν στη διάρκεια πολέμου και δεν έχει
αρμοδιότητα παρέμβασης.

Η προσφυγή είχε υποβληθεί πριν κάποια χρόνια (από εκπροσώπους
κομμάτων, δικηγόρους, καθηγητές πανεπιστημίου, ιστορικούς και ιμά-
μηδες), με αιτήματα: α) να διερευνηθεί η διάπραξη εγκλημάτων κατά
της ανθρωπότητας, που έλαβαν χώρα από τις ελληνικές κυβερνήσεις
την περίοδο 1913-1945, β) να αναγνωριστεί ότι συντελέστηκε γενοκτο-
νία κατά των «Τσάμηδων», βάσει των διατάξεων της Σύμβασης της Γε-
νοκτονίας του 1948, γ) να τους επιστραφεί όλη η ακίνητη περιουσία τους
και δ) να αναγνωριστεί το δικαίωμα του επαναπατρισμού για όποιους
εκδιώχτηκαν ή εκτοπίστηκαν. 

Ο κ. Πέτρος Μηλιαράκης, που δικηγορεί στα Ανώτατα Ακυρωτικά Δι-
καστήρια της Ελλάδας και στα Ευρωπαϊκά Δικαστήρια του Στρασβούρ-
γου και του Λουξεμβούργου (ECHR και GC- EU), είχε γράψει ότι «η

οποιαδήποτε υπεράσπιση του λεγόμενου “Τσάμικου Ζητήματος” δεν
αφορά τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερα από υποστήριξη ναζι-
στών και εγκληματιών πολέμου. Υπ’ όψιν δε ότι η μεταπολεμική έννομη
τάξη υπό την αιγίδα του Διεθνούς Στρατοδικείου έχει ιδρύσει νομολογι-
κές παραδοχές, όπου παρόμοια εγκλήματα, όπως εκείνα των “Τσάμη-
δων” δεν μπορεί να γίνονται ανεκτά από τον σύγχρονο νομικό και πολι-
τικό πολιτισμό». 

Να σημειωθεί πως η επιστροφή ακίνητων περιουσιών Ελλήνων πο-
λιτών, που επιδιώκουν για «λογαριασμό» τους οι «Τσάμηδες», αφορά
«θέμα» έμμεσου τρόπου διεκδίκησης ελληνικών εδαφών, μέσω ιδιω-
τικής περιουσίας. 

Τα ακίνητα αυτά των Ελλήνων πολιτών στη Θεσπρωτία κατέχονται
νομίμως, ενώ νομίμως έχουν δημευτεί λόγω της παρεπόμενης ποινής
κατά των δωσίλογων και εγκληματιών πολέμου, που η μεταπολεμική
έννομη τάξη θέσπισε. 

Αυτή η συγκεκριμένη κατηγορία εγκληματιών, στην οποία συμπερι-
λαμβάνονται οι «Τσάμηδες», συνέβαλε αποφασιστικώς ώστε να εξο-
λοθρευθεί κυριολεκτικώς άμαχος πληθυσμός και όχι μόνο
εμπόλεμοι. 

Ενδεικτικό της ασύστολης προπαγάνδας που κάνουν είναι ότι έφτα-
σαν μέχρι του σημείου να φτιάξουν «εθνική ομάδα ποδοσφαίρου της
Δημοκρατίας της Τσαμουριάς», με διεθνή μάλιστα παρουσία, ενώ
υπάρχει και ερασιτεχνική ομάδα με την ονομασία «Τσαμουριά».

Βέβαια οι αξιώσεις τους σε βάρος της Θεσπρωτίας δεν εδραιώνον-
ται ιστορικά, αλλά με διάφορους τρόπους προσπαθούν να προωθή-
σουν τις επιδιώξεις τους, στηριζόμενοι σε έναν αρρωστημένο εθνικι-
σμό και μεγαλοϊδεατισμό, που καλλιεργείται από ακραίους κύκλους
στην Αλβανία. 

Η «εθνική ομάδα ποδοσφαίρου της Δημοκρατίας της Τσαμουριάς»,
που εμφανίζει ως έδρα την Ολλανδία, συμμετέχει σε τουρνουά ποδο-
σφαίρου που οργανώνει η CONIFA (είναι μέλος της από το 2018), μια
οργάνωση που αποκαλείται Συνομοσπονδία Ανεξάρτητων Ποδοσφαι-
ρικών Ομοσπονδιών και συγκεντρώνει ομάδες από «χώρες», περιο-
χές, που διεκδικούν αυτονομία ή μειονοτικές ομάδες από όλες τις
ηπείρους.

Ακόμη υπάρχει στην Αλβανία και η ερασιτεχνική ποδοσφαιρική
ομάδα «Τσαμουριά», την οποία οι ελληνικές αρχές, πολύ ορθά, πρό-
σφατα την απέβαλαν από διεθνές τουρνουά της Κρήτης, λόγω του ονό-
ματος, αλλά και του εμβλήματος του βασιλιά Πύρρου στις φανέλες. 

Να σημειωθεί ότι μετά το 1990 και την πτώση του κομμουνιστικού
καθεστώτος στην Αλβανία ξεκίνησε συστηματικά η προπαγάνδα των
«Τσάμηδων».

Κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης της Αλβανίας από τους Χότζα
και Αλία το ζήτημα των «Τσάμηδων» πέρασε ουσιαστικά στο περιθώ-
ριο. Είναι μάλιστα χαρακτηριστικό ότι ο Χότζα τους αντιμετώπισε στην
αρχή, που κατέφυγαν στην Αλβανία, με δυσπιστία και τους συμπερι-
φέρθηκε δυσμενώς, γιατί δεν τους εμπιστευόταν και επιδίωξή του αρ-
χικά ήταν να επιστρέψουν στην Ελλάδα! Θεωρήθηκαν συνεργάτες των
Ιταλών και των Γερμανών και για αυτό ένα μέρος τους μετακινήθηκε
προς τα βόρεια της χώρας, στο Δυρράχιο, στο Φίερι και την Αυλώνα.

Μετά από μεγάλο διάστημα σιωπής γύρω από τους «Τσάμηδες», με
την πτώση του κομμουνισμού στην Αλβανία το 1991 το ζήτημά τους
επανήλθε στην επικαιρότητα και παραμένει ένα πρόβλημα που ανακύ-
πτει συχνά και το οποίο φυσικά δεν αναγνωρίζει η Ελλάδα. Αρχικά οι
«Τσάμηδες» προσπάθησαν να ξαναγράψουν την ιστορία, τονίζοντας
πως ουδέποτε συνεργάστηκαν με τους Γερμανούς ή τους Ιταλούς και
πως έπεσαν θύματα της ελληνικής εκδικητικότητας, κάνοντας λόγο
περί «εθνοκάθαρσης», ενώ εκείνοι την επιχείρησαν στη Θεσπρωτία
κατά τη γερμανοϊταλική κατοχή.

Το «Τσάμικο» αποτελεί παράμετρο του αλβανικού μεγαλοϊδεατι-
σμού. Μόνιμη θέση της Ελλάδας στις αλβανικές αξιώσεις είναι ότι «θέ-
μα Τσαμουριάς» δεν υφίσταται. Αυτό όμως δεν σημαίνει ότι η ελληνική
πλευρά δεν οφείλει να είναι σε εγρήγορση και να δίνει τις κατάλληλες
απαντήσεις, όταν χρειάζεται.

Τα ιστορικά πράγματα είναι απλά, όταν προσεγγίζονται αχρωμάτι-
στα, απροκατάληπτα, αναλλοίωτα, με καθαρή ενόραση και λογική.
Διαφορετικά αναπτύσσονται καταστάσεις, που δεν είναι κανονικές,
αλλά κατασκευασμένες, και πυροδοτούν αδικαιολόγητες εντάσεις και
οριοθετούν παθογενείς εξελίξεις, με τον φοβερό κίνδυνο κάποιοι να
πιστέψουν τις αναλήθειες, χωρίς επαρκείς λόγους. 

του
πατέρα 

Ηλία Μάκου

Μια ανθρώπινη ιστορία
και οι προκλήσεις…
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Η
καθημερινότητα των πολιτών έχει
γίνει πάρα πολύ δύσκολη. Δεν
υπάρχει έλεγχος τιμών στην αγο-

ρά και όλα κινούνται ανεξέλεγκτα. 
Τα κόμματα της αντιπολίτευσης έχουν

μπει σε κύκλο εσωστρέφειας και δεν
υπάρχει ουσιαστικά αντιπολίτευση στην
κυβέρνηση.

Στην έκθεση που δημοσίευσε το Ευρω-
παϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο (ΕΕΣ) προειδο-
ποιεί ότι οι καταναλωτές κινδυνεύουν να
χαθούν σε έναν λαβύρινθο ετικετών. 

Σκοπός της επισήμανσης των τροφίμων
είναι το καταναλωτικό κοινό να διαθέτει τις
αναγκαίες πληροφορίες ώστε να κάνει συ-
νειδητές και τεκμηριωμένες επιλογές. 

Το πρόβλημα, όμως, είναι ότι οι Ευρω-
παίοι καταναλωτές βρίσκονται αντιμέτωποι
με ολοένα αυξανόμενο αριθμό ισχυρι-
σμών, λογότυπων, διαφημιστικών συνθη-
μάτων, ετικετών και βαθμολογιών που όχι
μόνο μπορούν να προκαλέσουν σύγχυση,
αλλά και να τους παραπλανήσουν.

Οι ετικέτες παρέχουν στο καταναλωτικό
κοινό πληροφορίες σχετικά με το περιεχό-
μενο και τις ιδιότητες των τροφίμων. Συ-
χνά, μάλιστα, χρησιμοποιούνται για να αυ-
ξήσουν την ελκυστικότητα των προϊόντων,
υπερτονίζοντας υποτιθέμενα πλεονεκτή-
ματά τους, όπως ότι είναι υγιεινά, βιολογι-
κά ή χωρίς γλουτένη. 

Η ΕΕ έχει θεσπίσει κανόνες που προβλέ-
πουν τις βασικές πληροφορίες που πρέπει
να παρέχονται στην επισήμανση
ενός προϊόντος. Οι πληροφορίες
αυτές είναι σίγουρα μια καλή αρχή. 

Ωστόσο, το ΕΕΣ εντόπισε μια σει-
ρά ανησυχητικών κενών στη νομο-
θεσία, καθώς και προβλήματα στο
επίπεδο των ελέγχων και των κυ-
ρώσεων.

«Αντί να ξεκαθαρίζουν το τοπίο,
οι ετικέτες των τροφίμων συχνά το
θολώνουν. Οι καταναλωτές βρί-
σκονται αντιμέτωποι με εκατοντά-
δες διαφορετικά συστήματα, λογό-
τυπους και ισχυρισμούς», δήλωσε η κα
Keit Pentus-Rosimannus, μέλος του Ευ-
ρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου και αρ-
μόδια για τον έλεγχο. «Η δημιουργικότητα
των επιχειρήσεων στις συσκευασίες είναι
αστείρευτη, και οι κανόνες της ΕΕ δεν προ-
λαβαίνουν να προσαρμοστούν στις εξελί-
ξεις στην αγορά, με αποτέλεσμα περίπου
450 εκατομμύρια Ευρωπαίοι καταναλωτές
να βρίσκονται  στο έλεος εσκεμμένα ή
ακούσια παραπλανητικών μηνυμάτων».

Η αλήθεια είναι ότι η ανεπάρκεια της
ενωσιακής νομοθεσίας μπορεί να έχει ως
αποτέλεσμα την εξαπάτηση των καταναλω-
τών. Λόγου χάριν, σύμφωνα με τους κανό-
νες της ΕΕ, η χρήση ισχυρισμών διατροφής
και υγείας επιτρέπεται ακόμη και σε προ-

ϊόντα με υψηλή περιεκτικότητα σε λιπαρά,
ζάχαρη ή/και αλάτι. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσμα προϊόντα που
περιέχουν ζάχαρη, όπως οι ενεργειακές
μπάρες, να μπορούν να διαφημίζονται ως
«υψηλής περιεκτικότητας σε πρωτεΐνη». 

Ομοίως, οι καταναλωτές εκτί-
θενται ολοένα περισσότερο σε
ισχυρισμούς υγείας σχετικά με
φυτικές ουσίες ή «φυτικά προ-
ϊόντα» (όπως «τονώνει» ή «βελ-
τιώνει τις σωματικές επιδόσεις»)
που δεν υπάγονται σε κάποια
ρύθμιση και ενίοτε δεν τεκμη-
ριώνονται από επιστημονικά
στοιχεία.

Ορισμένοι καταναλωτές μπο-
ρεί ακόμη και να αισθάνονται ότι
θίγονται προσωπικά. Άτομα με

τροφικές αλλεργίες μπορεί να συναντή-
σουν προϊόντα με υπερβολικά επιφυλακτι-
κή προληπτική επισήμανση αλλεργιογό-
νων και με αόριστες δηλώσεις, όπως «μπο-
ρεί να περιέχει...». 

Η πρακτική αυτή ουσιαστικά περιορίζει
τις επιλογές τους. Το ζήτημα αυτό αφορά
ιδιαιτέρως τους χορτοφάγους και τους βίγ-
καν: Η σήμανση των τροφίμων ως κατάλ-
ληλων για αυτές τις κατηγορίες καταναλω-
τών δεν ρυθμίζεται, καθώς δεν υπάρχει
ορισμός των εν λόγω προϊόντων σε επίπε-
δο ΕΕ.

Τα συστήματα διατροφικής επισήμανσης
στο μπροστινό μέρος της συσκευασίας,
όπως τα Nutri-Score, NutrInform Battery
και Keyhole, δεν είναι εναρμονισμένα σε

επίπεδο ΕΕ και τα ενδιαφερόμενα μέρη
δεν μπορούν να καταλήξουν σε συμφωνία
σχετικά με το σύστημα που πρέπει να χρη-
σιμοποιείται. 

Ωστόσο, η ύπαρξη τυποποιημένων κανό-
νων θα βοηθούσε τους καταναλωτές τρο-
φίμων να κάνουν υγιεινότερες επιλογές
και θα συνέβαλε, ενδεχομένως, στην πρό-
ληψη ασθενειών που σχετίζονται με τη δια-
τροφή. 

Απεναντίας, η συνύπαρξη τόσο πολλών
συστημάτων στις χώρες της ΕΕ, καθένα με
τη δική του σημασία και σκοπιμότητα, έχει
το αντίθετο αποτέλεσμα, δηλαδή την πρό-
κληση σύγχυσης στο καταναλωτικό κοινό
και όχι την καθοδήγησή του.

Τη σύγχυση έρχεται να επιτείνει ο αυξα-
νόμενος αριθμός προαιρετικών σημάτων,
λογότυπων και ισχυρισμών που χρησιμο-
ποιούνται για την προσέλκυση των κατανα-
λωτών. 

Στην κατηγορία αυτή εντάσσονται οι «κα-
θαρές» ετικέτες που αφορούν την απουσία
συγκεκριμένων στοιχείων (π.χ. «χωρίς αν-
τιβιοτικά») ή μη πιστοποιημένες ιδιότητες
(π.χ. «φρέσκο» ή «φυσικό»), αλλά και πολ-
λοί και διάφοροι περιβαλλοντικοί ισχυρι-
σμοί, που ισοδυναμούν με πρακτικές πρά-
σινου ξεπλύματος. 

Το ΕΕΣ επισημαίνει ότι οι ισχύοντες κα-
νόνες της ΕΕ δυστυχώς δεν αρκούν για να
αποτρέψουν τέτοιες πρακτικές.

Πάντως, παρά τα προβλήματα που υπάρ-
χουν, το ΕΕΣ διαπίστωσε ότι η εκπαίδευση
των καταναλωτών δεν μοιάζει να αποτελεί
προτεραιότητα. 

Κατά το διάστημα 2021-2025, η ΕΕ διέ-
θεσε 5,5 εκατ. ευρώ περίπου, ποσό πολύ
μικρό, για εκστρατείες ενημέρωσης και
ευαισθητοποίησης σχετικά με την επισή-
μανση των τροφίμων, ενώ οι εκστρατείες
των κρατών-μελών για την ενημέρωση των
καταναλωτών είναι σποραδικές. 

Λόγου χάριν, η σήμανση της ημερομη-
νίας, αν και υποχρεωτική, δεν είναι επαρ-
κώς σαφής για τους καταναλωτές, οι οποίοι
δυσκολεύονται να αντιληφθούν τη σημασία
και τις συνέπειες των ενδείξεων «ανάλωση
έως» και «ανάλωση κατά προτίμηση πριν
από».

Οι επιχειρήσεις τροφίμων μπορεί επίσης
να εκμεταλλεύονται τις αδυναμίες των συ-
στημάτων ελέγχων και κυρώσεων. 

Σε γενικές γραμμές, οι έλεγχοι λειτουρ-
γούν ικανοποιητικά όσον αφορά τα υπο-
χρεωτικά στοιχεία της επισήμανσης. 

Αντιθέτως, είναι ελάχιστοι ή ανύπαρκτοι
οι έλεγχοι όσον αφορά τις προαιρετικές
πληροφορίες, όπως οι ισχυρισμοί διατρο-
φής και υγείας, ή τις διαδικτυακές πωλή-
σεις τροφίμων, που έχουν αυξηθεί σημαν-
τικά από την εποχή της πανδημίας. 

Ιδίως οι ιστότοποι εκτός της ΕΕ είναι
πρακτικά αδύνατο να υποβληθούν σε ελέγ-
χους. 

Το ΕΕΣ καταλήγει στο συμπέρασμα ότι τα
πρόστιμα που επιβάλλονται σε περίπτωση
παραβάσεων δεν είναι πάντοτε αποτρεπτι-
κά, αποτελεσματικά ή αναλογικά.

Η ΕΕ καλείται να ρυθμίσει αποφασιστικά
τους κανόνες της αγοράς και να προστα-
τεύσει τους πολίτες.

Η σύγχυση του καταναλωτικού κοινού
φέρνει αρνητικά αποτελέσματα

του
Κωνσταντίνου 
Σ. Μαργαρίτη

Δημοσιογράφος
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ΡOLITICAL ΘΕΣH23
«Ο καταναλωτισμός είναι η νέα θρησκεία, και τα

εμπορικά κέντρα είναι οι καθεδρικοί του ναοί»
(Bryant McGill).

Ίσως θα δυσκολευόταν αρκετά κάποιος στην
προσπάθειά του να ορίσει με νοηματική ακρίβεια
τις έννοιες αλληλεγγύη, κροκοδείλια δάκρυα και
υποκρισία. Ίσως θα χρειαζόταν κάποιος τις γνώμες
πολλών ψυχολόγων για να ερμηνεύσει την ικανότη-
τα του ανθρώπου να αισθάνεται ευτυχισμένος και
ελεύθερος σε έναν κόσμο που οι ατομικές τραγω-
δίες, τα κοινωνικά ναυάγια και τα εθνικά δράματα
τείνουν να αποτελούν τη σύγχρονη κανονικότητα
του κόσμου.

Ίσως θα χρειαζόταν η σοφία πολλών πνευματι-
κών ανθρώπων για να ερμηνεύσει κάποιος τις πύ-
ρινες καταγγελίες ενάντια στη φρίκη του πολέμου
με τις παράλληλες ειρηνικές εφόδους στα πολυκα-
ταστήματα για αγορά προϊόντων που κάποια από
αυτά, αν όχι όλα, κάποιοι συνάνθρωποί μας -στη
γειτονιά μας- τα στερούνται παντελώς.

Ίσως θα έπρεπε να ξοδέ-
ψουμε πολλή υπομονή για
να κατανοήσουμε και να
«δικαιολογήσουμε» τις αν-
τοχές μας και τις «ευαισθη-
σίες» μας απέναντι στο θέα-
μα των φωταγωγημένων
πόλεων του δυτικού κόσμου
-Χριστούγεννα γαρ- την ίδια
στιγμή που σε κάποιον άλλο
τόπο το μόνο φως είναι αυτό
των βομβών και της φλόγας
των κατεστραμμένων κτη-
ρίων.

Ίσως να νιώθαμε απέραν-
τη απογοήτευση από τη ματαιοδοξία κάποιων γονέ-
ων να δουν-βλέπουν τα παιδιά τους ντυμένα με τα
ακριβότερα ρούχα την ίδια στιγμή που στις οθόνες
τους καθημερινά βλέπουν μια χώρα που έγινε
«ακατάλληλη» για παιδιά…

Ίσως να αισθανόμαστε θλίψη από τις θηριωδίες
που συμβαίνουν σε μια χώρα, όπου οι ευκαιρίες και
η πιθανότητα να ζήσεις είναι λίγες, αλλά την ίδια
στιγμή κάποιοι άλλοι προγραμματίζουν από τώρα
τις «ευκαιρίες» των καταναλωτικών τους αγορών.

Ίσως… ίσως… πολλά «ίσως» ταλανίζουν τη σκέ-
ψη μας, δοκιμάζουν την ανθρωπιά μας και σχετικο-
ποιούν την ηθική μας. Μια ηθική που ξεσκεπάζει
την κοινωνική υποκρισία και αποηθικοποιεί όλα τα
εθνικά δόγματα του τύπου «το εθνικό συμφέρον
πάνω από όλα».

Πώς χτίσαμε έναν πολιτισμό που προβάλλει ή
ανέχεται ως αξιολογικά πρότερον και ανώτερον την
«Ηθική της Κατανάλωσης»; Πώς θεμελιώσαμε το
«αξιακό» μας σύστημα που αποδέχεται ως ατομική
αρετή και κοινωνική αξία τον πλούτο της κατανά-
λωσης; Πώς ως άτομα, κοινωνία, λαός και κράτος-
έθνος εκπαιδευτήκαμε στον «κοινωνικό μιθριδατι-
σμό» σε μια περιοχή και σε μια χρονική περίοδο
που κάποιοι συνάνθρωποί μας και λαοί εκδιώκον-
ται από τον γενέθλιο τόπο τους-πατρίδα στο όνομα
της «νόμιμης αυτοάμυνας»;

Αυτές τις μέρες κάθε χρόνο μία Παρασκευή έχει
την τιμητική της κι ας είναι μαύρη. Black Friday την
ονόμασαν. Διαφημιστές, επικοινωνιολόγοι, έμπο-
ροι, επιχειρηματίες και πολυκαταστήματα δίνοντας
τον καλύτερο εαυτό τους συναγωνίζονται ή και αν-
ταγωνίζονται με αντικειμενικό στόχο την επίτευξη
της «μέγιστης κατανάλωσης». Η άμετρη κατανάλω-

ση προβάλλεται ως κοινωνική καταξίωση στον
βαθμό που διακονεί το ιδεολόγημα περί φυσικής
ανάγκης. Ο Μαρξ τη χρέωσε στην «ανάγκη για
ανάγκες».

Οι θεωρητικοί του καπιταλισμού και του οικονομι-
κού ευδαιμονισμού προπαγανδίζουν την κατανάλω-
ση, την ηθικοποιούν και τη συγκαταλέγουν στα αν-
θρώπινα καθήκοντα του σύγχρονου προοδευτικού
πολίτη. Η πρόοδος των κοινωνιών και η ατομική ευ-
τυχία έγιναν συνώνυμες της μέγιστης κατανάλωσης.

Όταν, όμως, κυριαρχούν τα παραπάνω ιδεολογή-
ματα, τότε εύκολα επινοούνται και προβάλλονται τα
παραπλανητικά συνθήματα.

«Αγοράζοντας και καταναλώνοντας αλλάζουμε
τον κόσμο».

Η ιδεολογικοποίηση της κατανάλωσης και ο
«εξωραϊσμός» της τείνουν να εξαγριώσουν και να
εξαχρειώσουν τον σύγχρονο άνθρωπο. Κι αυτό για-
τί από το καρτεσιανό «Cogito ergo sum» περάσαμε
στο «Consumo ergo sum» (Καταναλώνω, άρα
υπάρχω).

Το «ευ ζην», το «ηδέως ζην» ή και το «κατά φύσιν
ζην» εκφυλίστηκαν σε μια άμετρη κατανάλωση
προϊόντων που είναι απότοκα της λεηλασίας της
φύσης και της εκμετάλλευσης πολλών ανθρώπων
και λαών.

Το όραμα μιας βιώσιμης κατανάλωσης, η αναζή-
τηση νέων μορφών υλικής ευημερίας, οι διδαχές
της επικούρειας ηδονής-ευδαιμονίας και η επίτευ-
ξη της πολυθρύλητης «ηθικής κατανάλωσης» φαί-

νεται να απορροφήθηκαν ή να εξαϋλώθηκαν από τα
αφηγήματα του σύγχρονου φιλελευθερισμού. Ο
καταναλωτικός ακτιβισμός ως πολιτική δράση και
κοινωνική συνειδητοποίηση υποχώρησε και ευ-
νουχίστηκε μπροστά στις σειρήνες της «μέγιστης
παραγωγής και κατανάλωσης».

Το άγχος και η σπουδή της μέγιστης κατανάλω-
σης στον βαθμό που τρέφουν τον αντικοινωνικό
ναρκισσισμό απορρόφησαν κάθε στοιχείο κοινωνι-
κής αλληλεγγύης εξορίζοντας τον άνθρωπο στις
υπώρειες μιας απάνθρωπης μοναξιάς ή και απαν-
θρωπιάς. Ο σύγχρονος άνθρωπος-πολίτης κάτω
από το βάρος των αναγκαιοτήτων που επιβάλλει το
οικονομικό σύστημα μετασχηματίζεται από πολίτης
σε έναν άπληστο και ακόρεστο πελάτη.

Πέραν όλων των άλλων το νέο είδος πολίτη κα-
θοδηγείται από μια πίστη στο «αντικείμενο-φετίχ,
στο αντικείμενο-μάρκα, στο αντικείμενο-είδωλο,
στο αντικείμενο που υπόσχεται τη θεραπεία από
κάθε πόνο». Έτσι πλάθεται ένας νέος τύπος πολίτη-
ανθρώπου, ο Homo Felix (ο θηρευτής της ηδονής,o
ευτυχισμένος με την κατανάλωση υλικών αγαθών).
Είναι ο τύπος-πρότυπο του ιδεώδους καταναλωτή.

Πώς θα μπορέσουν, όμως, τα πλήθη των ανθρώ-
πων που θα συρρεύσουν αυτήν την Παρασκευή για
αγορές να νιώσουν άνετα και ευχάριστα, όταν κα-
θημερινά βομβαρδίζονται από εικόνες φρίκης και
θανάτου από τον πόλεμο του Ισραήλ; Πώς θα μπο-
ρέσουν να νιώσουν άνθρωποι-συνάνθρωποι ζών-
τας σε μια περιοχή που η ζωή και η επιβίωση συνι-
στούν τυχαίο συμβάν;

O Μπακούνιν είχε γράψει πως «για να είμαι
ελεύθερος, έχω ανάγκη να περιβάλλομαι και να
αναγνωρίζομαι ελεύθερος από ελεύθερους αν-
θρώπους…».

Αν την παραπάνω θέση την εφαρμόσουμε στα
«καθ’ ημάς», πώς μπορούμε να νιώσουμε άνθρω-
ποι, όταν κάποιοι άλλοι άνθρωποι δίπλα μας αδυνα-
τούν όχι μόνον να έχουν τα απαραίτητα υλικά αγαθά
για την επιβίωσή τους, αλλά αδυνατούν να ορίσουν
και το δικαίωμα στη ζωή τους.

Βέβαια, ο καθένας θα μπορούσε να αντιτείνει πως
αυτοί οι άνθρωποι είναι λίγο «μακριά» από εμάς. Κι
εδώ είναι το ζήτημα. Αυτό το «μακριά ή κοντά» με
ποια μονάδα μέτρησης το αξιολογεί ο καθένας;

Θα ήταν παρήγορο φαινόμενο, ως ένα στοιχείο
ακτιβισμού με ανθρωπιστικό περιεχόμενο, την
ημέρα αυτή όλοι οι άνθρωποι να σχημάτιζαν μια
«ανθρώπινη αλυσίδα» έξω από τα πολυκαταστήμα-
τα, τα σύμβολα του καταναλωτισμού, και να αρ-
νούνταν κάθε αγορά υλικών αγαθών. Θα ήταν μια
συμβολική κίνηση, ένα μήνυμα στους ηγέτες του
κόσμου πως εκτός από την κατανάλωση υπάρχουν
κι άλλες προτεραιότητες για την κοινωνία και τον
κόσμο.

Οφείλουμε ως πολίτες και άνθρωποι να δηλώ-
σουμε και να διαδηλώσουμε πως δεν πρέπει και
δεν μπορεί η «Αόρατος Χειρ» του Άνταμ Σμιθ να
ρυθμίζει τις τύχες του κόσμου και ιδιαίτερα το δι-
καίωμα στη ζωή των παιδιών.

Να διακηρύξουμε πως πρώτα και πάνω από όλα
είμαστε πολίτες και άνθρωποι-συνάνθρωποι και
μετά Κ α τ α ν α λ ω τ έ ς.

Πως ο πόλεμος στο Ισραήλ και ο θάνατος των αν-
θρώπων (Ισραηλινών και Παλαιστινίων) είναι και
«δικός μας πόλεμος και δικός μας θάνατος».

Εξάλλου ο κόσμος μας έγινε μικρός και τίποτα
στη ζωή μας δεν είναι το «κάπου αλλού και μα-
κριά».

Black Friday: 
Μια διεθνής υποκρισία

Από το «Σώστε τη Γάζα»
στο «Καταναλώστε γιατί χανόμαστε»

του
Ηλία 

Γιαννακόπουλου

Φιλόλογος
Blog ΙΔΕΟπολις



Ο
ι ηγέτες της Χαμάς είναι διχασμένοι
σχετικά με τον ρόλο που θα έπρεπε
να έχει η οργάνωση μετά τον πόλεμο

και τους συμβιβασμούς που πρέπει να κάνει
για την επίτευξη εκεχειρίας, σύμφωνα με
τους «New York Times». Η λήψη αποφάσεων
παρεμποδίζεται από το γεγονός ότι η Χαμάς
δεν επέλεξε έναν ηγέτη για να αντικαταστή-
σει τον Σινουάρ.

«Η λύση για τις στρατιωτικές απώλειες της
Χαμάς είναι απλούστερη, υπάρχει μια πυραμί-
δα διοίκησης και κάθε διοικητής ή στρατιώτης
μπορεί να αντικατασταθεί», λέει στην εφημε-
ρίδα το μέλος της Χαμάς, Σαλάχ αλ-Ντιν αλ
Αουαντέχ. «Αλλά σε πολιτικό επίπεδο τα
πράγματα είναι πολύ πιο περίπλοκα. Θα πρέ-
πει τελικά να γίνουν εκλογές. Υπάρχουν δια-
φορετικές παρατάξεις και ισορροπίες δυνά-
μεων. Όλα αυτά καθιστούν δύσκολη την πρό-
βλεψη».  «Τείνω να πιστεύω ότι στην Ουάσιγ-
κτον θα ψηφιστεί μια νομοθεσία πολύ σύντο-
μα κατά του Διεθνούς Δικαστηρίου και κατά
οποιουδήποτε συνεργάζεται μαζί του», δήλω-
σε από την πλευρά του ο Ισραηλινός υπουργός
Εξωτερικών Γκίντεον Σάαρ σε κοινή συνέν-
τευξη Τύπου με τον Τσέχο ομόλογό του.

Έφεση για τα εντάλματα
σύλληψης Νετανιάχου, Γκάλαντ

Το Ισραήλ γνωστοποίησε ακόμη πως ενη-
μέρωσε το δικαστήριο ότι θα κάνει έφεση
στην απόφαση που αφορά την έκδοση ενταλ-
μάτων σύλληψης σε βάρος του Ισραηλινού
πρωθυπουργού Μπενιαμίν Νετανιάχου και
του πρώην υπουργού Άμυνας του Ισραήλ Γι-
οάβ Γκάλαντ.

Την ίδια ώρα, τον τρόπο με τον οποίο θα γί-
νει η διαδοχή του όρισε με διάταγμά του ο
πρόεδρος της Παλαιστινιακής Αρχής Μαχ-
μούντ Αμπάς, αποκλείοντας de facto τη Χα-
μάς από την εξουσία τη μεταβατική περίοδο.
Βάσει της παλαιστινιακής νομοθεσίας, ο
πρόεδρος του Παλαιστινιακού Νομοθετικού
Συμβουλίου θα αναλάμβανε τα ηνία της Πα-

λαιστινιακής Αρχής, αν προέκυπτε κενό
εξουσίας. Ο Αμπάς όμως το διέλυσε επίσημα
το 2018, έπειτα από μια δεκαετία και πλέον
εντάσεων ανάμεσα στη Φάταχ, το κόμμα του,
και τη Χαμάς, που εκδίωξε την Παλαιστινιακή
Αρχή από την εξουσία στη Λωρίδα της Γάζας
το 2007. 

Μετ’ εμποδίων οι επιστροφές
Επί του πεδίου, οι αρχές της Γάζας που δι-

οικούνται από τη Χαμάς δήλωσαν ότι τα ισ-
ραηλινά στρατιωτικά χτυπήματα σκότωσαν
τουλάχιστον 21 Παλαιστίνιους σε όλη τη Λω-
ρίδα, καθώς οι ισραηλινές δυνάμεις ενίσχυ-
σαν τις επιθέσεις τους σε κεντρικές περιοχές
και τα τανκς εισχώρησαν βαθύτερα στο βό-
ρειο και νότιο τμήμα του θύλακα. Επίσης, πυ-
ρά από άρμα μάχης έπληξαν τη Μάρκαμπα,
την Ουαζάνι και την Κφαρσούμπα, οι οποίες
βρίσκονται σε απόσταση δύο χιλιομέτρων
από την Μπλε Γραμμή που οριοθετεί τα σύνο-
ρα ανάμεσα στον Λίβανο και το Ισραήλ, μετέ-

δωσε το Reuters. Δύο άνθρωποι τραυματί-
στηκαν στη Μάρκαμπα. Ο ισραηλινός στρα-
τός υποστήριξε ότι σε πολλές περιοχές του
νότιου Λιβάνου καταγράφηκε η έλευση ύπο-
πτων προσώπων και έκανε λόγο για παρα-
βίαση της κατάπαυσης πυρός με τη Χεζμπο-
λάχ, η οποία έχει τεθεί σε ισχύ εδώ και 48
ώρες, με βάση συμφωνία που εξασφάλισαν
οι ΗΠΑ και η Γαλλία, ώστε να μπορέσουν οι
εκτοπισμένοι και στις δύο χώρες να αρχί-
σουν να επιστρέφουν στα σπίτια τους στις με-
θοριακές περιοχές.

Ωστόσο, η διαχείριση των επιστροφών εί-
ναι πολύπλοκη. Ισραηλινά στρατεύματα εξα-
κολουθούν να σταθμεύουν σε εδάφη του Λι-
βάνου σε πόλεις κατά μήκος των συνόρων
και ενώ ο ισραηλινός στρατός κάλεσε τους
κατοίκους πόλεων της μεθοριακής λωρίδας
να μην επιστρέψουν ακόμη. Με βάση τους
όρους, οι ισραηλινές δυνάμεις έχουν μέχρι
60 ημέρες προκειμένου να αποσυρθούν από
τον νότιο Λίβανο.
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Εκρήξεις ακούστηκαν στην Οδησσό που είναι ένα στρατη-
γικής σημασίας λιμάνι της Ουκρανίας στη Μαύρη Θάλασσα,
σύμφωνα με όσα μετέδωσαν ουκρανικά μέσα ενημέρωσης.

Η πολεμική αεροπορία της χώρας κήρυξε ουσιαστικά όλη
τη χώρα σε κατάσταση συναγερμού ενόψει ρωσικών πυραυ-
λικών πληγμάτων, καθώς η Μόσχα εντείνει τη στρατιωτική
πίεση στο Κίεβο μετά την εκλογή του Ντόναλντ Τραμπ στην
προεδρία των ΗΠΑ. Όμως, πακέτο όπλων, πυρομαχικών και
εξοπλισμού αξίας 725 εκατ. δολαρίων για τον στρατό της Ου-

κρανίας ετοιμάζει η κυβέρνηση του απερχόμενου προέδρου
των ΗΠΑ, δήλωσαν Αμερικανοί αξιωματούχοι στο πρακτο-
ρείο ειδήσεων Reuters, καθώς ο Λευκός Οίκος προχωρά σε
κινήσεις ενίσχυσης του Κιέβου. Aντιαρματικά όπλα, συμπε-
ριλαμβανομένων ναρκών ξηράς, drones, φορητών αντιαερο-
πορικών πυραύλων Stinger, πυρομαχικών για συστήματα
εκτόξευσης κατευθυνόμενων πυραύλων, αναμένεται να συμ-
περιληφθούν στο πακέτο με τα πυρομαχικά διασποράς. Η
Ρωσία σφυροκοπά την Ουκρανία από την έναρξη της εισβο-

λής της στη χώρα τον Φεβρουάριο του 2022 και κλιμάκωσε
τις επιδρομές της, καθώς πλησιάζει πλέον ο χειμώνας, βά-
ζοντας στο στόχαστρο ειδικά ενεργειακές υποδομές. Το Κίε-
βο μάλιστα μείωσε το κατώτερο όριο ηλικίας των στρατευσί-
μων από τα 27 στα 25 έτη. Η Ρωσία και η Ουκρανία συμφώνη-
σαν να επιστρέψουν συνολικά εννέα παιδιά, η μία στην άλλη,
προκειμένου να επανενωθούν με μέλη των οικογενειών τους,
στην τελευταία ανταλλαγή ανθρωπιστικού χαρακτήρα μεταξύ
των εμπόλεμων κρατών.

Η Ρωσία σφυροκοπά την Ουκρανία - Εξοπλιστική βοήθεια 725 εκατ. ανακοίνωσε ο Μπάιντεν
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Χαμός στη Χαμάς για τον ρόλο και 
τους συμβιβασμούς μετά τον πόλεμο

ΓΑΛΛΙΑ

Πέφτει η κυβέρνηση
Μπαρνιέ, αν κατατεθεί
πρόταση μομφής-
Δεν τον θέλει ο λαός…
Το 53% των Γάλλων επιθυμεί την κα-
τάρρευση της κυβέρνησης του
πρωθυπουργού Μισέλ Μπαρνιέ, δη-
λώνοντας την ενόχλησή του για το
προσχέδιο του προϋπολογισμού
που κατέθεσε και ο οποίος έχει στό-
χο να μειώσει το αυξανόμενο δημό-
σιο χρέος της Γαλλίας με περικοπές
δαπανών και αυξήσεις φόρων συ-
νολικού ύψους 60 δισ. ευρώ. Σύμ-
φωνα με δημοσκόπηση του Ifop-
Fiducial, το 33% στηρίζει το προσχέ-
διο του προϋπολογισμού. Η γαλλική
κυβέρνηση ενδέχεται να καταρ-
ρεύσει πριν από τα Χριστούγεννα
και πιθανόν ακόμη και την επόμενη
εβδομάδα, αν τα κόμματα της ακρο-
δεξιάς και της Αριστεράς καταθέ-
σουν πρόταση μομφής, την οποία
είναι βέβαιο ότι θα χάσει ο Μπαρνιέ,
σύμφωνα με γαλλικές πηγές. Η κυ-
βέρνηση της Γαλλίας είναι έτοιμη να
κάνει παραχωρήσεις σχετικά με τον
προϋπολογισμό του επόμενου
έτους, δήλωσε από την πλευρά του ο
υπουργός Οικονομικών Αντουάν
Αρμάν. Ο αξιωματούχος επανέλαβε
σχόλιο του Μπαρνιέ ότι θα μπορού-
σε να ξεσπάσει θύελλα στις χρημα-
τοπιστωτικές αγορές, σε περίπτωση
αποτυχίας ψήφισης του προϋπολο-
γισμού.

Διχασμένη η ηγεσία της παλαιστινιακής οργάνωσης, καθώς μετά 
τον θάνατο του Σινουάρ δεν υπάρχει ένα κέντρο αποφάσεων
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Τα τρία λάθη που έφεραν έξι χειροπέδες…
Τ

η μεγάλη ληστεία σε χρηματαπο-
στολή στο Λαύριο, η οποία έγινε
τον περασμένο Σεπτέμβριο, εξι-

χνίασε η ΕΛΑΣ, που συνέλαβε έξι άτομα,
για τα οποία προέκυψαν αδιάσειστα στοι-
χεία. Όλοι τους είναι Έλληνες και φέρον-
ται να συνεργάστηκαν τόσο στην οργάνω-
ση όσο και στην εκτέλεση του χτυπήμα-
τος.

Ανάμεσα στους συλληφθέντες είναι και
ο οδηγός της χρηματαποστολής, ο οποίος
εμπλέκεται στο περιστατικό, κάτι που επι-
βεβαιώνει τις αρχικές εκτιμήσεις των Αρ-
χών ότι η άριστη γνώση που έδειξαν οι
δράστες για το δρομολόγιο και το γεγονός
ότι τα χρήματα δεν ήταν σε κασετίνες με
χρωμοπαγίδες πρόδιδαν εσωτερική πλη-
ροφόρηση.

Ανάμεσα στους συλληφθέντες είναι
επίσης ένας πατέρας και ο γιος του και
ένα άτομο που στο παρελθόν είχε απα-
σχολήσει για απαγωγή της κόρης ενός
επιχειρηματία με αυτοκίνητα. Μετά τη λη-
στεία ένα από τα μέλη της σπείρας είχε
φύγει στην Αλβανία για να επισκεφθεί τη
σύντροφό του. Η ΕΛΑΣ τον είχε λοκάρει
και μόλις επέστρεψε του πέρασε χειρο-
πέδες.

Σύμφωνα επίσης με πληροφορίες, οι
αστυνομικοί από τις κατ’ οίκον έρευνες
που ακολούθησαν, εντόπισαν 200.000 κά-
τω από κρεβάτι σε νάιλον σακούλες, χρή-
ματα που προέρχονταν από τη λεία του
1.100.000 ευρώ που είχαν καταφέρει να
αποσπάσουν οι δράστες κατά τη ληστεία.

Το χρονικό της μεγάλης… μπάζας
Στις 26 Σεπτεμβρίου 2024 οι υπάλληλοι

είχαν συγκεντρώσει χρήματα από διάφο-
ρες εταιρείες και μετέφεραν ένα εκατομ-

μύριο ευρώ, ενώ είχαν παραλάβει τις ει-
σπράξεις από μεγάλο κατάστημα αλυσί-
δας παιχνιδιών στο Λαύριο. Όπως είχαν
υποστηρίξει οι εργαζόμενοι της χρηματα-
ποστολής ιδιωτικής εταιρείας, οι τέσσερις
δράστες πέταξαν προς το μέρος τους κάτι
σαν κροτίδα που έβγαλε καπνό και τους

ανάγκασε να ακινητοποιηθούν. Τα χρήμα-
τα τα είχαν σε σάκους και οι άγνωστοι
κλέφτες έσκασαν τα λάστιχα του οχήμα-
τος της χρηματαποστολής με μαχαίρια,
πέταξαν μπογιά και διέφυγαν με ένα πρά-
σινο αυτοκίνητο αφού τους απείλησαν με
όπλα, ενώ άφησαν και ένα ύποπτο αντι-

κείμενο στο παρμπρίζ του οχήματος.
Ωστόσο, τα ΤΕΕΜ που βρέθηκαν στο ση-
μείο ανέφεραν ότι δεν επρόκειτο για κά-
ποιον εκρηκτικό μηχανισμό.

Οι αστυνομικοί που ανέλαβαν την έρευ-
να υποστήριξαν ότι επρόκειτο για πολύ
καλά σχεδιασμένο χτύπημα, αλλά είχε…
τρύπες. Πληροφορίες αναφέρουν πως
στη σύλληψή τους βοήθησαν οι κάμερες
ασφαλείας. Ακολουθώντας τη διαδρομή
τους οι αστυνομικοί έφτασαν σε σπίτι στα
νότια προάστια που πιθανότατα ήταν ο
χώρος-καβάτζα των ληστών. Η δεύτερη…
τρύπα-γκάφα τους ήταν οι συνομιλίες
τους, καθώς κάποιος από τους υπαλλή-
λους της εταιρείας που συμμετείχε στη
ληστεία φέρεται να μιλούσε πολύ και να
είπε διάφορα ενδιαφέροντα που άκουσαν
οι αστυνομικοί μετά τις άρσεις απορρή-
του.

Όπως αναφέρει η ανακοίνωση της
ΕΛΑΣ, τα μέλη της σπείρας εργάζονταν
περιστασιακά και λάμβαναν προνοιακά
επιδόματα, με αποτέλεσμα να μη δικαιο-
λογούνται οι συναλλαγές που πραγματο-
ποιούσαν, καθώς και ο τρόπος ζωής τους.
Αυτό ήταν το τρίτο λάθος τους…

Κικίλιας για ΑΙΓΙΣ: «Υπογράφουμε κάθε 15 μέρες και μια σύμβαση» - Πότε έρχονται οι πτυσσόμενες γέφυρες Bailey
«Έναν χρόνο πριν, ο πρωθυπουργός μου έδωσε εντολή

να υλοποιήσω το ΑΙΓΙΣ, το πιο φιλόδοξο και σημαντικό
πρόγραμμα -ύψους 2,1 δισ. ευρώ- για την Πολιτική Προ-
στασία της χώρας. Έναν χρόνο μετά και κάθε 15 μέρες
υπογράφουμε και μια σύμβαση από τους διαγωνισμούς
που έχουν ολοκληρωθεί», τόνισε ο υπουργός Κλιματικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας Βασίλης Κικίλιας σε δη-
λώσεις του στο πλαίσιο της εκδήλωσης που πραγματοποι-
ήθηκε χθες για την υπογραφή σύμβασης προμήθειας 23
πτυσσόμενων γεφυρών Bailey, αξίας 14 εκατ. ευρώ.

Η παράδοση των γεφυρών Bailey θα ξεκινήσει τον ερχό-
μενο Ιανουάριο. Πρόκειται για πτυσσόμενες γέφυρες τε-
χνητής διασύνδεσης, οι οποίες τοποθετούνται σε σύντομο
χρονικό διάστημα σε περιοχές που έχουν πληγεί από κα-
ταστροφές με στόχο τη διευκόλυνση του έργου των Ενό-
πλων Δυνάμεων και των σωμάτων ασφαλείας στην αντιμε-

τώπιση φυσικών καταστροφών, καθώς και για μετακίνηση
πολιτών στις πληγείσες περιοχές.

Το ΑΙΓΙΣ αποτελεί όχι μόνο το μεγαλύτερο πρόγραμμα
που υλοποιείται για τον εξοπλισμό της Πολιτικής Προστα-
σίας, συνολικού προϋπολογισμού άνω των 2 δισ. ευρώ,

αλλά και ένα πρόγραμμα-πρότυπο για την Ελληνική Δημο-
κρατία σε ό,τι αφορά τον σχεδιασμό και τη διενέργεια δια-
γωνισμών.

Όπως επισήμανε ο κ. Κικίλιας, το ΑΙΓΙΣ περιλαμβάνει
ένα μεγάλο εύρος σημαντικού εξοπλισμού, όπως «Cana-
dair, πυροσβεστικά αεροσκάφη, ελικόπτερα πυρόσβεσης
και διάσωσης και 1.200 πυροσβεστικά οχήματα, τεχνητή
νοημοσύνη για το war room της Πολιτικής Προστασίας.
Επίσης drones, σένσορες, κάμερες με λέιζερ και τεχνητή
νοημοσύνη για τα δάση μας. Μετεωρολογικούς σταθμούς,
ραντάρ, εξοπλισμό για το Πυροσβεστικό Σώμα και τους
εθελοντές μας. Ό,τι πιο σημαντικό και σύγχρονο υπάρχει,
προκειμένου να εξοπλίσουμε την Πολιτική Προστασία, τα
σώματα ασφαλείας και τις Ένοπλες Δυνάμεις, το υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη και το ΕΚΑΒ. Το ΑΙΓΙΣ αποτε-
λεί μια προίκα για τις επόμενες γενιές».

Πώς η ΕΛΑΣ εξιχνίασε τη ληστεία
της χρηματαποστολής 

στο Λαύριο με λεία 1,1 εκατ. 
ευρώ - Συνελήφθησαν τα μέλη της

σπείρας, μεταξύ των οποίων και 
ο οδηγός του λευκού βαν, 

ενώ εντοπίστηκαν 200.000 
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ΣΟΚΑΡΟΥΝ ΟΙ ΣΥΝΟΜΙΛΙΕΣ ΤΟΥ ΚΥΚΛΩΜΑΤΟΣ ΑΠΑΤΗΣ ΜΕ ΟΧΗΜΑΤΑ-ΦΑΝΤΑΣΜΑΤΑ

Ε
ννέα διαφορετικά εγκλήματα, 37 μέχρις
στιγμής ταυτοποιημένα μέλη της εγκλη-
ματικής οργάνωσης και 120 διαφορετικά

θύματα περιγράφονται στις 469 σελίδες του δια-
βιβαστικού της Αστυνομίας για την εγκληματική

οργάνωση που εξαρθρώθηκε
από την ΕΛΑΣ και αποτελεί μια
τεράστια επιτυχία. 

Στη δικογραφία οι διάλογοι
των μελών της συμμορίας με τα
θύματα είναι συγκλονιστικοί.
Απόλυτα ψύχραιμοι και «επαγ-
γελματίες» σε όποια απάτη επι-
χείρησαν. Η συνολική τους λεία

έφτασε τα τρία εκατομμύρια ευρώ. 
Ο «Κώστας», η «Κατερίνα», η «Σοφία», οι έγ-

κλειστοι σε φυλακές, οι Κρητικοί, οι Αλβανοί και
οι Βούλγαροι ήταν τα βασικά στελέχη της εγκλη-
ματικής οργάνωσης που αποδόμησε η ΕΛΑΣ, σε
μια συντονισμένη και παράλληλη επιχείρηση σε
όλη την επικράτεια.  Μέσα σε 469 σελίδες περι-
γράφεται βήμα βήμα όλη η δράση της συμμορίας
που είχε τουλάχιστον 656 διαφορετικές απάτες
και μια πολυεπίπεδη παραβατική δράση.

Ο «Κώστας» είναι ένα από τα αρχηγικά μέλη
που έχει «πιάσει» ο κοριός της ΕΛΑΣ να συνομι-
λεί με ανυποψίαστο πολίτη τον οποίο προσπαθεί
να τον εξαπατήσει και μάλιστα φαίνεται ο τρόπος
που του ασκεί πίεση…

«Οι καταραμένες κίτρινες»
Σε μια συνομιλία ο δραστήριος αρχηγός «Κώ-

στας» φέρεται να πιέζει μια γυναίκα η οποία έχει
στη διάθεσή της «κίτρινες», δηλαδή τραπεζικές
κάρτες, και την «ψήνει» να συνεργαστούν για τις
απάτες και να ενταχθεί στη συμμορία.

«Κατερίνα»: Η Κατερίνα είμαι.
«Κώστας»: Έλα, τι κάνεις, κορίτσι μου;
«Κατερίνα»: Καλά είμαι, μια χαρά, εσύ;
«Κώστας»: Καλά, καλά, πες μου σε παρακαλώ

πολύ τι έχεις;
«Κατερίνα»: Δύο.
«Κώστας»: Τι είναι ακριβώς αυτές;
«Κατερίνα»: Κίτρινες ναι. 
«Κώστας»: Αυτές οι κίτρινες είναι καταραμέ-

νες, έχουμε βάλει εκατό φορές λεφτά και δεν
βγαίνουν τα λεφτά.

«Κατερίνα»: Οι καταραμένες είναι οι κίτρινες, γιατί;
«Κώστας»: Γιατί βάζουν λεφτά και δεν βγαίνουν.
«Κατερίνα»: Γιατί, δεν σηκώνεται το όριο πλέον;
«Κώστας»: Δεν σηκώνεται το όριο, τις κλείνει η

τράπεζα αυτομάτως.

«Σου πήραν 1,5 χιλιάρικο
να δεις τη γλύκα;»

Ένα άλλο μέλος της οργάνωσης που είναι έγ-
κλειστος σε σωφρονιστικό κατάστημα συνομιλεί
με ένα από τα θύματα της συμμορίας που τους
κατάλαβε και προσπαθεί να πάρει πίσω τα χρήμα-
τά του για ένα τρακτέρ που ήθελε να αγοράσει…

Θύμα: Απάτη είσαι; Απάτη είσαι;
Μέλος: Αυτό μην το ξαναπείς, με προσβάλλεις. 
Θύμα: Απάτη είσαι; Σου έβαλα τα λεφτά μου, να

μου φέρεις τρακτέρ και με έγραψες κανονικά. Σου
έπεσε η εφορία στον δρόμο, ένα σωρό ψέματα.

Μέλος: Πόσα λεφτά είναι;
Θύμα: Ενάμισι χιλιάρικο είναι. 
Μέλος: Και για ενάμισι χιλιάρικο κάνεις έτσι;
Θύμα: Δεν μου λες, σου πήραν από το παντελό-

νι ενάμισι χιλιάρικο να δεις τη γλύκα;

«Εσύ μένεις στο 1200άρι σου»
Τα μέλη της εγκληματικής οργάνωσης έπαιρ-

ναν μέτρα προφύλαξης ακόμα και όταν τα θύματα
τους κατέθεταν τα ποσά σε διάφορους λογαρια-
σμούς και τους υποδείκνυαν την αιτιολογία της
κατάθεσης, προκειμένου να παραπλανήσουν τις
αρχές σε ενδεχόμενο έλεγχο. 

Μέλος: Πες μου λίγο. Μπες λίγο στην αιτιολο-
γία και πες μου τι έχεις γράψει σαν αιτιολογία. Σε
έπαιρνα, με ενημέρωσε η λογίστριά μου, το ακρι-
βές ποσό που πρέπει να είναι στο παραστατικό
που μας το περνάει εκατό τοις εκατό χωρίς κανέ-
να πρόβλημα και να μας βγάλει τη σωστή υπερα-
ξία για να το βάλεις και εσύ πάνω στο επάγγελμά
σου είναι τρία τετρακόσια.

Άγνωστος: Ναι πώς γίνεται τώρα;
Μέλος: Σε αυτή την περίπτωση εσύ μένεις στο

χιλιοδιακοσάρι σου. Δεν αλλάζει κάτι.
Άγνωστος: Ωραία.
Μέλος: (ακατάληπτο) στο δικό σου, οπότε σου

περνάω εγώ τα χίλια διακόσια από τα δικά σου
συν το ποσό μέχρι τα τρία τετρακόσια, ρε παιδί
μου. Εγώ επιστροφή σε σένα. Μου τα ξαναεπι-
στρέφεις για να φανεί ότι εσύ μου βάζεις το παρα-
στατικό και από εκεί και πέρα πάλι η πληρωμή η
δικιά σου το ίδιο. Εσύ μου δίνεις μετρητά συν τα
χίλια διακόσια.

Άγνωστος: Ωραία, κατάλαβα.

Ο υποτιθέμενος υπάλληλος 
του Market Pass

Τα μέλη της οργάνωσης παρίσταναν ακόμα και
κυβερνητικά στελέχη ή υπαλλήλους από υπηρε-
σίες προκειμένου να τους εξαπατήσουν. Χαρα-
κτηριστικός είναι ο διάλογος από υποτιθέμενο
υπάλληλο του Market Pass με υποψήφιο θύμα
που όμως δεν «τσίμπησε».

Μέλος: Καλησπέρα σας.
Άγνωστος: Γεια σας. 
Μέλος: Από τα κεντρικά του Market Pass σας

καλούμε. 
Άγνωστος: Ναι;
Μέλος: Είσαστε ο κύριος ΓΔ;
Άγνωστος: Ναι. 
Μέλος: Το επίδομα για το Market Pass.
Άγνωστος: Όχι, δεν ενδιαφέρομαι, φίλε, γιατί

την έχω πατήσει πολλές φορές και δεν θέλω. 
Σε μια άλλη συνομιλία από τις εκατοντάδες που

έχουν μπει στη δικογραφία, ο αρχηγός «Κώστας»
μιλάει με τη «Σοφία», η οποία είναι έγκλειστη στις
φυλακές:

«Σοφία»: Το καταλαβαίνεις ότι άμα γίνει καμιά
στραβή και δεν βγω, θα είναι πολύ βάρος στη ζωή

μου, αυτό μόνο σου λέω.
«Κώστας»: Θα σε βγάλω. Θα βάλω δύο δικηγό-

ρους, σήμερα έβγαλα, σήμερα ακούς;
«Σοφία»: Ναι. 
«Κώστας»: 10.000 έβγαλα σήμερα. 
«Σοφία»: Τι;
«Κώστας»: Δέκα. 
«Σοφία»: Πού;
«Κώστας»: Σήμερα έβγαλα εγώ. […] Δώδεκα

του μηνός θα σε βγάλω έξω. 

«Τι εννοείς πού είναι τα λεφτά»;
Ένα από τα θύματα καλεί μέλος της οργάνωσης

από άλλο αριθμό για να ζητήσει πίσω τα χρήματά
του για αυτοκίνητο-φάντασμα που κατέθεσε ως
προκαταβολή. 

Άγνωστος: Ναι, ο Άγγελος είμαι από τον Βόλο.
Τι έγιναν, Γιάννη, τα λεφτά;

Μέλος: Άγγελος;
Άγνωστος: Ναι, για το αυτοκίνητο.
Μέλος: Ποιο αυτοκίνητο;
Άγνωστος: Τα λεφτά που σου έδωσα.
Μέλος: Τι;
Άγνωστος: Τι; Πού είναι τα λεφτά;
Μέλος: Τι εννοείς πού είναι τα λεφτά;
Άγνωστος: Τα λεφτά, γιατί δεν τα έβαλες τα λε-

φτά;
Μέλος: Τα έβαλα;
Άγνωστος: Ναι, δεν τα επέστρεψες τα λεφτά.
Μέλος: Βέβαια, τα επέστρεψα. 

«Σήμερα έβγαλα 10.000
και 12 του μήνα θα 
σε βγάλω από τη φυλακή»

Τι άκουσε ο κοριός της ΕΛΑΣ: Οι διάλογοι του αρχηγού «Κώστα», 
της «Κατερίνας» και άλλων μελών της σπείρας των λογιστών-μαϊμού,

ακόμα και έγκλειστων, με τα θύματά τους 

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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Ακόμη έντεκα κατηγορούμενοι καταδικάστηκαν για
την υπόθεση σεξουαλικής εκμετάλλευσης του 12χρονου
κοριτσιού από τον Κολωνό, όμως μόνο τέσσερις οδη-
γούνται στη φυλακή, καθώς στους υπολοίπους το δικα-
στήριο έδωσε αναστέλλουσα δύναμη στην έφεση.

Πρόκειται για τη δεύτερη δικογραφία της υπόθεσης, η
οποία σχηματίστηκε μετά τις νέες καταθέσεις της 12χρο-
νης, οι οποίες δόθηκαν αφού οι πρώτες καταγγελίες για
το δράμα της ανήλικης είχαν φτάσει ήδη στην ανάκριση.

Χθες αργά το βράδυ το Μεικτό Ορκωτό Δικαστήριο
ανακοίνωσε την τελική ετυμηγορία του μετά από μια δια-
δικασία που διεξήχθη ως επί το πλείστον κεκλεισμένων
των θυρών. Από τους δεκαεπτά νέους κατηγορούμε-
νους, οι έντεκα κρίθηκαν ένοχοι για το αδίκημα των γε-

νετήσιων πράξεων με ανήλικο έναντι αμοιβής. Ένας εξ
αυτών καταδικάστηκε επιπλέον για το κακούργημα της
παιδικής πορνογραφίας, με το δικαστήριο να δέχεται τη
μετατροπή του αδικήματος σε πλημμέλημα.

Οι υπόλοιποι έξι κρίθηκαν αθώοι με κάποιους εξ αυ-
τών να απαλλάσσονται λόγω αμφιβολιών. Το δικαστήριο
επέβαλε ποινές που ξεκινούν από φυλάκιση τεσσάρων
ετών και φτάνουν έως κάθειρξη δώδεκα ετών.

Αναλυτικά, τρεις κατηγορούμενοι καταδικάστηκαν σε
ποινή κάθειρξης δώδεκα ετών και χρηματική ποινή
10.000 ευρώ. Ένας καταδικάστηκε σε οκτώ έτη κάθειρ-
ξη, άλλοι τρεις σε επτά έτη, ένας σε έξι έτη, δύο σε πέντε
έτη και ένας σε ποινή φυλάκισης τεσσάρων ετών.

Όλοι οι καταδικασθέντες πλην ενός είναι αλλοδαποί

που δραστηριοποιούνταν επαγγελματικά κυρίως στην
περιοχή του Κολωνού. Από τους έντεκα καταδικασθέν-
τες, στους έξι το δικαστήριο έδωσε ανατέλλουσα δύναμη
στην έφεση και τους άφησε ελεύθερους με περιοριστι-
κούς όρους. Από τους υπόλοιπους πέντε ένας φυγοδικεί
και οι τέσσερις οδηγούνται στη φυλακή.

Στην πρώτη δίκη που ολοκληρώθηκε τον περασμένο
Μάρτιο είχαν καταδικαστεί δεκαεννέα κατηγορούμενοι,
όμως μόνο δύο εκτίουν την ποινή τους. Πρόκειται για τον
ιδιοκτήτη του μίνι μάρκετ της περιοχής, ο οποίος έχει
καταδικαστεί σε ισόβια, και έναν συνταξιούχο ναυτικό, ο
οποίος εκτίει πολυετή ποινή κάθειρξης. Οι υπόλοιποι
έχουν αφεθεί ελεύθεροι μέχρι το Εφετείο. 

Λ. Κοντ.

Έντεκα ένοχοι και τέσσερις στη φυλακή για τη 12χρονη από τον Κολωνό

Σ
υνεχίζεται το σίριαλ παλινωδιών
στην υπόθεση της Ειρήνης Μουρ-
τζούκου. Μέσα σε μία εβδομάδα η

αντιδικία με τον σύντροφο της μητέρας της
πέρασε από σαράντα κύματα και η 24χρονη
από κατήγορος αρχικά έγινε στη συνέχεια

κατηγορούμενη. Τώρα από
κοινού με τον σύντροφο της
μητέρας της αναζητεί τον
συμβιβασμό.

Χθες είχε οριστεί η δίκη
της Ειρήνης Μουρτζούκου
στο Αυτόφωρο Μονομελές
Πλημμελειοδικείο έπειτα
από τη μήνυση για συκοφαν-

τική δυσφήμηση που είχε υποβάλει ο πα-
τριός της, η οποία είχε οδηγήσει στη σύλλη-
ψή της. Αιτία της αντιδικίας είναι οι δηλώ-
σεις της ότι ο σύντροφος της μητέρας της την
έχει βιάσει και είναι ο πατέρας των παιδιών
της.

Όμως, η δίκη αναβλήθηκε για τις 12 Φε-
βρουαρίου. Ούτε ο μηνυτής ούτε η Ειρήνη
Μουρτζούκου έδωσαν το «παρών», με τον
δικηγόρο του πατριού να δηλώνει στο δικα-
στήριο ότι υπάρχει σε εξέλιξη διαδικασία
συμβιβαστικής επίλυσης της διαφοράς.

«Στο παρόν στάδιο θα πρέπει να επικεν-
τρωθούμε στους θανάτους τον πέντε παι-
διών. Ζητάμε μια σύντομη αναβολή προκει-
μένου να γίνει ανάκληση των δηλώσεων της
Ειρήνης Μουρτζούκου και να υπάρξει μια
προσπάθεια εξωδικαστικής επίλυσης», ανέ-
φερε ο δικηγόρος και είπε, ενημερώνοντας
παράλληλα την έδρα, πως η Ειρήνη Μουρ-
τζούκου βγήκε δημόσια και ζήτησε συγγνώ-
μη.

Συγγνώμη με κλάματα 
Το βράδυ της Τετάρτης, η Ειρήνη Μουρ-

τζούκου σε νέες δηλώσεις της ανασκεύασε
τα περί βιασμού από τον πατριό της και πα-
ραδέχτηκε πως είπε ψέματα ότι αυτός είναι
ο πατέρας των παιδιών της. Κλαίγοντας,

υποστήριξε ότι τον κατηγόρησε άδικα, επει-
δή ήθελε να πληγώσει τη μητέρα της. «Δεν
ισχύουν αυτά που είπα και βγήκα να του ζη-
τήσω δημόσια συγγνώμη, δεν τον πήρα τη-

λέφωνο προσωπικά. Δεν βγήκα πισώπλατα.
Θα ήθελα να ζητήσω συγγνώμη στον Γιώργο
(πατριό της). Όπως με πόνεσε η Πόπη (εννο-
εί τη μητέρα της) και πονάω και εγώ ακόμα,

έτσι την πόνεσα και εγώ με αυτόν τον τρό-
πο», είπε η Ειρήνη Μουρτζούκου στην εκ-
πομπή «Υποθέσεις». Τόνισε δε πως δεν αι-
σθάνεται τύψεις για τη μητέρα της, επειδή το
τελευταίο χρονικό διάστημα μετά τις αποκα-
λύψεις για τα νεκρά βρέφη δεν την έχει στη-
ρίξει. «Όπως αυτή με πλήγωσε μέχρι τώρα
και βγήκε δημόσια να με βγάλει φονιά. Δεν
με πήρε τηλέφωνο να μου το πει, το είπε δη-
μόσια σε όλο το πανελλήνιο. Μια μάνα δεν
βγαίνει να κατηγορήσει το παιδί της. Εγώ
δεν είχα βγει ποτέ να την κατηγορήσω, να
της πω “είσαι η αιτία για οτιδήποτε”. Ποτέ
δεν βγαίνει μια μάνα να κατηγορήσει το παι-
δί της. Ό,τι και να είναι». Στην ερώτηση του
δημοσιογράφου αν ο σύντροφος της μητέ-
ρας της είναι ο πατέρας των παιδιών της, η
Ειρήνη Μουρτζούκου απάντησε: «Όχι, όχι».
Ωστόσο, δεν θέλησε να αποκαλύψει ποιος
είναι ο πατέρας των παιδιών της.

Κατόπιν αυτών, η πλευρά του μηνυτή χθες
στο δικαστήριο τάχθηκε υπέρ της αναβολής
της δίκης, καθώς όπως όλα δείχνουν έχει
επέλθει νηνεμία στις σχέσεις τους, εν αντι-
θέσει με τη μητέρα της 24χρονης, η οποία
έως τώρα έχει σταθεί απέναντι στην κόρη
της. Όπως σημείωσε ο εισαγγελέας του Αυ-
τοφώρου, το αδίκημα για το οποίο κατηγο-
ρείται η Ειρήνη Μουρτζούκου διώκεται κατ’
έγκληση, δηλαδή δεν είναι αυτεπάγγελτο και
χρειάζεται να έχει υποβληθεί μήνυση και εί-
ναι απαραίτητη η μαρτυρία του μηνυτή στο
ακροατήριο. Έτσι, ενόψει και του διαφαινό-
μενου συμβιβασμού των δύο πλευρών η δίκη
αναβλήθηκε.

Κωλοτούμπα Μουρτζούκου
λίγο πριν από το… σκαμνί

Γράφει η Λία
Κοντοπούλου
liakontopoulou@gmail.com

«Είπα ψέματα για τον πατριό μου», δήλωσε η 24χρονη 
για να προλάβει τη χθεσινή δίκη με τον πρώην σύντροφο 

της μητέρας της, με τον οποίο αναζητούν πλέον συμβιβασμό
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Ο Άλιμος γιορτάζει 
την Παγκόσμια Ημέρα
Εδάφους

Συμμετέχοντας στην εκστρατεία για
την Παγκόσμια Ημέρα Εδάφους, ο Δή-
μος Αλίμου διοργανώνει την Κυριακή 1
Δεκεμβρίου, από τις 8 π.μ. έως τις 3
μ.μ., στην Πλατεία Καραϊσκάκη (Κλού-
βα), την αγορά προϊόντων με παραγω-
γούς από το Κίνημα χωρίς Μεσάζον-
τες. Στο μήνυμά του ο Δήμος Αλίμου
υπογραμμίζει ότι «η επιβίωση του πλα-
νήτη μας εξαρτάται από τον πολύτιμο
δεσμό με το έδαφος. Πάνω από το 95%
της τροφής μας προέρχεται από εδά-
φη. Επιπλέον, παρέχουν 15 από τα 18
φυσικά χημικά στοιχεία που είναι απα-
ραίτητα για τα φυτά. Ωστόσο, μπροστά
στην κλιματική αλλαγή και την ανθρώ-
πινη δραστηριότητα, τα εδάφη μας
υποβαθμίζονται». Η εκστρατεία αυτή
συνιστά κίνηση ευαισθητοποίησης του
κοινού. 

Αιγάλεω: Λειτουργεί
γραφείο συμβουλευτικής
διατροφής

Γραφείο συμβουλευτικής διατρο-
φής στο Διευρυμένο Κέντρο Κοινότη-
τας Αιγάλεω λειτουργεί πλέον ο Δή-
μος Αιγάλεω. Στο πλαίσιο της προ-
ώθησης της αγωγής υγείας και της
πρωτοβάθμιας πρόληψης για ευάλω-
τες ομάδες, το Κέντρο Κοινότητας πα-
ρέχει υπηρεσίες που στοχεύουν στην
πρόληψη και καταπολέμηση της πα-
χυσαρκίας, καθώς και στη διατροφική
υποστήριξη ατόμων με παθολογικές ή
φυσιολογικές καταστάσεις. Με την
καθοδήγηση εξειδικευμένων επιστη-
μόνων, το Γραφείο Συμβουλευτικής
Διατροφής προσφέρει στους συμμε-
τέχοντες τη δυνατότητα να εντοπίσουν
και να αντιμετωπίσουν διατροφικά
προβλήματα, συμβάλλοντας στη βελ-
τίωση της υγείας τους μέσω εξατομι-
κευμένων συμβουλών.

Παλέρμο: Μνημόνιο συνεργασίας 
των αυτοδιοικητικών
Ελλάδας και Ιταλίας

Με σκοπό την ενίσχυση της συνεργασίας στη Μεσό-
γειο μέσω κοινών πρωτοβουλιών για την επίλυση κοι-
νών προβλημάτων, όπως η αειφόρος ανάπτυξη, το πε-
ριβάλλον, η διαχείριση των πόρων, η εφαρμογή ευρω-
παϊκών πολιτικών για τη στήριξη της νησιωτικότητας, η Κεντρική Ένωση Δήμων Ελλάδας και η
αντίστοιχη ιταλική (AICCRE) υπέγραψαν μνημόνιο συνεργασίας, το οποίο έχει διάρκεια 24 μη-
νών, με δυνατότητα ανανέωσης μετά από κοινή συμφωνία των μερών. Την ελληνική πλευρά
εκπροσώπησε ο Γενικός Γραμματέας της ΚΕΔΕ Δημήτρης Καφαντάρης, ο οποίος δήλωσε: «Η
σημερινή πραγματικότητα δείχνει πως τα προβλήματα είναι κοινά, υπερβαίνουν τα στενά τοπι-
κά όρια και απαιτούνται λύσεις. Οι ανταλλαγή καλών πρακτικών και η ανάπτυξη κοινών δρά-
σεων είναι το ζητούμενο αυτής της συνεργασίας και φυσικά η  άντληση ευρωπαϊκών πόρων
για την υλοποίηση προγραμμάτων με αποδέκτες τους δημότες μας». 

Σ
ε κορυφαίο πολιτιστικό
προορισμό στον κόσμο
για το 2024 αναδείχθη-

κε η Αθήνα στα World Travel
Awards 2024, λαμβάνοντας το
βραβείο στην τελετή απονομής,
που πραγματοποιήθηκε στην
πρωτεύουσα της Μαδέρας
Φουνσάλ στην Πορτογαλία, την
Κυριακή 24 Νοεμβρίου. 

Η Αθήνα ξεχώρισε ανάμεσα
σε δεκαπέντε προορισμούς από
όλο τον κόσμο για την πλούσια
πολιτιστική της κληρονομιά και
τις μοναδικές εμπειρίες που προσφέρει δώδεκα μήνες τον χρόνο στα εκατομμύρια των επισκε-
πτών της. Για το 2024, οι πόλεις που ανταγωνίστηκαν στην ίδια κατηγορία με την Αθήνα ήταν το
Εδιμβούργο, το Λονδίνο, η Νέα Υόρκη, το Παρίσι, η Ρώμη, το Ντουμπρόβνικ, η Βενετία, το Ρίο ντε
Τζανέιρο, το Πεκίνο, το Κιότο, η Χόι Αν (Βιετνάμ), η Μπαρανκίγια (Κολομβία), το Κίτο (Εκουαδόρ)
και το Σαντιάγο ντε Κάλι (Κολομβία). Η Αθήνα, λοιπόν, κατόρθωσε να λάβει τις περισσότερες ψή-
φους από εξειδικευμένα στελέχη που εργάζονται στον τομέα των ταξιδιών και του τουρισμού, αλλά
και από τους ίδιους τους ταξιδιώτες. «Είμαστε πολύ περήφανοι για αυτήν τη βράβευση, που απο-
δεικνύει ότι η Αθήνα αποτελεί ένα ισχυρό παγκόσμιο brand στον τομέα του πολιτισμού. Μια ζωντα-
νή και φιλόξενη πόλη, που μοιράζεται με τους επισκέπτες της την πλούσια πολιτιστική κληρονομιά
σε συνδυασμό με τη σύγχρονη, αναβαθμισμένη εικόνα της», δήλωσε ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης
Δούκας και πρόσθεσε: «Στον Δήμο Αθηναίων συνεχίζουμε να επενδύουμε στην ενίσχυση του πο-
λιτισμού μέσα από σημαντικές δράσεις και διοργανώσεις που φέρνουν σε επαφή τους κατοίκους
και τους επισκέπτες με το πλούσιο πολιτιστικό παρελθόν και παρόν της Αθήνας».

Νέα ευρήματα για το αρχαίο
λατομείο της Πετρούπολης 
Το αρχαίο λατομείο της Πετρούπολης παρουσιάστηκε στο 3ο
Διεθνές Συνέδριο για την «Αρχαία Ελληνική και Βυζαντινή Τε-
χνολογία», καθώς αποκαλύφθηκε ότι υπήρχε λατομική δρα-
στηριότητα στην περιοχή από τους κλασικούς έως και τους
ρωμαϊκούς χρόνους. Τα ευρήματα του αρχαίου τοπικού λατο-
μείου εντοπίσθηκαν κατά τις εκσκαφές για την ανοικοδόμηση
πολυκατοικίας επί της οδού Αγίας Λαύρας στην Πετρούπολη.
Με αυτά τα δεδομένα, ο Δήμος Πετρούπολης, σε συνεργασία
με τη διευθύντρια της Εφορείας Αρχαιοτήτων Δυτικής Αττικής
και αρχαιολόγος Χριστίνα Μερκούρη, και τη συνάδελφό της
Ειρήνη Αναγνωστοπούλου προετοιμάζουν την παρουσίαση
των ευρημάτων τους σε κατάλληλο χώρο του δήμου. 

Βριλήσσια: Ζητούνται
κοινωνικός λειτουργός 
και εργοθεραπευτής

Μέχρι την Τρίτη 10 Δεκεμβρίου, οι ενδια-
φερόμενοι με την ειδικότητα του κοινωνικού
λειτουργού και του εργοθεραπευτή μπορούν
να υποβάλουν αίτηση για πρόσληψη, με σύμ-
βαση εργασίας ορισμένου χρόνου, στο Κέν-
τρα Δημιουργικής Απασχόλησης για άτομα
με αναπηρία. Οι ενδιαφερόμενοι/ες καλούν-
ται να συμπληρώσουν την αίτηση με κωδικό
ENTYΠΟ ΣΟΧ 1 ΠΕ ΤΕ και να την υποβάλουν
μαζί με τα απαιτούμενα δικαιολογητικά είτε
αυτοπροσώπως στο Τμήμα Διοικητικών Υπη-
ρεσιών - Γραφείο Προσωπικού, είτε ταχυ-
δρομικώς στη διεύθυνση: Δήμος Βριλησ-
σίων, Δημητρίου Βερνάρδου 23, Τ.Κ. 15235
Βριλήσσια. 

Προσλήψεις στις ΔΕΥΑ
Την πρόσληψη 91 ατόμων με σύμβαση ερ-

γασίας ορισμένου χρόνου οκτάμηνης διάρ-
κειας στις Δημοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευ-
σης και Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) ενέκρινε το
υπουργείο Εσωτερικών. Η δαπάνη μισθοδο-
σίας, ύψους 853.398 ευρώ, βαρύνει τις ΔΕΥΑ
και πρέπει να εγγραφούν στους προϋπολογι-
σμούς του τρέχοντος έτους και του επόμε-
νου. Η κατανομή του προσωπικού με οκτά-
μηνη σύμβαση στις ΔΕΥΑ έχει ως εξής: 29
στη ΔΕΥΑ Τρικάλων, 14 στη ΔΕΥΑ Μαλεβιζίου
και 48 στη ΔΕΥΑ Ζακύνθου. 

Ανεξαρτητοποιήσεις
Ανέκρουσαν πρύμναν οι δύο δημοτικοί

σύμβουλοι με την παράταξη «Ελεύθεροι Αθη-
ναίοι» του έγκλειστου στις φυλακές Δομοκού,
Ηλία Κασιδιάρη. Έτσι, στην τελευταία συνε-
δρίαση του Δημοτικού Συμβουλίου Αθηναίων
οι Δέσποινα Γιάννα και Χαράλαμπος Γιώτης
δήλωσαν την ανεξαρτητοποίησή τους από την
παράταξη του έγκλειστου Κασιδιάρη. Η μεν
Δέσποινα Γιάννα δήλωσε ότι «ως Ελληνίδα
γονατίζει μόνον μπροστά στον Θεό και τη ση-
μαία». Ο δε Χαράλαμπος Γιώτης επικαλέστη-
κε στο «δικό του αξιακό κώδικα» για να δι-
καιολογήσει την ανεξαρτητοποίησή του. 

Η Αθήνα βραβεύτηκε ως κορυφαίος 
πολιτιστικός προορισμός για το 2024

Χαλάνδρι: Νέα χρηματοδότηση από το ΕΣΠΑ 
για ψηφιακό εκσυγχρονισμό

Το ποσόν του 1,85 εκατ. ευρώ εξασφάλισε ο Δήμος Χαλαν-
δρίου από το ΕΣΠΑ, για να προχωρήσει τον ψηφιακό εκσυγ-
χρονισμό του. Το πρόγραμμα «Ψηφιακός Μετασχηματισμός
2021-2027» περιλαμβάνει «έξυπνο» σύστημα ελεγχόμενης
στάθμευσης, τριάντα «έξυπνες» στάσεις Μέσων Μαζικής
Μεταφοράς, 16 «έξυπνες» διαβάσεων πεζών, που θα είναι
φιλικές προς τα άτομα με αναπηρία, «έξυπνο» οδηγό πόλης

με 1.000 τοπικές επιχειρήσεις, παρουσίαση και ανάδειξη προϊόντων και προσφορών. Επίσης, περιλαμ-
βάνει το «έξυπνο» σύστημα προειδοποίησης και αντιμετώπισης κινδύνων (πυρκαγιές, πλημμύρες, σει-
σμοί κ.λπ.), την ψηφιακή πλατφόρμα διαχείρισης ευπαθών ομάδων, το ηλεκτρονικό σύστημα διαχείρι-
σης αστικού πρασίνου και κοινόχρηστων χώρων, την ψηφιοποίηση πολιτιστικής κληρονομιάς και την
ολοκληρωμένη υποδομή προστασίας από κυβερνοεπιθέσεις και σύστημα τηλεργασίας. Όλα αυτά έρ-
χονται να προστεθούν σε μια σειρά από ψηφιακές εφαρμογές και συστήματα που έχει ήδη αναπτύξει ο
Δήμος Χαλανδρίου, για την εξυπηρέτηση των πολιτών και τη βελτίωση των υπηρεσιών του.



Η
«βροχή» καταγγελιών από
τους καταναλωτές στη
Γραμμή Καταναλωτή 1520

και ένας... αλγόριθμος φέρνουν
έτοιμα στο «πιάτο» της Εφορίας τα
πρατήρια που διαθέτουν νοθευμένα
καύσιμα, στρέφοντας τους ελέγχους
προς συγκεκριμένες κατευθύνσεις. 

Η Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσό-
δων διαθέτει το ψηφιακό «όπλο» του
αλγόριθμου, ο οποίος εντοπίζει ύπο-
πτες περιπτώσεις νοθείας και λα-

θρεμπορίου, μέσω επεξεργα-
σίας των στοιχείων που συγκεν-
τρώνονται από την αγορά στη
σχετική ηλεκτρονική πλατφόρ-
μα. Σημειώνεται ότι, με βάση τον
φορολογικό νόμο, προβλέπονται
αυστηρές ποινές σε όσους εμ-
πλέκονται σε περιπτώσεις νοθεί-
ας και λαθρεμπορίου. Πιο συγ-
κεκριμένα, όποιο πρατήριο πέ-

σει στη «φάκα» για νοθεία, τότε ο ιδιο-
κτήτης απαγορεύεται για δύο χρόνια
να έχει οποιαδήποτε οικονομική δρα-
στηριότητα, ενώ επιβάλλονται και
πρόστιμα ύψους 30.000 ευρώ στις
εταιρείες εμπορίας που εμπλέκονται
στο λαθρεμπόριο ή τη νοθεία, με δη-
μοσιοποίηση των στοιχείων των πα-
ραβατών. Σημειώνεται ότι στην πλατ-
φόρμα της Ανεξάρτητης Αρχής Δημο-
σίων Εσόδων έχουν δημοσιοποιηθεί
τα στοιχεία των πρατηριούχων που
εμπλέκονται σε περιπτώσεις νοθείας
ή λαθρεμπορίου. 

Η φορολογική νομοθεσία προβλέ-
πει ότι όταν από εξέταση δείγματος
καυσίμων των υπηρεσιών της Γενι-
κής Διεύθυνσης του Γενικού Χημείου
του Κράτους, που λαμβάνεται είτε
από τις αρμόδιες υπηρεσίες της ΑΑ-
ΔΕ είτε από οποιαδήποτε άλλη δημό-
σια ελεγκτική ή διωκτική Αρχή, προ-
κύπτει ότι το ελεγχόμενο φυσικό ή
νομικό πρόσωπο κατέχει, διακινεί
και εμπορεύεται νοθευμένα καύσιμα,
τότε σφραγίζεται η εγκατάσταση στην
οποία διαπιστώνεται η παράβαση για

δύο έτη. Παράλληλα, αν μετά την έκ-
θεση ελέγχου είτε της αρμόδιας υπη-
ρεσίας της ΑΑΔΕ είτε οποιασδήποτε
άλλης δημόσιας ελεγκτικής ή διωκτι-
κής Αρχής διαπιστώνεται τέλεση λα-
θρεμπορίας καυσίμων, σφραγίζεται
για δύο έτη η εγκατάσταση στην
οποία διαπιστώνεται η παράβαση.
Επίσης, αν οι ιδιοκτήτες του πρατηρί-
ου παρεμποδίζουν τον έλεγχο για τη
διαπίστωση παράνομων πράξεων με
χρήση βίας ή απειλής, σφραγίζεται η
εγκατάσταση στην οποία διαπιστώνε-

ται η παράβαση για δύο έτη. Σε πρα-
τήρια που ανήκουν σε εταιρείες εμπο-
ρίας πετρελαιοειδών ή 100% θυγατρι-
κές τους, η σφράγιση στο σύνολο των
καταστημάτων επιβάλλεται αν σφρα-
γιστούν πέντε καταστήματα σε διάστη-
μα τριών μηνών. Σημειώνεται ότι τα
φυσικά πρόσωπα ή οι εταιρείες των
οποίων η εγκατάσταση πρατηρίου
καυσίμων σφραγίστηκε, απαγορεύε-
ται να δραστηριοποιούνται με οποιον-
δήποτε άλλον τρόπο ή ιδιότητα ή να
συμμετέχουν σε επιχειρήσεις εμπο-

ρίας ή διακίνησης ενεργειακών προ-
ϊόντων για δύο έτη από τη διαπίστωση
της παράβασης. 

Σύμφωνα με υπολογισμούς του
υπουργείου Εθνικής Οικονομίας και
Οικονομικών, κάθε χρόνο το Δημό-
σιο χάνει 500 εκατ. ευρώ έως και 1
δισ. ευρώ από το λαθρεμπόριο καυ-
σίμων, ενώ σε περίπου 300 εκατ. ευ-
ρώ ανέρχεται το λαθρεμπόριο στα
καπνικά προϊόντα. Το 2025 εκτιμά-
ται ότι, με την πλήρη ενεργοποίηση
του ηλεκτρονικού «οπλοστασίου»
και την αύξηση των ελέγχων, θα πε-
ριορίσει ακόμη περισσότερο την
«αιμορραγία» εσόδων από το λα-
θρεμπόριο. 
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Εντείνει τους ελέγχους η ΑΑΔΕ - «Μπούσουλας»
οι καταγγελίες καταναλωτών στο 1520 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Στη «φάκα» οι λαθρέμποροι 
καυσίμων μέσω... αλγόριθμου!

«Νάρκη» για την αντιπληθωριστική πολιτική της Ευ-
ρωζώνης και συνολικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτε-
λεί η νέα έκρηξη των τιμών του φυσικού αερίου, λόγω
των απειλών Πούτιν και της επιδείνωσης των καιρικών
συνθηκών. 

Για πρώτη φορά μετά τον σκληρό πυρήνα της ενεργει-
ακής κρίσης, η τιμή του καυσίμου έπιασε τα 50 ευρώ ανά
Μεγαβατώρα, σημειώνοντας αύξηση 23% μέσα σε λιγότε-
ρο από 25 ημέρες, ενώ πριν από έναν μήνα βρισκόταν στα
30 ευρώ ανά Μεγαβατώρα, όταν οι καιρικές συνθήκες

θύμιζαν καλοκαίρι. Μάλιστα, οι αναλυτές των ενεργει-
ακών θεμάτων επισημαίνουν ότι ο φετινός χειμώνας και
η άνοιξη θα είναι το δυσκολότερο διάστημα για την ευρω-
παϊκή οικονομία, καθώς θα υπάρξουν σοβαρές επιβα-
ρύνσεις για τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά. 

Η τροφοδότηση του πληθωρισμού λόγω της ανόδου
του αερίου και της αλληλένδετης ανόδου του ηλεκτρικού
ρεύματος εκτιμάται ότι μπορεί να οδηγήσει σε ανατροπές
της αντιπληθωριστικής πολιτικής κατά το χρονικό διά-
στημα από τον Φεβρουάριο έως τον Μάιο. Αυτό σημαίνει

ότι, εφόσον επιβεβαιωθεί το αρνητικό σενάριο για την
πορεία του δείκτη τιμών καταναλωτών, τότε δεν αποκλεί-
εται να υπάρξουν ανάλογες προσαρμογές και στο μέτωπο
των επιτοκίων. Σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα έχει μειώσει ήδη τρεις φορές τα βασικά επιτόκια
κατά 0,25% κάθε φορά, ενώ επίκειται νέα μείωση στις αρ-
χές Δεκεμβρίου. Οι μειώσεις αυτές είναι εξασφαλισμέ-
νες, ωστόσο, το 2025, εφόσον σημειωθεί αναζωπύρωση
των πληθωριστικών τάσεων, τότε θα υπάρξει αντίκτυπος
και στην πορεία μείωσης των επιτοκίων.

Απειλή για πληθωρισμό και επιτόκια το φυσικό αέριο 



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΕΛΛΑΔΑ30
Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑ

Η
Abu Dhabi Future Energy Com-
pany PJSC - Masdar, ηγέτιδα
δύναμη της καθαρής ενέργειας

στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, ανακοί-
νωσε την επιτυχή ολοκλήρωση της εξα-
γοράς του 70% των μετοχών της ΤΕΡΝΑ
Ενεργειακή ΑΒΕΤΕ (TENERGY.AT) από
τη ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ ΑΕ (GEKTERNA.AT) και
άλλους μετόχους, έχοντας λάβει όλες τις
απαιτούμενες ρυθμιστικές εγκρίσεις.

Η συμφωνία, όπως αναφέρεται σε
σχετική ανακοίνωση, με τιμή 20 ευρώ
ανά μετοχή, αποτίμησε την επιχειρη-
ματική αξία της ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή στα
3,2 δισ. ευρώ, αποτελώντας τη μεγαλύ-
τερη συναλλαγή στον τομέα της ενέρ-
γειας στην ιστορία του Χρηματιστηρίου
Αθηνών και μία από τις μεγαλύτερες
στον κλάδο των ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας στην ΕΕ.

Μετά την ολοκλήρωση της συναλλα-
γής, η Masdar θα αιτηθεί τις απαραίτη-
τες ρυθμιστικές εγκρίσεις από την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς για την έναρξη
υποχρεωτικής δημόσιας προσφοράς
σε μετρητά, με στόχο την εξαγορά όλων
των υπόλοιπων μετοχών της ΤΕΡΝΑ
Ενεργειακή.

Το προφίλ της ΤΕΡΝΑ 
Ενεργειακή

Η ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή είναι βασικός
παίκτης στον τομέα των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας για πάνω από δύο δε-
καετίες, κατέχοντας το μεγαλύτερο και
πιο διαφοροποιημένο χαρτοφυλάκιο
στην Ελλάδα, καθώς και έργα στη
Βουλγαρία και την Πολωνία. Η εταιρεία
διαθέτει και λειτουργεί έργα καθαρής

ενέργειας σε τεχνολογίες αιολικής,
ηλιακής και υδροηλεκτρικής ενέργει-
ας καθώς και βιομάζας, ενώ ως ηγέτι-
δα στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας
της Ελλάδας κατασκευάζει επίσης ένα
από τα μεγαλύτερα έργα αντλησιοταμί-
ευσης στην Ευρώπη, το έργο της Αμφι-
λοχίας ισχύος 680 MW.

Με την ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή να λει-
τουργεί επί του παρόντος έργα εγκατε-
στημένος ισχύος 1,2 GW, η εξαγορά αν-
τικατοπτρίζει την εμπιστοσύνη της
Masdar στις εντυπωσιακές δυνατότη-
τες ανάπτυξης της εταιρείας, με στόχο
τα 6 GW έως το 2029.

Η ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή θα διαδραμα-
τίσει σημαντικό ρόλο στην ενίσχυση
του χαρτοφυλακίου της Masdar σε
όλη την Ευρώπη, καθώς στοχεύει

παγκοσμίως σε 10 GW έως το 2030 για
την υποστήριξη της ενεργειακής με-
τάβασης.

«Ενώνοντας δύο ηγέτιδες 
δυνάμεις στον τομέα της ενέργειας»

O Mohamed Jameel Al Ramahi, δι-
ευθύνων σύμβουλος της Masdar, δή-
λωσε: «Η Masdar είναι υπερήφανη που
γίνεται ο κύριος μέτοχος της ΤΕΡΝΑ
Ενεργειακή, ενώνοντας δύο ηγέτιδες
δυνάμεις στον τομέα της ενέργειας. Το
κοινό μας όραμα και η μακροπρόθε-
σμη δέσμευση κεφαλαίων μας θα ανοί-
ξουν τον δρόμο για σημαντικές ευκαι-
ρίες ανάπτυξης, υποστηρίζοντας τη
στρατηγική της ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή να
συμβάλει στην επίτευξη των φιλόδο-
ξων στόχων της Ελλάδας στον τομέα

της ανανεώσιμης ενέργειας.
Η στρατηγική εξαγορών της Masdar

επικεντρώνεται όχι μόνο στην απόκτη-
ση περιουσιακών στοιχείων, αλλά και
στην επένδυση σε εξαιρετικές ομάδες.
Φιλοδοξία μας είναι να καθιερώσουμε
την ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή ως μία από τις
βασικές περιφερειακές μας πλατφόρ-
μες, που θα μας βοηθήσουν να επιτύ-
χουμε τους φιλόδοξους στόχους μας.

Ανυπομονώ να συνεργαστώ με τον
εκτελεστικό πρόεδρο Γεώργιο Περι-
στέρη και τον διευθύνοντα σύμβουλο
Εμμανουήλ Μαραγκουδάκη για την
υποστήριξη της ενεργειακής μετάβα-
σης στην Ελλάδα και την Ευρώπη».

Τι δήλωσε ο Γ. Περιστέρης 
Ο Γεώργιος Περιστέρης, πρόεδρος

και διευθύνων σύμβουλος του Ομίλου
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ και εκτελεστικός πρό-
εδρος της ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή, δήλω-
σε: «Η συμφωνία μας με τη Masdar αν-
τανακλά τον απαράμιλλο ηγετικό ρόλο
της ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή στην ενεργει-
ακή μετάβαση της Ελλάδας όπως και
της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, ως
αποτέλεσμα των συνεπών και αδιάκο-
πων προσπαθειών μας επί πάνω από 25
χρόνια για τη δημιουργία της μεγαλύ-
τερης και ταχύτερα αναπτυσσόμενης
πλατφόρμας καθαρής ενέργειας στη
χώρα μας. Έχοντας κοινό όραμα με τη
Masdar για καθαρή, οικονομικά προσι-
τή και εγχώρια παραγόμενη ενέργεια,
ανυπομονούμε να συνεργαστούμε για
ένα μέλλον γεμάτο απεριόριστες δυνα-
τότητες ανάπτυξης για την ΤΕΡΝΑ
Ενεργειακή».

Ακολουθεί δημόσια προσφορά - Η συμφωνία, με τιμή 20 ευρώ
ανά μετοχή, αποτίμησε την επιχειρηματική αξία της ελληνικής

εταιρείας στα 3,2 δισ., αποτελώντας τη μεγαλύτερη συναλλαγή
στον τομέα της ενέργειας στην ιστορία του ΧΑΑ

Η Masdar ολοκλήρωσε 
την εξαγορά του 70% 

της ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΕΛΛΑΔΑ31
Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑ

Μ
ε στόχο την αλλαγή της σύγχρονης
οδηγικής κουλτούρας και το «μπόλια-
σμα» με μια νέα, που θα βασίζεται

στην αυστηρή τήρηση των κανόνων ασφαλείας,
το κυβερνητικό κλιμάκιο με τους υπουργούς
Χρήστο Σταϊκούρα, Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Δημή-
τρη Παπαστεργίου, παρουσία του περιφερειάρ-
χη Αττικής Νίκου Χαρδαλιά, ανακοίνωσε το
σχέδιο για την εγκατάσταση 1.388 καμερών
τροχαίας αστυνόμευσης.

Την παρουσίαση συντόνισε ο υφυπουργός
παρά τω πρωθυπουργώ και κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Παύλος Μαρινάκης.

Οι κάμερες θα ελέγχουν την τήρηση των
ορίων ταχύτητας, την παραβίαση του ερυθρού

σηματοδότη, την παραβίαση διάβασης πε-
ζών, τη μη χρήση κράνους, τη χρήση κινη-
τού που αποτελεί σοβαρή αιτία πολλών
ατυχημάτων, καθώς και τη χρήση ζώνης.

Η διαγωνιστική διαδικασία για τις κάμε-
ρες θα είναι με παραχώρηση δεκαετούς

διάρκειας. Οι ανάδοχοι θα εγκαταστήσουν
τις κάμερες και τα τεχνικά χαρακτηριστικά
τους θα προδιαγραφούν στα τεύχη του δια-

γωνισμού. Οι εταιρείες θα αναλάβουν τη συντή-
ρηση και τη λειτουργία τους και ο διαγωνισμός
αναμένεται να «βγει στον αέρα» στα τέλη Ια-
νουαρίου. 

Έχουν σχεδιαστεί τα σημεία
που θα τοποθετηθούν

«Η οδική ασφάλεια μας αφορά όλους, καθώς
μιλάμε για την προστασία του υπέρτατου αγα-
θού, που είναι η ανθρώπινη ζωή. Όλοι μπορού-
με και πρέπει να συμβάλουμε, ώστε να περιορι-
στεί ο αριθμός των τροχαίων ατυχημάτων και
δυστυχημάτων», ανέφερε στην τοποθέτησή του
ο υπουργός Υποδομών και Μεταφορών Χρή-
στος Σταϊκούρας. 

Με δεδομένο πως η ασφάλεια των πολιτών
είναι πρωταρχική αποστολή μιας δημοκρατικής
πολιτείας, η κυβέρνηση κινεί όλες εκείνες τις
διαδικασίες, ώστε να ολοκληρωθούν όσα προ-
βλέπονται χωρίς καθυστερήσεις. 

Από την Αστυνομία έχει γίνει, ήδη, ο σχεδια-
σμός για τα σημεία που θα τοποθετηθούν και
δεν θα είναι μόνο κεντρικές οδικές αρτηρίες,
αλλά και μικρότεροι δρόμοι, στον πυρήνα του
αστικού ιστού.  Η τοποθέτησή τους θα γίνει, κα-
τόπιν υπόδειξης των αρμόδιων υπηρεσιών της
Τροχαίας Αττικής, σε καίρια σημεία του Λεκα-
νοπεδίου όπου έχουν καταγραφεί στο παρελ-
θόν τα περισσότερα σοβαρά ατυχήματα. Ενδει-
κτικά, στις διασταυρώσεις των λεωφόρων Συγ-
γρού, Βουλιαγμένης, Κατεχάκη, Μεσογείων,
Κηφισίας, Πειραιώς, Βασιλίσσης Αμαλίας, Πα-
νεπιστημίου, Βασιλίσσης Σοφίας, Αλεξάνδρας,
Παιανίας-Κορωπίου, Κηφισού, Βασιλίσσης Όλ-
γας, Γαλατσίου, Βεΐκου-Πατησίων, Ακαδημίας,

Δαβάκη, Αμφιθέας, Ποσειδώνος, Θηβών,
Ηρώων Πολυτεχνείου, Αχαρνών, Δεκελείας,
ΝΑΤΟ και Δημοκρατίας. Επίσης, σε καίρια ση-
μεία κοντά σε υπουργεία, πρεσβείες και γενικά
χώρους που θα βοηθήσουν στην καλύτερη
αστυνόμευσή τους.

Μπορεί η Ελλάδα, την προηγούμενη δεκαε-
τία, να κατέγραψε τη μεγαλύτερη μείωση του
αριθμού των θυμάτων μεταξύ των χωρών της
ΕΕ, λόγω του σύγχρονου δικτύου αυτοκινητο-
δρόμων που πλέον διαθέτει, ωστόσο το γεγονός
αυτό δεν επιτρέπει κανέναν εφησυχασμό.

Με μήνυμα στο κινητό
η ενημέρωση για παράβαση

«Απέναντι σε ένα δυναμικό φαινόμενο απαι-

τούνται και δυναμικές παρεμβάσεις. Το υπουρ-

γείο Υποδομών και Μεταφορών έχει ως άμεση

προτεραιότητα την αναβάθμιση της οδικής

ασφάλειας και, κατά συνέπεια, τη μείωση των

τροχαίων ατυχημάτων και τη βελτίωση της ποι-

ότητας ζωής των πολιτών», επεσήμανε ο Χρή-

στος Σταϊκούρας.
Σύμφωνα με τον κυβερνητικό σχεδιασμό, το

καλοκαίρι του 2025 θα είναι έτοιμο το πληρο-
φοριακό σύστημα από το υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, μέσω του οποίου οι παραβά-
σεις θα πηγαίνουν για έλεγχο στον ειδικό φο-
ρέα που δημιουργείται. Μάλιστα, μέσω αυτού
του συστήματος ο παραβάτης θα λαμβάνει ένα
μήνυμα στο κινητό του, το οποίο θα τον ενημε-
ρώνει ότι ελέγχεται για παράβαση σε συγκεκρι-
μένο δρόμο, ημερομηνία και ώρα και στη συνέ-
χεια, αφού βεβαιωθεί η παραβίαση, στη θυρίδα
του, μέσω του Gov Wallet, θα λαμβάνει φωτο-
γραφία της παράβασης που έκανε.

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Πού θα τοποθετηθούν
οι 1.388 νέες κάμερες

τροχαίας αστυνόμευσης

Χαρδαλιάς: Στόχος μας η προστασία της ζωής 

Χρ. Σταϊκούρας, Μ. Χρυσοχοΐδης, Δ. Παπαστεργίου, παρουσία του Ν. Χαρδαλιά, 
ανακοίνωσαν το σχέδιο και τα νέα δεδομένα στην καταγραφή των παραβάσεων 

και στη βεβαίωση των κλήσεων που φέρνουν τα ηλεκτρονικά… μάτια

Το «παρών» στην παρουσίαση του ολοκληρωμένου στρατηγικού
σχεδίου έδωσε και ο περιφερειάρχης Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς.
Άλλωστε, η Περιφέρεια Αττικής, πριν από λίγες ημέρες, υπέγραψε
τη σύμβαση για την τοποθέτηση 388 έξυπνων καμερών σε 100 κομ-
βικά σημεία σε όλο το Λεκανοπέδιο.
«Στόχος μας είναι να λειτουργούμε προληπτικά, για τη διασφάλιση
της ανθρώπινης ζωής, τη μείωση τροχαίων ατυχημάτων και την
ανάπτυξη μιας νέας οδηγικής κουλτούρας. Τα προσωπικά δεδομέ-
να των πολιτών θα διασφαλίζονται πλήρως, ενώ με τη χρήση των
νέων τεχνολογικών μέσων μειώνουμε στο ελάχιστο τη δυνατότητα
ανθρώπινης παρέμβασης στην όλη διαδικασία. Βάζουμε τέλος με
τον τρόπο αυτό σε κατεστημένα και νοοτροπίες μιας άλλης εποχής,
όπου η αυθαιρεσία στον δρόμο θεωρούνταν δεδομένη και σε πολ-
λές περιπτώσεις ατιμώρητη», υπογράμμισε ο Νίκος Χαρδαλιάς. 
Υπενθυμίζεται πως η σύμβαση της Περιφέρειας Αττικής για την
προμήθεια, εγκατάσταση και συντήρηση των συσκευών παρακο-

λούθησης των παραβάσεων του ΚΟΚ θα πλησιάσει τα 19 εκατ. ευρώ
και το ποσό θα καλυφθεί από πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης. 
Επιλέχτηκαν μοντέλα καμερών που διαθέτουν προηγμένο λογισμι-
κό, το οποίο θα συνδεθεί με τους σηματοδότες 100 κομβικών ση-
μείων του Λεκανοπεδίου, όπου και συμβαίνουν τα περισσότερα δυ-
στυχήματα σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία που διαθέτει η Τρο-
χαία. 
Με το που θα ανάβει το κόκκινο φανάρι, θα ξεκινά και η βιντεοσκό-
πηση της διασταύρωσης. Κάθε φορά που ένα όχημα εντοπίζεται να
παραβιάζει τον ΚΟΚ, θα λαμβάνονται και τα σχετικά φωτογραφικά
καρέ. 
Το σύνολο του υλικού θα μεταφέρεται αυτομάτως στον κεντρικό
server διαχείρισης παραβάσεων, όπου θα έχει πρόσβαση αποκλει-
στικά και μόνο η Ελληνική Αστυνομία. Ακολούθως θα αποστέλλεται
η κλήση στον κάτοχο του οχήματος από την Τροχαία, πιθανότατα
μέσω sms. 
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ην πλήρη αντίθεσή της στην
έναρξη ενός εμπορικού πολέ-
μου με τις Ηνωμένες Πολιτείες

εξέφρασε η Κριστίν Λαγκάρντ κατά τη
διάρκεια συνέντευξης που παραχώρη-
σε στους «Financial Times». Όπως εί-
πε η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας (ΕΚΤ), «σε έναν εμπο-
ρικό πόλεμο, μπορείτε σύντομα να δεί-
τε μια κλιμάκωση, η οποία κατά την
άποψή μου είναι αμιγώς αρνητική. Αυ-
τό δεν μπορεί να είναι προς το συμφέ-
ρον κανενός, ούτε για τις ΗΠΑ ούτε για

την Ευρώπη ούτε για κανέναν.
Αυτό θα προκαλούσε παγκόσμια
μείωση του ΑΕΠ».

Αφορμή για τις δηλώσεις
αυτές της Γαλλίδας είναι οι
ήδη δημοσιοποιημένες προ-
θέσεις του εκλεγμένου προ-
έδρου των ΗΠΑ Ντόναλντ

Τραμπ, ο οποίος έχει μιλήσει και
προεκλογικά, αλλά και τώρα, για
την πρόθεσή του να επιβάλει δα-
σμούς στο 65% στα προϊόντα της Κί-
νας ή αύξηση 10 μονάδων στους
υφιστάμενους δασμούς που ήδη
επιβάλλονται στην ασιατική χώρα.
Μάλιστα πρόσφατα στο δασμολογι-
κό στόχαστρό του μπήκαν ο Κανα-
δάς και το Μεξικό για επιβολή φό-
ρων 25%, επειδή (όπως θεωρεί ο
Τραμπ) γεμίζουν τις ΗΠΑ με μετα-
νάστες και ναρκωτικά. Στις προ-
αναγγελίες για νέους δασμούς έως
20% έχουν συμπεριληφθεί και οι
χώρες της Ευρώπης, με χαρακτηρι-
στική τη δήλωση του νικητή των
εκλογών ότι «δεν τους αρέσουν τα
αυτοκίνητά μας. Θα το πληρώσουν
ακριβά».

Σύμφωνα πάντως με την άποψη Λαγ-
κάρντ, «το γεγονός ότι (ο νέος πρό-
εδρος) θέτει ένα εύρος (δασμών στη
δημόσια σφαίρα) σημαίνει ότι είναι
ανοιχτός σε συζήτηση» και άρα αυτό
δημιουργεί μία ευκαιρία για τους Ευ-
ρωπαίους ώστε «να καθίσουμε στο
τραπέζι και να δούμε πώς μπορούμε να
συνεργαστούμε». Άλλωστε η κα Λαγ-
κάρντ φάνηκε να μην είναι πολύ σίγου-
ρη ότι ο Τραμπ θα κάνει πραγματικότη-
τα τις απειλές του. Μάλιστα, πιάνοντας
το νήμα από το δικό του σλόγκαν «να
κάνουμε την Αμερική μεγάλη ξανά», η
επικεφαλής της ΕΚΤ δήλωσε: «Πώς
κάνεις την Αμερική μεγάλη ξανά, αν η
παγκόσμια ζήτηση μειώνεται;». Εξη-
γώντας τη θέση της τόνισε ότι αν οι ευ-
ρωπαϊκές κυβερνήσεις αποφασίσουν
να επιβάλουν δασμούς ως αντίποινα,
αυτό θα πυροδοτήσει μια διατλαντική

εμπορική σύγκρουση και άρα θα οδη-
γήσει σε μείωση της παγκόσμιας ζήτη-
σης και επομένως πτώση της οικονομι-
κής παραγωγής. 

Η πρόταση 
Προκειμένου να αποφύγει η Ευρώπη

την περαιτέρω συρρίκνωσή της –ιδίως
τώρα που η ανάπτυξη στη Γηραιά Ήπει-
ρο είναι και θα είναι αναιμική–, η Γαλ-
λίδα πρότεινε η Ευρώπη να αγοράσει
ορισμένα αμερικανικά προϊόντα, όπως
είναι το υγροποιημένο φυσικό αέριο
(το γνωστό LNG) καθώς και αμυντικό
εξοπλισμό. Με αυτόν τον τρόπο η Ευ-

ρώπη θα μπορούσε να αποφύγει την
ενσωμάτωσή της σε ένα σπιράλ αντι-
ποίνων που τελικά δεν θα οδηγήσουν
πουθενά. «Θα μπούμε σε μια διαδικα-
σία tit-for-tat, όπου κανείς δεν είναι
πραγματικά κερδισμένος», εξήγησε η
πρόεδρος.

Όσον αφορά τον πληθωρισμό –που
είναι η βασική παράμετρος η οποία
οδηγεί τις επιτοκιακές αποφάσεις της
ΕΚΤ–, η 68χρονη Γαλλίδα είπε ότι είναι
πολύ νωρίς για να υπολογιστεί ο ακρι-
βής οικονομικός αντίκτυπος των δα-
σμών, αλλά συμπλήρωσε πως «αν μη τι
άλλο, ίσως να υπάρξει μία βραχυπρό-

θεσμη αναζωπύρωση των πληθωριστι-
κών πιέσεων».

Σε αυτό το επίπεδο πάντως, δεν φαίνε-
ται όλοι οι κεντρικοί τραπεζίτες να συμ-
φωνούν. Για παράδειγμα, ο διοικητής της
Τράπεζας της Γαλλίας Φρανσουά Βιλε-
ρουά Ντε Γκαλό έχει ήδη δηλώσει ότι κα-
τά την άποψή του οι φόροι Τραμπ δεν θα
αυξήσουν σημαντικά τις τιμές της Ευρω-
ζώνης, αλλά θα επηρεάσουν κυρίως την
ανάπτυξη. Στον αντίποδα, ο πρόεδρος της
Bundesbank Γιοακίμ Νάγκελ έχει δηλώ-
σει το ακριβώς αντίθετο, κάνοντας περισ-
σότερο αξιόπιστη την άποψη Λαγκάρντ,
ότι δηλαδή η οικονομική επίδραση στην
Ευρώπη δεν μπορεί να υπολογιστεί ακό-
μη. Συγκεκριμένα για το θέμα είπε στους
«Financial Times»: «Θα μπορούσε κανείς
να επιχειρηματολογήσει και με τους δύο
τρόπους. Εξαρτάται από το ποιοι είναι οι
δασμοί, σε τι εφαρμόζονται και σε ποια
χρονική περίοδο».

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Την πρότασή της για αγορές αμερικανικών προϊόντων αντί 
για την επιβολή δασμών, ως αντίποινα για τους αναμενόμενους
δασμούς Τραμπ, εξέφρασε η επικεφαλής της ΕΚΤ, τονίζοντας
ότι η αύξηση δασμών θα φέρει μία κλιμάκωση χωρίς νικητή

Κριστίν Λαγκάρντ: Κάντε 
διαπραγμάτευση, όχι πόλεμο
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Η
γυναικεία επιχειρηματικότητα συμ-
βάλλει σημαντικά στην οικονομική
ανάπτυξη της χώρας μας, με το πο-

σοστό διείσδυσης των γυναικών στις ανώ-
τατες διοικητικές θέσεις να καταγράφει
άνοδο με το πέρασμα των χρόνων. Την ίδια
στιγμή όμως -και παρά το γεγονός ότι η ισό-
τητα μεταξύ ανδρών και γυναικών βρίσκε-
ται στον πυρήνα των αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και στο επίκεντρο της ατζέντας για τη βιώσιμη ανά-
πτυξη με ορίζοντα το 2030- οι γυναίκες εξακολου-
θούν να αντιμετωπίζουν δυσκολίες στην επαγγελ-
ματική τους ανέλιξη. Σύμφωνα
με έρευνα της ICAP, αυτή τη
στιγμή στη χώρα μας, από τις
74.524 επιχειρήσεις από
όλους τους κλάδους της ελλη-
νικής οικονομίας για τις οποίες
υπάρχουν επαρκή στοιχεία,
μόνο το 27%, δηλαδή 20.130
επιχειρήσεις, διοικείται από
γυναίκες που έχουν τη θέση
της διευθύνουσας συμβούλου
ή της διαχειρίστριας. 

Το ποσοστό του 27% βέβαια
είναι το ανώτερο που έχει κατα-
γραφεί στην Ελλάδα, καθώς το 2015 -πρώτη χρονιά
που παραθέτει στοιχεία η έρευνα- οι εταιρείες που
είχαν γυναίκα στο τιμόνι τους ήταν μόλις 19,6%. Το με-
γαλύτερο ποσοστό των εταιρειών που διοικούνται
από γυναίκες εντοπίζεται στις μικρού και πολύ μι-
κρού μεγέθους επιχειρήσεις, σύμφωνα με την επί-
σημη κατηγοριοποίηση που ακολουθείται στην ΕΕ.
Συγκεκριμένα, από το σύνολο των εταιρειών που δι-
οικούνται από γυναίκες, το υψηλότερο ποσοστό συμ-
μετοχής εντοπίζεται στις επιχειρήσεις με ετήσιο κύ-
κλο εργασιών μικρότερο από 2 εκατ. ευρώ (28,2%) και
με αριθμό απασχολούμενου προσωπικού μικρότερο

των 10 ατόμων (27,1%).
Επιπλέον παρατηρείται πως όσο αυξάνεται το

μέγεθος των εταιρειών, τόσο το ποσοστό διείσ-
δυσης των γυναικών στη διοίκησή τους μικραί-
νει. 

Συγκεκριμένα:
� Οι εταιρείες με έως 9 εργαζόμενους διοι-
κούνται από γυναίκες στο 27,1%.

�Οι εταιρείες με 10 έως 49 εργαζόμενους διοικούν-
ται από γυναίκες στο 23,4%.
� Οι εταιρείες με 20 έως 249 εργαζόμενους διοι-
κούνται από γυναίκες στο 18%.

�Οι εταιρείες με 250 εργαζόμε-
νους και πάνω διοικούνται από
γυναίκες στο 14,6%.

Αν δούμε τώρα επιχειρήσεις
που διευθύνονται από γυναίκες
με βάση τον κύκλο εργασιών,
διαπιστώνεται ότι το 67,2% αυ-
τών είναι πολύ μικρές, μικρές
και μεσαίες επιχειρήσεις, ενώ
τις επιχειρήσεις που ξεπερνούν
τα 50 εκατομμύρια τζίρο τις διοι-
κούν γυναίκες στο πολύ χαμηλό
14,7%. Όσον αφορά τώρα το εί-
δος των επιχειρήσεων, οι περισ-

σότερες εταιρείες που διοικούνται από γυναίκες
ανήκουν στον κλάδο του τουρισμού σε ποσοστό 31,6%
και ακολουθούν ο τομέας του εμπορίου και οι υπηρε-
σίες με μερίδια 27,9% και 26,5% αντιστοίχως. Επίσης
βλέπουμε ότι οι γυναίκες που διοικούν επιχειρήσεις
έχουν υψηλότερη παρουσία σε μορφές επιχειρήσε-
ων που συνήθως επιλέγονται για μικρού μεγέθους
εταιρείες. Συγκεκριμένα, στις ΕΠΕ οι γυναίκες έχουν
παρουσία κατά 31,9%, και στις ΙΚΕ κατά 30,9%. Χαμη-
λότερα ποσοστά βλέπουμε στις ΟΕ, στις ετερόρρυθ-
μες και στις μονοπρόσωπες ΕΠΕ, με το ποσοστό να
πέφτει στα 22,4% στις ανώνυμες εταιρείες. 

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Τώρα την ανεργία την αναλαμβάνει… 
η εκπαίδευση
Από τη στιγμή που η ανεργία είναι σε μονοψήφιο νούμερο (9,3% τον

Σεπτέμβριο) γίνεται δυσκολότερη η περαιτέρω μείωσή της, καθώς
πλέον βρίσκεται στο επίπεδο της «διαθρωτικής ανεργίας» όπως ονο-
μάζεται. Χρειάζονται, δηλαδή, να αλλάξουν πάρα πολλά πράγματα,
ώστε να αποφασίσουν να εργαστούν κάποιοι, τη στιγμή που η χώρα
μας έχει τον χαμηλότερο λόγο στην Ευρώπη απασχολούμενων προς
τον συνολικό πληθυσμό. Στην τακτική έκδοσή της η Alpha Bank δια-
κρίνει τρία σημαντικά προβλήματα: Πρώτον, υψηλός αριθμός ατόμων
που αναζητούν εργασία, με σχετικά υψηλό αριθμό κενών θέσεων ερ-
γασίας. Δεύτερον, μεγάλος αριθμός ανθρώπων που έχουν πλεόνασμα
ή έλλειμμα δεξιοτήτων σε σχέση με τη θέση εργασίας που κατέχουν
και τρίτον, υψηλή ετεροαπασχόληση. Δηλαδή, την απασχόληση εργα-
ζομένων σε θέσεις που δεν σχετίζονται με το αντικείμενο των σπου-
δών τους. Η λύση -κατά την τράπεζα- βρίσκεται στο εκπαιδευτικό σύ-
στημα και στη σύνδεσή του με την αγορά εργασίας και τις σύγχρονες
απαιτήσεις της εποχής μας. 

Ανεργία και στη διαμόρφωση 
του κατώτατου μισθού
Μιας και σας είπα για ανεργία, να συνεχίσω στο θέμα, καθώς στα κριτήρια
του νέου μηχανισμού για τη διαμόρφωση του κατώτατου μισθού μπαίνει
και η ρήτρα της ανεργίας. Αυτό σημαίνει ότι, αναλόγως το ύψος της ανερ-
γίας, ο μαθηματικός τύπος που θα δημιουργηθεί και θα αποδίδει ή όχι αυ-
ξήσεις μετά το 2027, θα υπολογίζει κατά πόσο μπορεί μια αύξηση του κα-
τώτατου να επηρεάσει το επίπεδο της απασχόλησης στη χώρα. Εκτός από
την ανεργία, οι παράγοντες που μπορεί να επιφέρουν πάγωμα του κατώτα-
του μισθού θα είναι οι εξής:
1. Αν η οικονομία είναι σε σημαντική ύφεση.
2. Αν έχουμε πληθωρισμό πολύ υψηλότερο από το 2% που θέτει η ΕΚΤ.
3. Αν είναι έντονα ελλειμματικό το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλαγών.
4. Αν είναι χαμηλή η παραγωγικότητα.
5. Αν δεν το αντέχουν τα δημοσιονομικά.

Πετάνε και προς… το άγνωστο
Είδαν κι απόειδαν οι ξένοι τουριστικοί πράκτορες και οι αεροπορι-

κές εταιρείες του εξωτερικού με την πανάκριβη Μύκονο και την υπε-
ρεπιλεγμένη Σαντορίνη και είπαν τώρα να δοκιμάσουν σε άλλα νησιά,
λιγότερο γνωστά στους πελάτες τους. Έτσι, για το 2025, αναμένεται να
προσγειώσουν τσάρτερ πτήσεις σε νησιά και περιοχές της ηπειρωτικής
χώρας που μέχρι πρότινος δεν είχαν παρουσία στα προγράμματά τους.
Έτσι, τα βρετανικά πρακτορεία εκτός από τα γνωστά Ηράκλειο, Κέρκυ-
ρα, Ρόδο, Ζάκυνθο, Κεφαλονιά, Χαλκιδική και Κω, ετοιμάζονται να «πε-
τάξουν» προς Λέρο, Αίγινα και Πόρο. Προφανώς στους δύο τελευταίους
προορισμούς που δεν υπάρχει αεροδρόμιο, οι τουριστικοί πράκτορες
θεωρούν ότι η εγγύτητα με την Αθήνα θα στέψει με επιτυχία τη μετάβα-
ση από το «Ελευθέριος Βενιζέλος» στον Πειραιά και στη συνέχεια στον
τελικό προορισμό. Επίσης και η Καλαμάτα φέτος πηγαίνει ακόμη ψη-
λότερα με τη σύνδεση με Μπρίστολ, ενώ αναμένεται προώθηση τουρι-
στών σε Καβάλα, Κάρπαθο, Σάμο και Λέσβο. 

Οι δασμοί Τραμπ τρόμαξαν και τα τρόφιμα
Παγκόσμια άνοδο στα χρηματιστηριακά αγροτικά προϊόντα έχει φέρει η
εκλογή Τραμπ, με τον γενικό δείκτη τους να έχει ανέβει κατά 3,9% για τρίτο
συνεχόμενο μήνα σύμφωνα με μετρήσεις της Τράπεζας Πειραιώς. Αιτία,
φυσικά, ο φόβος για την επιβολή δασμών που οδήγησαν σε αντίδραση τις
αγορές εντείνοντας περαιτέρω τις ανοδικές πιέσεις στις τιμές στην πλει-
οψηφία των αγροτικών προϊόντων. Εξαίρεση αποτέλεσαν οι τιμές στο σιτά-
ρι και στο βαμβάκι που έχουν σημειώσει ελαφρά υποχώρηση. 

Τρεις στις δέκα επιχειρήσεις 
έχουν στο τιμόνι τους γυναίκες, 

παρά το γεγονός ότι 
το ποσοστό τους αυξάνεται. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι όσο
μεγαλώνει το μέγεθος 

των επιχειρήσεων, τόσο μικραίνει
ο αριθμών εκείνων που

διοικούνται από γυναίκες

Λίγες παραμένουν οι γυναίκες 
στις υψηλές διοικητικές θέσεις



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΕNEΡΓΕΙΑ34

ΑΠΕ: Στο 3,7% οι περικοπές καθαρής ενέργειας
Στο 3,7% της παραγόμενης καθαρής ενέργειας

ανήλθαν το πρώτο δεκαήμερο του 2024 οι περικο-
πές. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα στοιχεία του
Green Tank, με 24,438 GWh, η καθαρή ενέργεια -
ΑΠΕ και μεγάλα υδροηλεκτρικά μαζί- τους πρώτους
δέκα μήνες του 2024 ήταν η υψηλότερη της δεκαε-
τίας, αυξημένη κατά 17,1% σε σχέση με την αντίστοι-
χη περίοδο του 2023 (20,874 GWh). Μάλιστα, ξεπέ-
ρασε κατά 1,681 GWh την ηλεκτροπαραγωγή από τα
τρία ορυκτά καύσιμα μαζί (22,757 GWh), η οποία ση-
μείωσε επίσης αύξηση κατά 12,5% σε σχέση με την
ίδια χρονική περίοδο του 2023.

Από τον Ιανουάριο μέχρι τον Οκτώβριο, η καθαρή
ενέργεια κάλυψε περισσότερη από τη μισή ζήτηση

(51%), ενώ το μερίδιό της στην ηλεκτροπαραγωγή
ήταν ακόμα μεγαλύτερο, 51,8%. Οι ΑΠΕ (κυρίως αι-
ολικά και φωτοβολταϊκά) κυριάρχησαν στην κάλυ-
ψη της ζήτησης με μερίδιο 44,5%, ενώ τα μεγάλα
υδροηλεκτρικά είχαν μερίδιο 6,5%. 

Οι Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας θα είχαν ακόμα
μεγαλύτερο μερίδιο στο μείγμα ηλεκτροπαραγωγής
εφόσον δεν υπήρχαν οι περικοπές, όπου τους πρώ-
τους δέκα μήνες του έτους περικόπηκαν 814 GWh
ΑΠΕ. Τον Απρίλιο περικόπηκε η περισσότερη καθα-
ρή ενέργεια (259 GWh) συγκριτικά με τους υπόλοι-
πους μήνες του έτους, αλλά και με το σύνολο των πε-
ρικοπών του 2023 (228 GWh), ενώ τον Οκτώβριο κα-
ταγράφηκαν οι δεύτερες υψηλότερες περικοπές,
δηλαδή, 141 GWh. Όσον αφορά τους υπόλοιπους μή-
νες, τον Μάρτιο περικόπηκαν 49 GWh, τον Μάιο 122
GWh, τον Ιούνιο 64 GWh, τον Ιούλιο 33 GWh, τον Αύ-
γουστο 37 GWh και τον Σεπτέμβριο 108 GWh.

Κ. Ν.

T
ον ρόλο της ως ενεργειακός διά-
δρομος καθαρής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, μεταξύ Ευρώπης και Αραβι-

κής Χερσονήσου, αναβαθμίζει η Ελλάδα,
αναλαμβάνοντας μεγάλα επενδυτικά έργα,
τα οποία μπαίνουν σε τροχιά υλοποίησης.
Στην ενεργειακή αυτή μετάβαση και την
πράσινη ανάπτυξη, πρωταγωνιστικός είναι
ο ρόλος που διαδραματίζει ο ΑΔΜΗΕ.

«Στόχος μας είναι να εντάξουμε τη
νέα διασύνδεση στα Έργα Αμοιβαίου
Ενδιαφέροντος (PCI) για την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Πρόκειται για ένα έργο
το οποίο θα δώσει στην Ευρώπη και
στη Σαουδική Αραβία τη δυνατότητα
να αξιοποιήσουν μεγάλες ποσότητες
πράσινης ενέργειας, που παράγεται
σε διαφορετικές γεωγραφικές και
κλιματικές ζώνες», σχολίασε ο πρό-

εδρος και διευθύνων σύμβουλος του ΑΔ-
ΜΗΕ Μάνος Μανουσάκης, μιλώντας στο
13ο Αραβοελληνικό Οικονομικό Φόρουμ.

Στο πλαίσιο αυτό, μέσα στο 2025 αναμέ-
νεται να ολοκληρωθούν οι μελέτες σκοπι-
μότητας για το ενεργειακό έργο, το οποίο
προβλέπει την ηλεκτρική σύνδεση της Ελ-
λάδας με τη Σαουδική Αραβία, όπως το
Saudi Greek Interconnection, ενώ παράλ-
ληλα εξετάζονται όλες οι οικονομικές πα-
ράμετροι, οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις
αλλά και οι τεχνικές προδιαγραφές του έρ-
γου, λαμβάνοντας υπόψη τις γεωγραφικές
και κλιματικές ιδιαιτερότητες, καθώς και
τη συμμόρφωση με τις κανονιστικές απαι-
τήσεις και τα πρότυπα βιωσιμότητας.

Η συμμετοχή στο GREGY 
Κατά την τοποθέτησή του, ο κ. Μανου-

σάκης αναφέρθηκε και στο GREGY, το έρ-
γο ηλεκτρικής διασύνδεσης Ελλάδας-Αι-
γύπτου, με φορέα υλοποίησης τον Όμιλο
Κοπελούζου, ένα έργο στο οποίο ο ΑΔΜΗΕ
συνδράμει ήδη από τεχνικής άποψης, ενώ
εξετάζει ακόμα και τη συμμετοχή του σε
επενδυτικό επίπεδο. «Πρόκειται για ένα
έργο το οποίο ο ΑΔΜΗΕ στηρίζει, όχι μόνο

για την προφανή γεωπολιτική του σημασία
για την Ελλάδα, αλλά και λόγω των εμπορι-
κών του προοπτικών», σημείωσε.

Οι διασυνδέσεις ανοίγουν παράθυρο
ευκαιριών συνεργασίας και στον τομέα

των τηλεπικοινωνιών, στον οποίο ο ΑΔ-
ΜΗΕ μέσω της θυγατρικής του Grid Tele-
com έχει προχωρήσει σε συμφωνίες
στρατηγικής σημασίας. Η πρώτη αφορά τη
συνεργασία με την Dawiyat Integrated, για

τη δημιουργία ενός νέου ψηφιακού «δια-
δρόμου» μεταφοράς δεδομένων υπερυ-
ψηλών ταχυτήτων στην Ανατολική Μεσό-
γειο, διασυνδέοντας τη Σαουδική Αραβία
με την Ελλάδα μέσω Κρήτης. Η δεύτερη
συνεργασία είναι με την Telecom Egypt,
για τον κλάδο του καλωδιακού συστήμα-
τος οπτικών ινών 2Africa. Πρόκειται για
ένα έργο που θα συνδεθεί στην Κρήτη, βά-
ζοντας για πρώτη φορά το νησί στον χάρτη
των μεγαλύτερων τηλεπικοινωνιακών κα-
λωδίων του κόσμου.

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr
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ΜΑΝΟΣ ΜΑΝΟΥΣΑΚΗΣ

Η ηλεκτρική διασύνδεση 
με Σ. Αραβία και οι ευκαιρίες

στις τηλεπικοινωνίες

Όλα όσα είπε ο πρόεδρος & διευθύνων σύμβουλος 
του ΑΔΜΗΕ στο 13ο Αραβοελληνικό Οικονομικό Φόρουμ 
για το Saudi Greek Interconnection και τα επενδυτικά έργα

που βρίσκονται στα σχέδια του Διαχειριστή 
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Σχέδιο για τη μείωση
εκπομπών ρύπων επικύρωσε
η Metro ΑΕΒΕ

Η Metro ΑΕΒΕ (My Market και METRO
Cash & Carry) αποτελεί την πρώτη ελληνι-
κή εταιρεία λιανεμπορίου που επικύρωσε
Σχέδιο Μείωσης Εκπομπών Αερίων του
Θερμοκηπίου, σύμφωνα με τις απαιτήσεις
του προτύπου ISO 14064-2:2019. Αυτό εί-
ναι ένα ακόμα βήμα στον μακροπρόθεσμο
σχεδιασμό με στόχο τη βιώσιμη ανάπτυξη
και την ενεργειακή ουδετερότητα της εται-
ρείας μέχρι το 2027. Όπως αναφέρει σχετι-
κή ανακοίνωση, η επικύρωση του Σχεδίου
Μείωσης Εκπομπών Αερίων του Θερμοκη-
πίου πραγματοποιήθηκε από τον διαπι-
στευμένο οργανισμό Eurocert, σύμφωνα
με το πρότυπο ISO 14064-2, το οποίο επι-
κεντρώνεται σε έργα που σχεδιάζονται ει-
δικά για τη μείωση των εκπομπών αερίων
του θερμοκηπίου ή την αύξηση των απο-
μακρύνσεων αυτών.

Energean: Ανοδικά η παραγωγή
και τα οικονομικά μεγέθη

Ισχυρή ανάπτυξη παρουσίασε στο
9μηνο του 2024 η Energean, καθώς η
μεν ημερήσια παραγωγή ενισχύθηκε
κατά 31% σε ετήσια βάση, φτάνοντας τις
156 χιλιάδες βαρέλια ισοδυνάμου πετρε-
λαίου (kboed, το 83% σε φυσικό αέριο),
τα δε κέρδη προ φόρων, τόκων και απο-
σβέσεων (EBITDAX) διαμορφώθηκαν
στα 894 εκατ. δολάρια (+44%). Παράλλη-
λα, ο όμιλος πέτυχε περαιτέρω μείωση
του ανθρακικού αποτυπώματος κατά
7,1% σε ετήσια βάση, καθώς οι εκπομπές
Scope 1 και Scope 2 διαμορφώθηκαν
στα 9 κιλά ισοδυνάμου διοξειδίου του
άνθρακα (CO2) ανά παραγόμενο βαρέλι
ισοδυνάμου πετρελαίου (kgCO2e/boe),
χαμηλότερα από τον μέσο όρο της βιο-
μηχανίας έρευνας και ανάπτυξης υδρο-
γονανθράκων.

Space Hellas: Έκδοση κοινού
ομολογιακού δανείου 7 εκατ. 

Σε έκδοση κοινού ομολογιακού δανείου,
συνολικής ονομαστικής αξίας (κεφαλαίου)
7.000.000 ευρώ, προχωρά η Space Hellas.
Σύμφωνα με τη σχετική ανακοίνωση, εκδό-
τρια είναι η Space Hellas και ομολογιούχος
δανειστής, εκπρόσωπος ομολογιούχων δα-
νειστών, πληρεξούσιος καταβολών, αρχική
ομολογιούχος και διαχειριστής πληρωμών
είναι η Attica Bank Ανώνυμη Τραπεζική Εται-
ρεία. Το δάνειο θα χρησιμοποιηθεί από την
εκδότρια για την εξόφληση ισόποσου μακρο-
πρόθεσμου δανείου της στην Attica Bank
Ανώνυμη Τραπεζική Εταιρεία και θα έχει
διάρκεια έξι έτη.Ο
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Κατόπιν απόφασης του Διοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας Τεχνική Ολυμπια-
κή ΑΕ που ελήφθη κατά τη συνεδρίασή του στις 28/11/2024 και σύμφωνα με τον νό-
μο και το καταστατικό της εταιρείας, καλούνται οι κάτοχοι κοινών ονομαστικών με-
τοχών της εταιρείας σε έκτακτη Γενική Συνέλευση, η οποία θα διεξαχθεί από από-
σταση σε πραγματικό χρόνο μέσω τηλεδιάσκεψης στις 19 Δεκεμβρίου 2024, ημέρα
Πέμπτη και ώρα 14.00 για συζήτηση και λήψη αποφάσεων επί των εξής θεμάτων της
ημερήσιας διάταξης: 1. Συμψηφισμός σωρευμένων ζημιών της εταιρείας κατά το
ποσό των 130 εκατ. ευρώ μέσω ισόποσης μείωσης του αποθεματικού υπέρ το άρτιο,
το οποίο προέκυψε από την έκδοση μετοχών υπέρ το άρτιο σύμφωνα με το άρθρο 35
παρ. 3 ν. 4548/2018. 2. Έγκριση προγράμματος απόκτησης ιδίων μετοχών κατά τα
οριζόμενα στο άρθρο 49 Ν. 4548/2018. 3. Διάφορες ανακοινώσεις.

Τεχνική Ολυμπιακή: Έκτακτη ΓΣ για συμψηφισμό ζημιών 130 εκατ. 

Attica Bank-Παγκρήτια: Βιώσιμα
περιβαλλοντικά κριτήρια 

στη χρηματοδότηση της ναυτιλίας

Ambrosia Capital: Σύσταση αγοράς για τις ελληνικές τράπεζες
Τη θετική της στάση για τις
τέσσερις συστημικές τρά-
πεζες στην Ελλάδα επανα-
λαμβάνει η Ambrosia, κα-
θώς πιστεύει ότι το dis-
count φαίνεται αδικαιολό-
γητο σε σχέση με τις ευρω-
παϊκές τράπεζες, ιδιαίτερα
λαμβάνοντας υπόψη την
υψηλότερη αύξηση των δα-
νείων και το κόστος ομαλο-
ποίησης του κινδύνου.
Όπως σημειώνει, τα αποτε-
λέσματα του τρίτου τριμήνου του έτους παρείχαν την
απαραίτητη διευκρίνιση σχετικά με την επιταχυνόμενη

απόσβεση των DTC και την
αυξημένη ορατότητα στη
διανομή, συμπεριλαμβανο-
μένων δυνητικά σημαντι-
κών εξαγορών. Η Ambrosia
δίνει σύσταση αγοράς και
για τις τέσσερις τράπεζες
και αυξάνει την τιμή-στόχο
για την Alpha Bank στα 2,55
ευρώ από 2,15 ευρώ προ-
ηγουμένως, για τη Eu-
robank στα 3,10 ευρώ από
2,70 ευρώ, για την Εθνική

στα 11 ευρώ από 10,10 ευρώ και για την Πειραιώς στα
6,05 ευρώ από 5,30 ευρώ.

Η
Attica Bank-Παγκρήτια Τράπεζα προχώρησε στην
πρώτη της ναυτιλιακή χρηματοδότηση συνδεδεμένη
με βιώσιμα κριτήρια προς τη ναυτιλιακή εταιρεία

Stem Shipping. Η χρηματοδότηση αφορά δύο αδελφά eco-
type φορτηγά πλοία ξηρού φορτιού, μεγέθους kamsarmax,
επιβεβαιώνοντας τη δυναμική παρουσία της τράπεζας στον
χώρο της ναυτιλίας και των «πράσινων επενδύσεων», όπως
αναφέρεται στην ανακοίνωση. Τα δύο πλοία, το m/v «Phae-
dra» και το m/v «Greek Seas», διαχειρίζεται η Stem Ship-

ping, η οποία διαθέτει μεγάλη εμπειρία στη διαχείριση πλοί-
ων ξηρού φορτίου και εμπορευματοκιβωτίων. Στο πλαίσιο της
δέσμευσής της για βιώσιμη ανάπτυξη, η Attica Bank-Παγ-
κρήτια Τράπεζα εισήγαγε έναν νέο μετρήσιμο Δείκτη Απόδο-
σης (KPI) βασισμένο στον Δείκτη Έντασης Άνθρακα (Carbon
Intensity Indicator - CII) των πλοίων. H επίτευξη των στόχων
που έχουν τεθεί για τον συγκεκριμένο δείκτη σε ετήσια βάση
σε συμφωνία με τη Stem Shipping θα επιφέρει μείωση της τι-
μολόγησης του δανείου. 



Η
πολιτική κρίση στη Γαλλία με
αφορμή την ασυμφωνία στα
μεγέθη του νέου προϋπολο-

γισμού της χώρας εκτινάσσει το κό-
στος δανεισμού, με αποτέλεσμα για
πρώτη φορά στην ιστορία το δεκαε-
τές ομόλογό της να έχει υψηλότερο
επιτόκιο από το αντίστοιχο ελληνικό! 

Οι αγορές διακρί-
νουν αυξημένο συ-
στημικό κίνδυνο στην
Ευρωζώνη, λόγω της
Γαλλίας, καθώς ο
πρωθυπουργός Μι-
σέλ Μπαρνιέ προει-
δοποίησε ότι η οικο-
νομία της χώρας θα

βρεθεί αντιμέτωπη με χρηματοπι-
στωτική κρίση, αν η κυβέρνηση δεν
ψηφίσει τον προϋπολογισμό του
2025, ο οποίος προβλέπει περικο-
πές ύψους 60 δισ. ευρώ, ώστε να πε-
ριοριστεί το τεράστιο δημοσιονομι-
κό έλλειμμα της χώρας στο 6,1% του
Ακαθαρίστου Εγχωρίου Προϊόντος.
Επιπλέον, πρέπει να σημειωθεί ότι
το γαλλικό χρέος κινείται στο 95%
σύμφωνα με το κριτήριο του Μάα-
στριχτ και πάνω από το 110% σε
όρους κεντρικής διοίκησης, ξεπερ-

νώντας για πρώτη φορά τα 2 τρισε-
κατομμύρια ευρώ! Σημειώνεται ότι
ήδη η Γαλλία έχει δεχτεί απανωτές
συστάσεις από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για να περιορίσει δραστικά το
έλλειμμά της, αλλά η πολιτική κρίση
δεν αποτελεί ευχάριστο οιωνό. Την
ίδια στιγμή, η Ελλάδα όχι μόνο πήρε
τα εύσημα από την Κομισιόν για τον
προϋπολογισμό του 2025, αλλά θε-
ωρείται πλέον ως η χώρα με την τα-
χύτερη μείωση χρέους, αν και έχει
το υψηλότερο στην Ευρωζώνη, ενώ
το 2025, για πρώτη φορά μετά από

53 χρόνια, θα εκτελεστεί ισοσκελι-
σμένος κρατικός προϋπολογισμός. 

Ενδεικτικό των ραγδαίων εξελίξε-
ων που μπορεί να επηρεάσουν το
σύνολο της Ευρωζώνης, αν δεν
υπάρξει συμφωνία της γαλλικής κυ-
βέρνησης επί του προϋπολογισμού,
είναι το γεγονός ότι χθες το γαλλικό
δεκαετές τιμολογήθηκε στο 2,99%
ενώ το ελληνικό στο 2,89%! Όπως

σημειώνει σε σχετικό δημοσίευμα
το αμερικανικό πρακτορείο
Bloomberg, το 2012, όταν η ελληνι-
κή κρίση βρισκόταν στο… limit up,
το ελληνικό δεκαετές τιμολογούνταν
30 εκατοστιαίες μονάδες υψηλότε-
ρα από το γαλλικό.

Με βάση τα νέα δεδομένα, η Γαλ-
λία μετατρέπεται σε οικονομία σχε-
τικώς υψηλού ρίσκου, γεγονός που
θα επηρεάσει σημαντικά και τις
αξιολογήσεις από τους διεθνείς οί-
κους. Την ίδια στιγμή, η Ελλάδα έχει
μπροστά της την προοπτική νέων
αναβαθμίσεων είτε ως προς τη βαθ-
μίδα, είτε ως προς τις προοπτικές,
ακόμη και αν φουντώσει η κρίση στη
Γαλλία ή και στο πεδίο των πολέμων.
Η Ελλάδα στη χειρότερη περίπτωση
θα βελτιώσει τις προοπτικές της,
ενώ την ίδια ώρα, αν δεν εγκριθεί ο
προϋπολογισμός στη Γαλλία, τότε
απειλείται ευθέως με νέες υποβαθ-
μίσεις του αξιόχρεου. Σημειώνεται
ότι η Γαλλία έχασε πρόσφατα τη
βαθμίδα ΑΑ και υποβιβάστηκε σε
ΑΑ-, τόσο από τον αμερικανικό οίκο
Fitch όσο και από τον γερμανικό S-
cope, ενώ απόψε αναμένεται η «ετυ-
μηγορία» από τη Standard & Poor’s. 
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Πώς μπορεί να επηρεαστούν

οι αξιολογήσεις 
της ελληνικής οικονομίας

Οι επιχειρήσεις
«σηκώνουν»
καταθέσεις, αλλά
αυξάνουν και 
τον δανεισμό τους 

Η αποπληρωμή ακριβών δανείων,
φόρων και άλλων τρεχουσών υπο-
χρεώσεων οδήγησε σε σημαντική
μείωση των καταθέσεων των ελληνι-
κών επιχειρήσεων τον Οκτώβριο,
επηρεάζοντας αρνητικά το σύνολο
των διαθεσίμων στις ελληνικές τρά-
πεζες, αλλά την ίδια στιγμή παρατη-
ρείται εντυπωσιακή αύξηση της χο-
ρήγησης δανείων στην οικονομία. 

Αυτό είναι το συμπέρασμα που
προκύπτει από τα στοιχεία της Τρα-
πέζης της Ελλάδος τον Οκτώβριο,
ενώ, τον ίδιο μήνα, τα νοικοκυριά
μείωσαν τις καταθέσεις τους μόλις
κατά 136 εκατ. ευρώ. Συνολικά, τον
Οκτώβριο οι καταθέσεις μειώθηκαν
κατά 2,258 δισ. ευρώ, έναντι αύξη-
σης κατά 2,324 δισ. ευρώ τον Σε-
πτέμβριο. Οι καταθέσεις των επιχει-
ρήσεων μειώθηκαν κατά 2,122 δισ.
ευρώ, γεγονός που συνδέεται με την
αποπληρωμή υποχρεώσεών τους,
ως αποτέλεσμα της καλύτερης χρη-
ματοοικονομικής θέσης της οικονο-
μίας, στην οποία συμβάλλει καθορι-
στικά ο τουρισμός.

Από την άλλη πλευρά, ο ετήσιος
ρυθμός μεταβολής της συνολικής
χρηματοδότησης της εγχώριας οι-
κονομίας αυξήθηκε στο 4,5% τον
Οκτώβριο, από 3,2% τον Σεπτέμβριο.
Μάλιστα, η μηνιαία καθαρή ροή της
συνολικής χρηματοδότησης ήταν
θετική κατά 2,775 δισ. ευρώ, με απο-
τέλεσμα τα δάνεια προς τον ιδιωτικό
τομέα να «τρέξουν» με ρυθμό αύξη-
σης 9,1% έναντι 6,6% τον προηγούμε-
νο μήνα. Η συνολική καθαρή ροή νέ-
ων δανείων προς τις επιχειρήσεις
διαμορφώθηκε στα 2,02 δισ. ευρώ,
γεγονός που συνδέεται με την προ-
ώθηση επενδυτικών προγραμμάτων
μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης και
του ΕΣΠΑ, αλλά και με projects στις
κατασκευές, τη βιομηχανία, τον του-
ρισμό και άλλους κλάδους της οικο-
νομικής δραστηριότητας. Την ίδια
στιγμή, προβληματική παραμένει η
κατάσταση στον τομέα της χορήγη-
σης δανείων προς ελεύθερους
επαγγελματίες και αγρότες, καθώς η
μηνιαία καθαρή ροή ήταν αρνητική
κατά 61 εκατ. ευρώ. 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Η Ελλάδα δανείζεται 
φθηνότερα από τη Γαλλία! 
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Σ
το glass floor του ΟΑΚΑ απόψε
(21:15, Novasports Prime) θα πα-
τήσει ξανά ένας άνθρωπος που

σε επίπεδο Euroleague έχει φορέσει 76
φορές την πράσινη φανέλα, έχει σκορά-
ρει 903 πόντους και έχει μοιράσει 244
ασίστ, βοηθώντας καταλυτικά στην κα-
τάκτηση του τροπαίου του 2009 στο Βε-
ρολίνο. Μόνο που αυτήν τη φορά θα το
κάνει φορώντας κοστούμι και καθοδη-
γώντας όχι κάποια ελληνική ομάδα, το
Περιστέρι ή την εθνική δηλαδή, αλλά τη
Μονακό. Ο λόγος για τον Βασίλη Σπα-
νούλη, που από το καλοκαίρι του 2010
και έπειτα επιστρέφει στο ΟΑΚΑ και
προφανώς αποτελεί «κόκκινο πανί» για
τους «πράσινους» οπαδούς, μετά την
απόφασή του να αποχωρήσει με προορι-
σμό τον Ολυμπιακό.

Ο «V-Span», που στην πορεία έγινε
«Kill Bill» και πλέον για όλη την μπασκε-
τική Ευρώπη είναι ο κόουτς Σπανούλης,
άλλαξε τη σύγχρονη ιστορία των «ερυ-
θρόλευκων» και αυτό είναι ευρέως απο-

δεκτό. Με την παρουσία του για 11
σεζόν οδήγησε την ομάδα του
Πειραιά σε δύο κατακτήσεις τίτ-
λων στην Ευρωλίγκα, αλλά και σε
κατακτήσεις εγχώριων τίτλων για
πρώτη φορά μετά από αρκετά
χρόνια, απέναντι στον διαχρονικό
παντοκράτορα του ελληνικού
μπάσκετ, Παναθηναϊκό. 

Το οξύμωρο, βέβαια, είναι ότι ο Βασί-
λης Σπανούλης, παρότι συνδέθηκε πολύ
περισσότερο με τον Ολυμπιακό, και έγινε
Euroleague Legend κυρίως για τα κα-
τορθώματά του με τους «ερυθρόλευ-
κους», ολοκλήρωσε την καριέρα του
έχοντας κατακτήσει περισσότερους τίτ-

λους με τη φανέλα του Παναθηναϊ-
κού (οκτώ), από όσους με τη φανέ-
λα του Ολυμπιακού (έξι). Στην προ-
πονητική του διαδρομή, έως τώρα
ο Σπανούλης δεν έχει γευτεί κά-
ποιον τίτλο, φιλοδοξεί ωστόσο να
καταφέρει να το κάνει σύντομα.

Η Μονακό είναι ομάδα με φιλο-
δοξία, γεμάτο πορτοφόλι και όλα

τα φόντα να διεκδικήσει όχι μόνο την
πρωτοκαθεδρία στη Γαλλία, την οποία
ήδη έχει αρχίσει να εδραιώνει τα τελευ-
ταία χρόνια, αλλά και την κορυφή της Ευ-
ρώπης. Το εγχείρημα, προφανώς και δεν
θα είναι εύκολο. Ο κόουτς Σπανούλης,
ωστόσο, έδωσε το στίγμα του στους νέ-

ους του παίκτες από την πρώτη ημέρα.
«Δεν είστε εδώ για να αποκλείεστε στα
προημιτελικά», ήταν κάποια από τα πρώ-
τα λόγια του στους παίκτες των Μονεγά-
σκων.

Το έργο του, βέβαια, θα είναι αρκετά
δύσκολο απόψε, αφού καλείται να τα βά-
λει με τον πρωταθλητή Ευρώπης Πανα-
θηναϊκό Aktor, μέσα στο «κάστρο» του.
Στο υπερσύγχρονο, ανανεωμένο και
ανακαινισμένο ΟΑΚΑ, παρουσία και του
Δημήτρη Γιαννακόπουλου. Η αναμέτρη-
ση απόψε θα έχει αρκετά… vintage
vibes, αφού θα βρεθούν στον ίδιο χώρο
ξανά Σπανούλης, Καλάθης, Τζέιμς, Πα-
παγιάννης, σε ένα καταπράσινο γήπεδο
με τη βαριά σκιά των επτά ευρωπαϊκών
και των υπόλοιπων λαβάρων του «τρι-
φυλλιού», όπως και των προσωπογρα-
φιών των Παύλου και Θανάση Γιαννακό-
πουλου, ανθρώπων που έφεραν τον παί-
κτη Σπανούλη δύο φορές (2005 και 2007)
στον Παναθηναϊκό, να σκεπάζει τις προ-
σπάθειες όλων στο glass floor. 

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Ο Σπανούλης επιστρέφει για ακόμα μία φορά στο ΟΑΚΑ, 
αλλά αυτήν τη φορά με κοστούμι και ως προπονητής της Μονακό,

απέναντι στον πανίσχυρο Παναθηναϊκό Aktor 
που θέλει την επιστροφή στις νίκες στη Euroleague 

Vintage… κόντρα στο «καυτό» ΟΑΚΑ



Παράδειγμα θέλησης…
Να… τρελάνει τους γιατρούς επιχειρεί ο άσος

της Μάντσεστερ Σίτι, Ρόδρι. Σύμφωνα με τις εκτι-
μήσεις, ο τραυματισμός του θα του στερήσει τη
συμμετοχή σε όλη τη σεζόν όμως, ο Ισπανός δή-
λωσε πρόσφατα ότι είναι αισιόδοξος ότι θα προ-
λάβει να παίξει πριν τελειώσουν τα παιχνίδια.
Αναμφίβολα, είναι παράδειγμα θέλησης και ερ-
γατικότητας, αν και δεν θα πρέπει να ρισκάρει
την υγεία του. 

Χωρίς αντίπαλο

Πολύ πιο εύκολα, από ό,τι δείχνει το τελικό 1-3,
πέρασε από το Μετς ο Ολυμπιακός, που απέκλει-
σε τον Παναθηναϊκό από τη συνέχεια του League
Cup «Νίκος Σαμαράς». Οι «ερυθρόλευκοι» νίκη-
σαν για δεύτερο συνεχόμενο ντέρμπι, μετά από
αυτό του πρωταθλήματος, στην έδρα των «πράσι-
νων», και δείχνουν ότι φέτος παίζουν χωρίς αντί-
παλο στις εγχώριες διοργανώσεις.

Ο… ζωηρός Ικάρντι 
Μεγαλώνει και… μυαλό δεν βάζει ο Μάουρο

Ικάρντι. Σύμφωνα με τα τελευταία δημοσιεύμα-
τα, ο Αργεντινός επιθετικός φέρεται να έχει συ-
νάψει σχέση με τη δικηγόρο η οποία τον βοήθη-
σε να εκδοθεί το διαζύγιό του από τη Γουάντα
Νάρα. Αν μη τι άλλο, αποδεικνύεται ιδιαίτερα…
ζωηρός ο 32χρονος ποδοσφαιριστής. 

Ολοταχώς 
για… Μαδρίτη 2029

Πριν… πεινάσουν μαγειρεύουν στη FIBA και
ήδη γίνονται «ζυμώσεις» για το Eurobasket του
2029. Σύμφωνα με τις τελευταίες πληροφορίες,
το φαβορί για να αναλάβει τη διοργάνωση είναι η
Ισπανία. Συγκεκριμένα, στο Wiznik Center της
Μαδρίτης θα διεξαχθεί ο όμιλος της Ισπανίας και
όλοι οι νοκ-άουτ αγώνες από τους «16» και μετά,
αν όντως ανατεθεί η διοργάνωση στους Ίβηρες. 

Δύσκολος καιρός 
για «Βασίλισσες»

Από το κακό στο χειρότερο οδεύει η Ρεάλ Μαδρίτης,
την οποία νίκησε εύκολα με 2-0 στο «Άνφιλντ» η Λίβερ-
πουλ. Ένα βίντεο από τα αποδυτήρια, όπου ο Μπέλιγχαμ
φαίνεται να αγνοεί επιδεικτικά τον Μπαπέ, ήρθε να με-
γαλώσει την… γκρίνια στη Μαδρίτη. Το σίγουρο είναι
πως ο τελευταίος καιρός, μόνο εύκολος δεν είναι για τη
«Βασίλισσα», που έχει να λύσει αρκετά προβλήματα… 

SPORTS
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Π
ολλά είναι τα «σύννεφα» που
έχουν μαζευτεί το τελευταίο διά-
στημα πάνω από τον Ματίας Αλ-

μέιδα στον οργανισμό της ΑΕΚ. Σύμφωνα
με κάποιες καλά πληροφορημένες πηγές,
ο νέος τεχνικός διευθυντής της Ένωσης,
Χαβιέρ Ριμπάλτα, έχει ήδη βγει στην αγορά
για να βρει τον επόμενο προπονητή της
ομάδας. Επισήμως, προφανώς, η ΑΕΚ δια-
ψεύδει πλήρως το συγκεκριμένο σενάριο
και δηλώνει ότι η ομάδα έχει προπονητή,
στηρίζοντας τον Αργεντινό τεχνικό.

Η εικόνα, όμως, των «κιτρινόμαυρων»
συνολικά έως τώρα στη σεζόν, αλλά συγκεκριμένα ο δια-
συρμός από τον Ολυμπιακό στο πρόσφατο ντέρμπι στο
«Γεώργιος Καραϊσκάκης», έχουν φέρει σε δυσχερή θέση
τον «Πελάδο». Στα αρνητικά για τον Αλμέιδα, και ο ντρο-

πιαστικός αποκλεισμός από τη Νόα το καλοκαίρι, αλλά
και η διαχείριση του υλικού που θεωρείται εξαιρετικά
ποιοτικό. Μαζεύονται πολλά, και φαίνεται πως δεν θα
αποφευχθούν οι εξελίξεις… 

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Μαζεύτηκαν πολλά…

Στο Σούνιο, στο γνωστό τραπεζάκι όπου ο Δημήτρης Γιαννακόπουλος 
τοποθέτησε τους περσινούς τίτλους Ευρωλίγκας και Πρωταθλήματος, συναντήθηκαν
ο ιδιοκτήτης της ΚΑΕ Παναθηναϊκός Aktor και ο Εργκίν Αταμάν. Εκτός από τον ήλιο,
δείχνουν και αντίστοιχη επιτυχία για τη φετινή σεζόν, με βάση τα λεγόμενά τους. 

Δείχνουν τον ήλιο και την επιτυχία
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Συνέντευξη στη Δήμητρα Δάρδα

«Κ
άνουμε θέατρο για να
πλουτίσουμε τους εαυτούς
μας, το κοινό που μας πα-

ρακολουθεί κι όλοι μαζί να βοηθήσουμε
να δημιουργηθεί ένας πλατύς, ψυχικά
πλούσιος και ακέραιος πολιτισμός στον
τόπο μας», έλεγε με σθένος ο μέγας Κά-
ρολος Κουν. Στη φετινή, συγκλονιστική
παράσταση βραβευμένη με Πούλιτζερ
«Είμαι η γυναίκα μου», αυτό πράττει ο
Αντώνης Λουδάρος με σκοπό και πίστη
για έναν καλύτερο κόσμο. Αφηγείται επί
σκηνής (θέατρο «Μεταξουργείο», Δευτέ-
ρα και Τρίτη) τη συγκλονιστική, αληθινή
ιστορία της Σαρλότ φον Μάλσντορφ, της
πιο διάσημης Γερμανίδας τρανς γυναίκας
που κακοποιήθηκε, επέζησε, λατρεύτη-
κε και πρόδωσε. Ο Λουδάρος είναι μια
ξεχωριστή περίπτωση ηθοποιού με ακρι-
βείς ερμηνείες υψηλής απόδοσης, ενώ
σκηνοθετικά δημιουργεί και μεταμορ-
φώνει κορυφαίες ιστορίες.

Τι σας κέντρισε το ενδιαφέρον στην
ιστορία της Σαρλότ φον Μάλσντορφ,
ένα έργο με τόσο προσωπικό και
ευαίσθητο περιεχόμενο;

Ακριβώς αυτό. Εμείς οι θεατρίνοι πάντα
ψάχνουμε να πούμε μια ιστορία που να
έχει ενδιαφέρον για τα ανθρώπινα. Το
«Είμαι η γυναίκα μου» ξεφεύγει από το
προσωπικό και γίνεται μια ιστορία που
αφορά όλους μας. Μια ιστορία επιβίωσης
γίνεται η προσωπική μας ιστορία, για να
κοιτάξουμε μέσα μας να αποδεχτούμε τον
εαυτό μας (με τα «καλά» του και τα «κα-
κά» του) και να προχωρήσουμε στη ζωή.
Ο καθένας από μας είναι ιδιαίτερος και
διαφορετικός. Ήρθε η ώρα, αυτήν τη δια-
πίστωση να την αγκαλιάσουμε και να προ-
χωρήσουμε στη ζωή. Για αυτόν τον λόγο
εξάλλου το έργο έχει βραβευτεί με Πού-
λιτζερ το 2004. Γιατί μιλάει, με αφορμή
την ιστορία της Σαρλότ, για όλους μας. Για
το τι έχουμε κάνει για να επιβιώσουμε.

Δηλαδή;
Το πόσο αγαπήσαμε και το πόσο μας αγά-
πησαν. Πόσους έχουμε προδώσει; Από
πόσους έχουμε προδοθεί; Πόσους έχου-
με «δολοφονήσει» με τη συμπεριφορά
μας και πόσο έχουμε και μας έχουν κα-
κοποιήσει.

Διαβάζοντας το έργο, ποιο σημείο
πραγματικά σάς σόκαρε συναισθη-
ματικά;

Αντικειμενικά δεν σοκάρομαι εύκολα
πια. Έχουν δει τόσα τα μάτια μας, ακούν
τόσα τα αυτιά μας! Βρήκα γοητευτική και
σπουδαία την ιστορία αυτής της γυναί-
κας. Μας αφορά όλους και έναν-έναν ξε-
χωριστά.

Πώς προετοιμαστήκατε για να ερ-
μηνεύσετε αυτόν τον σύνθετο και
πολυδιάστατο χαρακτήρα;

Ούτε κατάλαβα πώς μπήκα μέσα σε αυ-
τήν τη δύσκολη και επίπονη διαδικασία.
Απλά το αποφάσισα. Σαν σκηνοθέτης -
εκτός από ηθοποιός- είχα να σκεφτώ σε
ποια θεατρική γλώσσα θα πω αυτή την
ιστορία. Πώς θα γίνει η αφήγηση. Ήθελε
τον χρόνο του. Χρόνο να αφουγκραστώ το
βάθος του έργου και του χαρακτήρα που
ερμηνεύω. Ευτυχώς είχα σπουδαίους
συνεργάτες και όλοι μαζί εργαστήκαμε
πάνω σε αυτήν τη σκέψη. Τους ευχαρι-
στώ έναν-έναν ξεχωριστά για το ποσό ου-
σιαστικά δώσανε τον χρόνο τους.

Είναι ερμηνευτική πρόκληση ο ρό-
λος μιας τρανσέξουαλ, σε σχέση με
άλλους που έχετε υποδυθεί στο πα-
ρελθόν;

Ούτε που το σκέφτηκα αυτό. Εγώ ερμη-
νεύω έναν άνθρωπο πάνω στη σκηνή. Σα-
φώς παίζει έναν ρόλο στην ερμηνεία η
ιδιαιτερότητα, αλλά δεν είναι ο καθορι-
στική. Το δύσκολο είναι να ερμηνεύσεις.

Πώς βιώσατε τη διαδικασία της με-
ταμόρφωσης;

Η δυσκολία βρίσκεται στο μέσα, όχι στο
έξω.

Πιστεύετε ότι το θέατρο μπορεί να
συμβάλει στην αλλαγή των κοινωνι-
κών αντιλήψεων για τα τρανς άτομα;

Το θέατρο παίζει σαφώς ρόλο στη δια-
μόρφωση των κοινωνικών αντιλήψεων.
Εξάλλου, ένα κομμάτι του οφείλει να εί-
ναι και αυτό. Η θεατρική πράξη θέτει
ερωτήματα και μαζί και με άλλους παρά-
γοντες η κοινωνία διαμορφώνεται. Εμείς,
με την επιλογή των έργων που παρουσιά-
ζουμε, συμβάλλουμε σε αυτή την αλλαγή.

Είναι πιθανώς το δικό σας θεατρικό
«μανιφέστο» στην αναγκαιότητα
της αποδοχής της διαφορετικότη-
τας;

Όπως σας είπα και πριν, το τι αποφασί-
ζουμε να παρουσιάσουμε πάνω στη σκη-
νή είναι μια δήλωση. Η δική μου είναι ο
σεβασμός στον άνθρωπο. Ό,τι χρώμα και

να έχει, από όποια χώρα και αν κατάγεται,
ό,τι και αν επιθυμεί σαν αυτοπροσδιορι-
σμό. Όλοι είμαστε άνθρωποι!

Με τη διπλή ιδιότητα του πρωταγω-
νιστή και σκηνοθέτη, ερμηνεύετε κι
άλλους τριάντα ρόλους επί σκηνής.

Άθλος, μαγικό, ευρηματικό;
Δεν ξέρω αν είναι άθλος, όμως ξέρω ότι
όταν θα δείτε την παράσταση «Είμαι η γυ-
ναίκα μου», σίγουρα θα σας έχουμε ταξι-
δέψει με έναν γλυκό, μαγικό τρόπο στα
έγκατα της ψυχής σας. Εξάλλου αυτό δεν
είναι το ζητούμενο; 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΛΟΥΔΑΡΟΣ 

Τριάντα ρόλοι 
σε μία παράσταση

Στην παράσταση «Είμαι η γυναίκα μου» αφηγείται, 
στο θέατρο «Μεταξουργείο», την αληθινή ιστορία της

Σαρλό39τ φον Μάλσντορφ, της πιο διάσημης Γερμανίδας
τρανς γυναίκας που κακοποιήθηκε, επέζησε, 

λατρεύτηκε και πρόδωσε



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 29 NOΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL 40
Κ
ο
σ
μ
ικ
ά

Επ
ιμ

έλ
ει

α:
 Δ

ήμ
ητ

ρα
 Δ

άρ
δα

Τα εμβληματικά
«Τάματα» 

της Λόλας Νταϊφά

Λ
αμπρή γιορτή πολιτισμού στην αίθουσα

εκδηλώσεων της Ιεράς Συνόδου της Εκ-

κλησίας της Ελλάδος. Η συγγραφέας και

«σιδηρά κυρία» των δημοσίων σχέσεων Λόλα

Νταϊφά παρουσίασε το ολοκαίνουργιο βιβλίο της

«Τάματα», μια μοναδική συλλογή καλλιτεχνικής

αξίας με ιστορική σημασία.
Πρόδρομος Εμφιετζόγλου, Λόλα Νταϊφά, 

Λένα Εμφιετζόγλου Ελένη Σαμαράκη, Αναστασία Σαρακάκη
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Έλγκα Νταϊφά, Στράτος Τζώρτζογλου

Βίκυ 
Φλέσσα,
Έλγκα 
Νταϊφά, 
Ρίτα 
Πικρού-
Μωραϊτάκη

Νίκος Χαϊδεμένος, Λόλα Νταϊφά

Έλγκα
Νταϊφά,

Πάνος
Σόμπολος,

Λόλα 
Νταϊφά

Εικαστική γιορτή
ομορφιάς, φύσης
και συναισθημάτων

Η
πρώτη ατομική έκθεση του Γιώργου Πέ-
φανη, με τίτλο «Windows Within», άνοιξε
τις πόρτες της στην «Della Rounick

Gallery» στο κοσμοπολίτικο Κολωνάκι, προσελ-
κύοντας την ελίτ της κοσμικής Αθήνας.

Γιώργος Μέρλος, Νίκος Φρονιμόπουλος, Ντέλλα Ρούνικ

Ειρήνη 
Νικολοπούλου,
Γιώργος 
Πεφάνης,
Ντέλλα Ρούνικ

Νικόλας
Πεφάνης,
Jill Bend,
Χρήστος
Βλάχος

Όλγα 
Πρωτόπαππα,
Μίλτα 
Γκρινιάτσου

Νικόλας Πεφάνης, Όλγα Τρέμη, Γιώργος Πεφάνης
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Η
χρήση των εβδομαδιαίων αγωγών για
την απώλεια βάρους και τη ρύθμιση του
σακχαρώδους διαβήτη έχει επιφέρει ση-

μαντικές εξελίξεις στην ιατρική αντιμετώπιση της
παχυσαρκίας και του διαβήτη τύπου 2. «Στο επί-
κεντρο της θεραπευτικής δραστηριότητας βρί-
σκονται οι αγωνιστές του GLP-1, μιας ορμόνης
που εκκρίνεται από τα επιθηλιακά κύτταρα του
εντέρου, καθώς και οι διπλοί αγωνιστές GLP-
1/GIP. Οι ορμόνες αυτές έχουν ιδιαίτερα ευνοϊκές
μεταβολικές δράσεις, καθιστώντας τες βασικό
άξονα στη μάχη κατά της παχυσαρκίας και του
σακχαρώδους διαβήτη τύπου 2», επισημαίνουν οι
κ.κ. Ανδρέας Μελιδώνης, παθολόγος-διαβητολό-
γος, και Κάρολος Παπαλαζάρου, διαιτολόγος-
διατροφολόγος. 

Οι αγωνιστές GLP-1, όπως η εβδομαδιαία χο-
ρηγούμενη σεμαγλουτίδη (Ozempic), και οι αγω-
νιστές GLP-1/GIP, όπως η τιρζεπατίδη (Moun-
jaro), που σύντομα θα είναι διαθέσιμη και στην
Ελλάδα, έχουν αποδείξει την αποτελεσματικότη-
τά τους στη γλυκαιμική ρύθμιση, μειώνοντας τη
γλυκοζυλιωμένη αιμοσφαιρίνη έως και 2%. Πα-
ράλληλα, οι αγωγές αυτές συμβάλλουν σε αξιο-
σημείωτη απώλεια σωματικού βάρους, με την
τιρζεπατίδη να επιτυγχάνει απώλειες που φτά-
νουν μέχρι και το 23% του σωματικού βάρους.
Ωστόσο, αυτές οι φαρμακευτικές αγωγές συνο-
δεύονται από σημαντικές διατροφικές απαιτή-
σεις και παρεμβάσεις που πρέπει να ληφθούν
υπόψη.

Η απώλεια βάρους με τις αγωγές αυτές προέρ-
χεται κυρίως από τη μείωση του λιπώδους ιστού
αλλά υπάρχει επίσης κίνδυνος απώλειας μυϊκής

μάζας, που μπορεί να οδηγήσει σε σαρκοπενία. 
Για την πρόληψη αυτής της κατάστασης, έχουν

αναπτυχθεί κατάλληλες διατροφικές στρατηγι-
κές, ιδιαίτερα στις ΗΠΑ, ώστε να διασφαλιστεί η
διατήρηση της μυϊκής μάζας κατά τη διάρκεια
των θεραπειών. Οι στρατηγικές αυτές περιλαμ-
βάνουν αυξημένη κατανάλωση φυτικών ινών, βι-
ταμίνης B12, ασβεστίου και βιταμίνης D3, ώστε
να διατηρηθούν οι ασθενείς σε καλή διατροφική
κατάσταση. Η σωστή διατροφή μπορεί επίσης να
συμβάλει στη μείωση των πιθανών παρενεργει-
ών των αγωνιστών GLP-1, όπως η κόπωση, η
ναυτία και η παλινδρόμηση γαστρικού οξέος. 

Για να εξασφαλιστεί η βέλτιστη αποτελεσματι-
κότητα των αγωγών αυτών, οι ασθενείς πρέπει να
επικεντρωθούν στην επαρκή πρόσληψη πέντε
βασικών θρεπτικών συστατικών. Η μείωση της
όρεξης, που προκαλείται από τα φάρμακα, μπο-
ρεί να οδηγήσει σε ανεπαρκή πρόσληψη πρωτεΐ-
νης και κατ’ επέκταση, σε απώλεια μυϊκής μάζας.
Συνιστάται η ημερήσια πρόσληψη 1,0-1,2 γραμ-
μαρίων πρωτεΐνης ανά κιλό σωματικού βάρους
για ηλικιωμένους και παχύσαρκους ασθενείς,
ενώ για ασθενείς με νεφρική νόσο η πρόσληψη
πρέπει να περιορίζεται στα 0,6-0,8 γραμμάρια. 
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kpapakosto@yahoo.gr

Ανδρέας Μελιδώνης, παθολόγος-
διαβητολόγος 

Κάρολος Παπαλαζάρου,
διαιτολόγος-διατροφολόγος

Η απώλεια βάρους με τις αγωγές 
προέρχεται κυρίως από τη μείωση 
του λιπώδους ιστού, αλλά υπάρχει επίσης
κίνδυνος απώλειας μυϊκής μάζας, 
που μπορεί να οδηγήσει σε σαρκοπενία

Νέα δεδομένα 
στην αντιμετώπιση 
παχυσαρκίας και διαβήτη

Νέα δεδομένα 
στην αντιμετώπιση 
παχυσαρκίας και διαβήτη

Συστατικά απαραίτητα 
για τη βέλτιστη
αποτελεσματικότητα 
των αγωγών
Η κατανάλωση μικρών γευμάτων πρωτεΐνης
κατά τη διάρκεια της ημέρας καθώς και η
χρήση συμπληρωμάτων πρωτεΐνης μπορούν
να βοηθήσουν στην κάλυψη των αναγκών. Η
μειωμένη κατανάλωση τροφής μπορεί να
προκαλέσει δυσκοιλιότητα. Συνιστάται η
πρόσληψη 25-35 γραμμαρίων φυτικών ινών
ημερησίως μέσω λαχανικών και φρούτων,
όπως τα καρότα, το μπρόκολο και τα όσπρια.
Οι αγωνιστές GLP-1 μπορεί να μειώσουν τα
επίπεδα βιταμίνης B12, κάτι που καθιστά
απαραίτητη την κατανάλωση τροφών πλού-
σιων σε αυτήν, όπως τα ζωικά προϊόντα. Οι
χορτοφάγοι και οι vegans μπορούν να στρα-
φούν στη διατροφική μαγιά ως εναλλακτική
πηγή. Η επαρκής πρόσληψη ασβεστίου είναι
ζωτικής σημασίας για την υγεία των οστών,
ειδικά για γυναίκες μετά την εμμηνόπαυση. Η
συνισταμένη ποσότητα είναι 1.000-1.200 mg
την ημέρα, με πηγές όπως τα γαλακτοκομικά
και τα σκούρα φυλλώδη λαχανικά να αποτε-
λούν καλές επιλογές. Η βιταμίνη D είναι απα-
ραίτητη για την απορρόφηση του ασβεστίου
και την υγεία των οστών. Η πρόσληψή της
μπορεί να ενισχυθεί μέσω λιπαρών ψαριών,
αυγών και εμπλουτισμένων γαλακτοκομικών,
ενώ τα συμπληρώματα μπορεί να είναι ανα-
γκαία για την κάλυψη των αναγκών.



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)

Η μέρα σας θα έχει μια αρκετά θετική

πορεία στα επαγγελματικά σας, αλλά και

στα οικονομικά σας. Φροντίστε την εμ-

φάνισή σας και κάθε αλλαγή θα έχει επι-

τυχία.

Ταύρος
(21/4-20/5)

Η προσωπική σας ζωή θα έχει σήμερα

κάποια καλή εξέλιξη. Ιδίως εσείς που

ανήκετε στο δεύτερο δεκαήμερο θα μπο-

ρέσετε να αναβαθμίσετε μια γνωριμία ή

μια συνεργασία.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)

Για εσάς τους Διδύμους, τα επαγγελ-

ματικά σας θα σας δώσουν μια καλή

εξέλιξη. Ίσως υπάρξει μια νέα πρότα-

ση ή κάποια οικονομική ενίσχυση.

Καρκίνος
(22/6-22/7)

Καλή μέρα για την προσωπική σας ζωή,

ιδίως αν έχετε γεννηθεί το δεύτερο δε-

καήμερο. Αυξημένη η αίσθηση ευθύνης

για κάποιο αγαπημένο σας πρόσωπο.

Λέων
(23/7-22/8)

Είστε σε καλή χρονική στιγμή σε ό,τι

αφορά τη φροντίδα του χώρου σας, του

σπιτιού σας, αλλά και των οικογενει-

ακών σας υποχρεώσεων.

Παρθένος
(23/8-22/9)

Για εσάς τους Παρθένους είναι μια

πολύ καλή μέρα για να τρέξετε τις

υποχρεώσεις σας και να βρείτε λύ-

σεις σε κάποιους από τους προβλη-

ματισμούς σας.

Ζυγός
(23/9-23/10)

Ζυγοί μου, είστε σε μια καλή μέρα για

να διεκδικήσετε και να δώσετε χρώμα

στις σχέσεις σας και να φέρετε πιο

κοντά σας τα αγαπημένα σας πρόσω-

πα.

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Η Σελήνη βρίσκεται και σήμερα στο

ζώδιο του Σκορπιού, μια θέση που ενώ

σας δημιουργεί κάποιες εσωτερικές

αναστατώσεις και ανασφάλειες, είστε

έτοιμοι να αντιμετωπίσετε κάποιες

συνθήκες του παρελθόντος.

Τοξότης
(22/11-21/12)

Μπορεί να έχετε αρκετό άγχος και

αναστάτωση για τα γεγονότα που

έχουν εμφανιστεί αυτές τις μέρες.

Ίσως επίσης έχετε μια εσωτερική

αναστάτωση που κάποιες φορές δεν

ξέρετε πού να βρείτε τη ρίζα του προ-

βλήματος. 

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Είναι πολύ πιθανό να ανανεώσετε την

ψυχολογία σας με κάποια μετακίνηση,

συνάντηση ή συζήτηση. Με πολύ εν-

διαφέρον και αμοιβαία συναισθήματα

θα έρθει πιο κοντά σας ένα πρόσωπο

που θα μοιραστείτε κάποιες από τις

απόψεις σας. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Για εσάς τους Υδροχόους, τα επαγγελ-

ματικά σας σήμερα θα ευνοηθούν από

την παρέμβαση κάποιου προσώπου.

Ίσως τακτοποιήσετε μια οικονομική

σας υπόθεση. 

Ιχθύες
(19/2-20/3)

Είναι πολύ πιθανό να βρεθείτε με

πρόσωπα από το κοινωνικό σας πε-

ριβάλλον. Η εύνοια θα έρθει μετά

από προσωπική σας προσπάθεια. 
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ΗΣελήνη συνεχίζει να βρίσκεται στο ζώδιο
του Σκορπιού, αλλά ενεργοποιείται το
δεύτερο δεκαήμερο, όπου οι επιρροές

είναι θετικές και υπάρχει καλή προοπτική να
σταθεροποιηθούν σχέσεις και οικονομικές
υποθέσεις.


